
برای هر دهک باید طرح معیشتی 
جداگانه داشته باشیم

تامین کمک های نقدی به همه مردم اثر 
تورمی دارد و اثر معیشتی را از بین می برد؛ 

بنابراین لازم است برای دهک های ...

هم اکنون چندین ســد در زنجان در حال 
بهره برداری است اما شــرایط کم آبی و 

خشکسالی های متوالی ایجاب...

 سد سازی راهکاری برای پایداری
 شبکه آب کشاورزی 

صفحه4 صفحه2

شتر، کشتی نجات دامپروری بوشهر در 
صحرای کم آب و علف

در دو دهه اخیر که بر اثر خشکســالی و کم 
بارشی مراتع بوشهر به شوره زارهای بی آب و 

علف تبدیل شده...
صفحه6

نقش کلیدی صنعت پتروشیمی در بهینه سازی مصرف انرژی

 برنامه ریزی برای بازاری بهتر در  سال آینده
      رئیس سازمان بورس با بیان اینکه تلاش می کنیم سال آینده بازار به مراتب بهتری داشته باشیم گفت: افزایش نقدشوندگی بازار، بهبود بازده و مدیریت ریسک نکات محوری برنامه های سه گانه سازمان بورس است.

حجت اله صیدی رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار، امروز )یکشنبه 
۵ اسفند(، در همایش چشم انداز اقتصاد ایران ۱۴۰۴ گفت: ما همیشه در 
اقتصاد در جاده مه آلود رانندگی می کنیم و خیلی چیزها روشن و مشخص 
نیست. برای ترسیم چشم انداز سال آینده هم، نظرها متفاوت است. مجموعه 
مؤلفه ها و وزن آن ها محل چالش است. شکی نیست که بعضی از مؤلفه ها 
عمومی اند و اقتصاد ایران و جهان سال هاست که با آن ها مواجه است. برخی 
موارد و مولفه ها در سراســر دنیا، با درجاتی از شدت و ضعف وجود دارند، 
از جمله عدم قطعیت ها و مســائل زیســت محیطی که در دنیا محل توجه 
است. البته مســائلی هم خاص اقتصاد ایران است؛ مانند تحریم ها و بعضاً 
ناترازی ها. بنابراین طبیعی است که ما باید این مولفه ها را در پیش بینی ها 
و برنامه ریزی ها لحاظ کنیم. رئیس سازمان بورس گفت: موضوع دوم؛ بهبود 
عملکرد شرکت ها است که عملکرد آن ها وابسته به مدیران است. اما سازمان 
بورس هم نظارت و الزاماتی دارد که می تواند کمک کند. نظام راهبری شرکتی 
و ثبات مدیریت با الزام به تعهد به برنامه ها و عمل کردن به برنامه ها ضروری 
است. بهبود عملکرد شرکت ها را باید از دو سطح شرکت و کلان بررسی کرد؛ 
در ســطح بنگاه یا شرکت در برخی از موارد سهام دار، سهام را می خرد اما 
انحراف های زیادی در گزارش ها مشاهده می شود و حتی اساسنامه شرکت 
رعایت نمی شــود، باید با اصلاح وضع شرکت به سهام داران کمک کرد، در 
سطح کلان هم باید وضع را اصلاح کرد به عنوان مثال مسئله ناترازی انرژی 
لطماتی را وارد می کند. در تابستان، سود و زیان شرکت ها به دلیل ناترازی 
انرژی تحت تأثیر قطعی برق قرار می گیرد. قیمت گذاری پالایشگاه ها گاهی 
به هم می ریزد. پالایشگاهی که می تواند با تولید بنزین مرغوب و فروش آن، 
سود خوبی ببرد، ملزم می شود که سوخت معمولی تولید کند و آن را با ضرر 
بفروشد؛ همان پالایشگاهی که پیشرفته است و اصلًا برای صادرات احداث 
شده است. قیمت گذاری دستوری باید حتی المقدور حذف شود. البته سازمان 
بورس تمرکز خوبی بر صنایع دارد چنان که با برگزاری میز صنعت چالش های 

کلان هر صنعت را بررسی می کند.
صیدی در ادامه با اشــاره به موضوعات مطرح در چارچوب فعالیت بازار 
ســرمایه، تاکید کرد: برآورد بنده و همکارانم در بازار سرمایه این است که 
متغیرهای اقتصاد در سال ۱۴۰۴ از ثبات برخوردار خواهد بود و تغییر عمده ای 
را در شرایط اقتصادی پیش بینی نکرده ایم. البته همیشه متغیرهای غیرقابل 

پیش بینی وجود دارد.
او ادامه داد: بنابراین، ما باید برای این فضا برنامه های بازار سرمایه را تنظیم 
کنیم. البته اگر اتفاق دیگری افتاد و گشایش خوبی حاصل شد، با یک برنامه 
جدید و پیش رونده حرکت می کنیم. اگر هم شرایط سخت تر از وضعیت فعلی 
شد، باز هم معتقدیم باید فضا را مدیریت کرد و از پیچ ها و گردنه ها عبور کرد 

چون بدترین اتفاق در جا زدن، ناامید شدن و کار نکردن است.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در بخش دیگری از صحبت هایش با 
تشریح ۳ برنامه بازار سرمایه در سال آینده توضیح داد: برای سال آینده ۳ 

برنامه را برای بازار سرمایه پیگیری خواهیم کرد. اولین برنامه، افزایش کارایی 
بازار است. در این خصوص تمام نهادهای ناظر در بازار سرمایه وظیفه دارند 

که به تحقق این برنامه کمک کنند.
وی افزود: این روند از ۲۵ ســال پیش در بازار سرمایه آغاز شده و تا به 
امروز ادامه داشته است؛ شفافیت هدفی است که همه ما دنبال آن هستیم. 
تلاش می کنیم که شفافیت را بالا ببریم تا از حقوق سهامدار صیانت شود و 

سهامدار بتواند ریسک و بازده را برآورد کند.
صیدی در ادامه گفت: در این رابطه، کارهای مختلفی را تعریف کردیم و 
اقداماتی در حال پیگیری است، اما یکی از مهم ترین کارها و مهم ترین متغیرها 
بحث نظام راهبری شرکت ها است. حدود ۷۵۰ شرکت در بورس حضور دارند، 
از شرکت های بسیار بزرگ )با ارزش چند صد همت( تا شرکت های متوسط 
و کوچک، برخی از این شرکت ها در اجرای نظام حاکمیت شرکتی نقصان 
دارند. تغییرات پی در پی مدیران و نبود برنامه ای مشخص و عملیاتی برای 
مدیریت، شرکت ها را آزار می دهد. حتی در شرکت های سودآور هم گاه این 
ضعف ها را مشاهده می کنیم. بنا بر این الزام داریم راهبری شرکتی و شایسته 

سالاری را تا حد امکان و وظیفه سازمان بورس ارتقا دهیم.
او اعلام کرد: یکی دیگر از مؤلفه ها در بحث شفافیت، بحث صورت های مالی 
است. به عنوان مثال صورت مالی بانک ها ابهامات بیش تری دارد، بانک ها باید 
بر روی ساختار سرمایه و بدهی خود بیش تر کار کنند. گزارش های حسابرسی 
برخی بانک ها نیز پر از بند مشروط است که آن را از سودمندی خارج می کند، 
در نتیجه روی ارتقای کیفیت گزارش گری مالی باید مشخصاً کار شود، چرا 
که این مؤلفه مهم ترین منبع تصمیم گیری در بازار سرمایه است. همین طور 
گزارش های تفســیری که به خوبی در بورس مورد استفاده قرار می گیرد، 
متأســفانه گاه در جاهای دیگر مورد استفاده قرار نمی گیرد. بنابراین اولین 
برنامه سازمان بورس، افزایش کارایی است تا بازار بتواند به صورت طبیعی 
کار کند.صیدی افزود: احترام گذاشتن به طبیعت بازار بسیار مهم است. باید 
به واکنش طبیعی بازار بها داده شود. وقتی بازار به طور طبیعی پیش می رود، 
در بلندمدت همه برنده خواهند بود. هر چند در کوتاه مدت می توان بازار را 
دستکاری کرد و محبوب هم شد، ولی این کار در نهایت به ضرر بازار تمام 
می شود. بنابراین، رساندن بازار به حالت طبیعی خود، اولین برنامه ما است 
که با اصطلاح فنی، کارایی نامیده می شود. نباید انتظار داشت وقتی شرایط به 
گونه ای دیگر است، شاخص رفتار دیگری از خود نشان دهد، زمانی که چند 
اتفاق می افتد که همه نگران کننده است، نباید انتظار داشت شاخص چند 
هزار واحد رشد کند، یا زمانی که همه شرایط مثبت است اگر بازار ریزشی 
باشد، باید شک کرد. رساندن بازار به حالت طبیعی خود یا افزایش کارایی 
بازار اولین وظیفه سازمان بورس است.رئیس سازمان بورس گفت: موضوع 
دوم؛ بهبود عملکرد شرکت ها است که عملکرد آن ها وابسته به مدیران است. 
اما سازمان بورس هم نظارت و الزاماتی دارد که می تواند کمک کند. نظام 
راهبری شرکتی و ثبات مدیریت با الزام به تعهد به برنامه ها و عمل کردن 

رونمایی از فرمول 
نجات بورس

النصر نه، استقلال باید به 
فکر جام حذفی باشد!

 عشق 
در سال های انقلاب
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 اقدامات اخیر که باعث ایجاد نوســانات در بازار ارز شده، 
با شــرایط فعلی اقتصاد همخوانی ندارد و فقط باید سیاست 

تثبیت بازار و مدیریت نرخ ارز اتخاذ شود.
 با اشاره به نوسانات اخیر در بازار ارز و طلای کشور گفت: 
بی شــک بهتر از هرکسی در کشور، مســئولان اقتصادی و 
مدیران متولی اقتصاد کشور از مسائل اقتصادی آگاه هستند 
و به خوبی می دانند که مصرف کنندگان ارز در اقتصاد کشور 
چه گروه هایی هستند و چه میزان درخواست و تقاضای ارزی 
در کشــور وجود دارد و علت اصلی وقوع این نوسانات در چه 

عوامل و مولفه هایی ریشه دارد.  
 امروز و در حال حاضر مهم ترین سیاســتی که باید دنبال 
شــود تا مردم هر روز به دنبال نرخ ارز و نوسانات آن نباشند، 
این اســت که بازار ارز باید ثبات داشته باشد. به عبارتی نرخ 
در نهایت باید در یک محدوده ثابت باشد و تا زمانی که نرخ 
ارز همواره در حال تغییر اســت، نمی توان از واژه ثبات برای 

ارز استفاده کرد.  
 در نهایــت باید بازار ارز و اقتصاد، مدیریت شــود و این 
موضوع که در شرایط فعلی اقتصاد به دنبال تک نرخی کردن 
ارز و آزادســازی نرخ ارز هستیم در حال حاضر یک تصمیم 
نادرست است؛ چراکه تک نرخی کردن یعنی هر کس بتواند 
با هر انگیزه ای و به هر میزانی که بخواهد، ارز داشته باشد.  

نباید با هدف مبارزه با قاچاق کالا و جلوگیری از رانت ارزی، 
اقداماتی صورت بگیرد که باعث التهاب در بازار ارز شود، به نظر 
می رسد، همان سیاست تثبیت که باعث کنترل بهتر جهش 

نرخ ارزی شده بود باید در دستور کار قرار بگیرد.
 یکی از دیگر اقدامات این است که باید با هدف مدیریت 
نرخ تورم باشــد، به عبارتی اگر زمانی که نرخ ارز رها می شود 
و به ســمت آزادسازی مدام پیش می رود، نباید انتظار داشت 
که نرخ کالا در بازار گران نشود و متعاقب این موضوع قیمت 
تمام شده واردات و صادرات بالا رفته و افزایش پیدا می کند و 
در نهایت دولت مجبور می شود برای مهار آن، اقدامات کمک 
معیشــتی اتخاذ کند که در نهایت همین مسئله نیز منجر به 
قدم برداشتن در یک دور باطل می شود. بنابراین، باید هم ثبات 
ارزی ایجاد شــود و در کنار آن نیز باید حتما در قیمت ها در 

بازار نظارت صورت بگیرد.  
 موضوع پیش فروش ســکه طلا از سوی بانک مرکزی و 
ابعاد مختلف آن از جمله مطلوب بودن با عدم مطلوب بودن 
این سیاســت است و در مدت اخیر، حباب موجود در ارزش 
سکه افزایش چشمگری پیدا کرده است و تا حدی پیش رفت 
که ارزش ذاتی طلای ســکه نسبت به قیمت سکه با تفاوت 

قیمت بالایی روبرو شد.
 ارزش و حباب ســکه به هر میزانی که باشد، نباید تا این 
اندازه با میزان طلا و ارزش ذاتی طلای آن تفاوت بالایی داشته 
باشد. بنابراین پیش فروس سکه، اقدامی مناسب بود تا همزمان 
با عرضه آنها، هم میزان حباب سکه و طلا مدیریت شود و هم 
اینکه از آنجایی که ســکه طلا در همه جای جهان از ارزش 
ذاتی برخوردار است، مانند بسیاری از محصولات مالی دیگر 
که ممکن است ارزش خود را از دست دهند، نیست و عرضه 
سکه باعث می شود بسیاری از نقدینگی ها در محل بازارهای 

غیر رسمی هزینه نشود.  
 امروز نظارت بر قیمت ها و بازار از بســیاری از اصلاحات 
اقتصــادی هم بهتر و اثر گذارتر اســت و هم هزینه کمتری 
بر اقتصاد کشــور دارد و در کنار آن باید مدیریت بازار ارز و 
کنترل نرخ آن مدیریت شــود و بانک مرکزی نیز باید همان 
سیاســت تثبیت را که در گذشته اتخاذ کرده بود، ادامه دهد 
تا کمتر شــاهد افسار گســیختگی در بازار ارز و جهش های 

اقتصادی باشیم.

آلبرت بغزیان
کارشناس

تنها راه نجات بازار ارز 
سیاست تثبیت است

5000 تومان

  خودرو ۸.2 میلیارد دلار ارز گرفت
از ابتدای سال جاری تا پایان روز چهارم اسفند ماه به 
گــروه »صنایع حمل و نقل و خودرو« ۸ میلیارد و ۲۸۵ 
میلیون دلار ارز تخصیص یافت. در این مدت به گروه های 
»صنایع حمل و نقل و خودرو« ۸ میلیارد و ۲۸۵ میلیون 
دلار، »ماشین آلات و تجهیزات تولید« ۵ میلیارد و ۵۷۳ 
میلیون دلار و »صنایع معدنی« ۵ میلیارد و ۸۰ میلیون 
دلار ارز تخصیص یافته است.همچنین گروه های »صنایع 
تجهیــزات برق و الکترونیک« ۴ میلیارد و ۸۳۹ میلیون 
دلار، »صنایع شــیمیایی و پلیمری« ۴ میلیارد و ۸۶۷ 
میلیون دلار، »منسوجات و پوشاک« یک میلیارد و ۷۶۹ 
میلیون دلار و »سایر صنایع« ۱۶ میلیارد و ۲۶۲ میلیون 

دلار ارز گرفته اند.
 از ابتدای ســال جاری تا ۴ اسفند ماه بانک مرکزی 
مبلغ ۶۰ میلیــارد و ۴۱۵ میلیون دلار ارز برای واردات 
کالاهای اساســی و دارو، تجــاری و بازرگانی و خدمات، 

تأمین کرده است.
از این میزان سهم صنایع ۴۶ میلیارد و ۶۷۵ میلیون 

دلار بوده است.
در ایــن مدت به گروه های »صنایــع حمل و نقل و 
خودرو« ۸ میلیارد و ۲۸۵ میلیون دلار، »ماشین آلات و 
تجهیزات تولید« ۵ میلیارد و ۵۷۳ میلیون دلار و »صنایع 
معدنــی« ۵ میلیــارد و ۸۰ میلیــون دلار ارز تخصیص 
یافته اســت.همچنین گروه های »صنایع تجهیزات برق 
و الکترونیــک« ۴ میلیارد و ۸۳۹ میلیون دلار، »صنایع 
شــیمیایی و پلیمری« ۴ میلیــارد و ۸۶۷ میلیون دلار، 
»منســوجات و پوشــاک« یک میلیارد و ۷۶۹ میلیون 
دلار و »ســایر صنایع« ۱۶ میلیارد و ۲۶۲ میلیون دلار 

ارز گرفته اند.
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برآورد بنده و 
همکارانم در بازار 

سرمایه این است که 
متغیرهای اقتصاد در 

سال ۱4۰4 از ثبات 
برخوردار خواهد بود 

و تغییر عمده ای را 
در شرایط اقتصادی 

پیش بینی نکرده ایم. 
البته همیشه 

متغیرهای غیرقابل 
پیش بینی وجود 

دارد.

به برنامه ها ضروری است. بهبود عملکرد شرکت ها را باید از دو سطح شرکت و 
کلان بررسی کرد؛ در سطح بنگاه یا شرکت در برخی از موارد سهام دار، سهام را 
می خرد اما انحراف های زیادی در گزارش ها مشاهده می شود و حتی اساسنامه 
شرکت رعایت نمی شود، باید با اصلاح وضع شرکت به سهام داران کمک کرد، 
در سطح کلان هم باید وضع را اصلاح کرد به عنوان مثال مسئله ناترازی انرژی 
لطماتی را وارد می کند. در تابســتان، ســود و زیان شرکت ها به دلیل ناترازی 
انرژی تحت تأثیر قطعی برق قرار می گیرد. قیمت گذاری پالایشــگاه ها گاهی 
به هم می ریزد. پالایشــگاهی که می تواند با تولید بنزین مرغوب و فروش آن، 
ســود خوبی ببرد، ملزم می شود که سوخت معمولی تولید کند و آن را با ضرر 
بفروشد؛ همان پالایشگاهی که پیشرفته است و اصلاً برای صادرات احداث شده 
است. قیمت گذاری دستوری باید حتی المقدور حذف شود. البته سازمان بورس 
تمرکز خوبی بر صنایع دارد چنان که با برگزاری میز صنعت چالش های کلان 
هر صنعت را بررســی می کند. رئیس سازمان بورس گفت: موضوع دوم؛ بهبود 
عملکرد شــرکت ها است که عملکرد آن ها وابسته به مدیران است. اما سازمان 
بورس هم نظارت و الزاماتی دارد که می تواند کمک کند. نظام راهبری شرکتی 
و ثبــات مدیریت با الزام به تعهد به برنامه ها و عمل کردن به برنامه ها ضروری 
است. بهبود عملکرد شرکت ها را باید از دو سطح شرکت و کلان بررسی کرد؛ در 
سطح بنگاه یا شرکت در برخی از موارد سهام دار، سهام را می خرد اما انحراف های 
زیادی در گزارش ها مشاهده می شود و حتی اساسنامه شرکت رعایت نمی شود، 
باید با اصلاح وضع شــرکت به سهام داران کمک کرد، در سطح کلان هم باید 
وضع را اصلاح کرد به عنوان مثال مسئله ناترازی انرژی لطماتی را وارد می کند. 
در تابستان، سود و زیان شرکت ها به دلیل ناترازی انرژی تحت تأثیر قطعی برق 
قرار می گیرد. قیمت گذاری پالایشگاه ها گاهی به هم می ریزد. پالایشگاهی که 
می تواند با تولید بنزین مرغوب و فروش آن، ســود خوبی ببرد، ملزم می شود 
که سوخت معمولی تولید کند و آن را با ضرر بفروشد؛ همان پالایشگاهی که 
پیشرفته است و اصلًا برای صادرات احداث شده است. قیمت گذاری دستوری 
باید حتی المقدور حذف شود. البته سازمان بورس تمرکز خوبی بر صنایع دارد 
چنان که با برگزاری میز صنعت چالش های کلان هر صنعت را بررسی می کند.او 
با بیان این که قیمت گذاری باید از طریق شرکت ها انجام شود، اعلام کرد: برنامه 
سوم ما؛ توسعه و افزایش ارزش بازار است که از طریق عرضه اولیه های بیش تر 
و پذیرش بیش تر انجام می شود. امیدوارم بتوانیم در سال ۱۴۰۴ به عدد ۱۰۰۰ 
شرکت پذیرفته شده در بورس برسیم، هنوز شرکت های بزرگی در اقتصاد ایران 
داریم که وارد بورس نشــده اند، این شرکت ها اگر وارد بورس شوند، هم هزینه 
تأمین مالی کاهش می یابد و هم شفاف تر می شود و امکان توسعه بیش تری نیز 
پیدا می کنند.صیدی در پایان گفت: تعریف ابزارهای جدید و توسعه ابزارهای 
کنونی و کاربرد آنان، به ویژه در بورس کالا و بورس انرژی، بسیار مهم است، امید 
است با همکاری بورس ها، نهادهای مالی، اعم از؛ کارگزاری ها، تأمین سرمایه ها، 
سبدگردان ها، شرکت های پذیرفته شده و... بتوانیم ارزش بازار سرمایه ایران را 

به تولید ناخالص داخلی مان نزدیک کنیم.

رهبرانقلاب: حضرت 
سیدحسن نصرالله 
اکنون در اوج عزت 
است

رهبر انقلاب: دشمن بداند که مقاومت در برابر غصب و ظلم و استکبار، تمام شدنی نیست و تا رسیدن به سرمنزل مقصود ادامه خواهد یافت. حضرت آیت الله سیدعلی خامنه ای رهبر معظم 
انقلاب به مناسبت تشییع پیکر شهیدان مجاهد حزب الله لبنان سیدحسن نصرالله دبیرکل حزب الله لبنان و سیدهاشم صفی الدین عضو شورای مرکزی حزب الله لبنان در پیامی بیان کردند: 
حضرت سیدحسن نصرالله اکنون در اوج عزت است.متن پیام رهبر انقلاب که امروز در این مراسم توسط حجت الاسلام المسلمین سیدمجتبی حسینی نماینده معظم له در عراق و عضو هیأت 
نمایندگان رهبری اعزامی به لبنان قرائت شد، به این شرح است:بسم الله الرّحمن الرّحیم- مجاهد کبیر و زعیم پیشتاز مقاومت در منطقه، حضرت سیّدحسن نصرالله )اعلی الله مقامه(، اکنون در 
اوج عزّت است. بدن پاک او در سرزمین جهاد فی سبیل الله به خاک سپرده می شود، ولی روح و راه او هر روز سرافرازتر از پیش جلوه خواهد کرد ان شاءالله، و راه را به رهروان نشان خواهد داد.

دشمن بداند که مقاومت در برابر غصب و ظلم و استکبار، تمام شدنی نیست و تا رسیدن به سرمنزل مقصود ادامه خواهد یافت باذن الله.نام نیک و چهره ی نورانی جناب سیّدهاشم صفیّ الدّین 
)رضوان الله علیه( نیز ستاره ی درخشان تاریخ این منطقه است. او یاور نزدیک و جز جدانشدنی رهبری مقاومت در لبنان بود.سلام خدا و بندگان صالحش بر این دو مجاهد سرافراز و بر دیگر 

مبارزان شجاع و فداکار که در برهه ی اخیر به شهادت رسیدند، و بر همه ی شهدای اسلام. و سلام ویژه ی من به شما فرزندان عزیزم، جوانان سلحشور لبنان.   سیّدعلی خامنه ای
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برای هر دهک باید طرح معیشتی جداگانه داشته باشیم
   تامین کمک های نقدی به همه مردم اثر تورمی دارد و اثر معیشتی را از بین می برد؛ بنابراین لازم است برای دهک های مختلف طرح های حمایتی مالی و 

غیرمالی مختلفی داشته باشیم.

اقتصاد کلان 

مجیدرضا حریری  در تشریح راهکارهایی برای بهبود معیشت مردم گفت: باید قبل از 
اینکه سیاستی را به عنوان دولت اتخاذ کنیم به عواقب آن فکر کنیم . هیچ سیاستی نباید 
اتخاذ شود که هزینه آن از سفره مردم داده شود و افزایش تورم را به همراه داشته باشد، زیرا 

تورم بزرگترین مشکلی است که با آن مواجه هستیم.
وی افزود: این سیاست ها می تواند در حوزه پولی، مالی، ارزی، صادرات و واردات، بورس 
و بازار سرمایه باشد. باید سیاست گذار یک اصل را درنظر بگیرد که اقداماتش چقدر به تورم 
موجود اضافه می کند و اگر نمی تواند بار تورمی را جبران کند، نباید سیاستی را اتخاذ کند.

رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین تصریح کرد: این اتفاقی است که مدام در کشور تکرار 

می شود و تقریبا از سال ۹۰ به بعد تورم دو رقمی بالای ۴۰ درصد عادتمان شده است. زمانی 
تورم دو رقمی حدود ۲۰ درصد داشتیم ولی از سال هایی که تحریم شروع شده متوسط نرخ 
تورم به دو برابر رســیده است و قاعدتا باید تمام ارکان مملکت در سیاست گذاری متمرکز 
شوند برای اینکه ببینند چقدر حاصل سیاست گذاری هایشان به تورم می افزاید و اگر افزود 

چه راه هایی برای جبران آن باید پیش گرفته شود.
به گفته وی، تا به حال هیچکدام از این اتفاقات نیفتاده اســت. سیاســت گذار اقتصادی 
مملکت نگاه روزمرگی و از این ستون به آن ستون فرج است را دارد و نگاه بلند مدت ندارد. 
یعنی دولت ها در مملکت به جای صاحبخانه مانند مستاجر عمل می کنند. یعنی وقتی خانه 

دست صاحبخانه باشد از آن مراقب زیادی می کند ولی اگر دست مستاجر 
باشد باید مدام آن تعمیر شود.

حریری در ادامه عنوان کرد: بارها گفته ایم که این روش پرداخت های نقدی 
که در زمان خودش معادل ۴۵ تا ۵۰ دلار بود ولی در حال حاضر به ۵۰ سنت 
رسیده، شکست خورده است. سیاست های پرداخت کالابرگ یا کوپن های 
غیرنقدی یا کمک های معیشتی را دیده ایم که نتیجه شایانی نداشته است. 
مردم از نظر پروتئین نیازهایشان را کمتر دریافت می کنند. مصرف لبنیات 
به شدت بدتر شده و در درازمدت نسلی را در یک کشوری دچار سوء تغذیه 

می کند که نتیجه آن دهه های آینده مشخص می شود.
این کارشناس اقتصادی در ادامه گفت: این سیاست های شکست خورده 
یا کامل نشــده را باید وسط بگذاریم و نگاه کنیم ببینم در چه جایی موفق 
بودیم و چه جایی موفق نبودیم. موارد ناموفق را حذف و بخش های موفق 

را تقویت کنیم. 
وی افزود: وقتی قرار است نظر کارشناسان پرسیده شود باید نظر منتقد 
سیاست های دولت را اول بیاوریم. بنابراین دولت باید منتقدان را جمع کنند 
و از آنها راه حل بپرسند. همچین باید مجمعی از صاحب نظران اقتصادی را 

گرد هم جمع کنند و نظرات آنها را دریافت کنند.
حریری با بیان اینکه باید ترکیبی از کمک ها باید به مردم داده شــود، 
اظهار کرد: اگر قبلا راجع به سه دهک جامعه صحبت می کردیم که واجد 
دریافت کمک بودند در حال حاضر در مورد هشت دهک صحبت می کنیم. 
یعنی حداقل هشت دهک جامعه معیشت و کیفیت زندگیشان نسبت به یک 
دهه قبل افت کرده است. دهک های متوسط جامعه کیفیت زندگی شان را 
از دســت داده اند. تفریحات، سفر و... که تقریبا از زندگی دهک های میانی 

جامعه حذف شده است.
این فعال اقتصادی با بیان اینکه نباید همه مردم را در یک قالب دید و به 
همه یارانه مشخصی داد، گفت: کمک های نقدی باعث تورم می شود. تامین 
کمک های نقدی به همه مردم اثر تورمی دارد که اثر معیشتی را از بین می برد.

رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین گفت: برخی از مردم در کشــور هزینه 
تحصیل فرزندانشان بالا است. برای دهک های میانی آموزش و سلامت مهم 
اســت. می شود آنها را دسته بندی کرد. دولت باید خدماتی مانند آموزش، 
سلامت، بهداشت، حمل و نقل را از ارائه کننده آن خریداری کند و به صورت 
رایگان در اختیار طبقه متوسط شهری قرار دهد. یعنی یارانه را در این موارد 
اعمال کند. اینگونه یارانه تورم زا نیست. زیرا تولیدی را به مردم عرضه می 
کنید که پولش را دولت می دهد. یعنی مثلا به جای اینکه نفری ۴۰۰ هزار 
تومان به مردم بدهیم باید نفری ۴۰۰ هزار تومان کارت اعتباری به آنها بدهیم 
که بتوانند در ماه از خدمات مختلف استفاده کنند. یارانه را باید به تناسب 

نیازهای بلند مدت جامعه بدهیم.
وی در پایان گفت: چند دهک اول را باید هم حمایت مالی کنیم و هم 
حمایــت های غیرمالی. برای دهک های میانی نیز باید طرح های حمایتی 

غیرمالی مختلفی داشته باشیم.

 سال گذشته، 
گروه کارگری رقم 
۱۷ میلیون و ۵۰۰ 

هزار تومان را 
برای سبد معیشت 

پیشنهاد کرد. اما 
اختلاف نظر بین 

نمایندگان کارگری 
و کارفرمایی بر 
سر رقم نهایی 

سبد معیشت به 
جای خود باقی 

ماند. چرا که گروه 
کارفرمایی رقم ۱2 

میلیون و ۵۰۰ هزار 
تومان را مطرح 

کرد.

 لوفت هانزا و آسترین هفته آینده به 
ایران می آیند

طبق اعلام مدیرعامل شــهر فرودگاهی امام 
خمینی )ره(، بر اساس برنامه ریزی های انجام شده، 
پروازهای دو شــرکت هواپیمایــی لوفت هانزا و 
آسترین به ترتیب در تاریخ ۱۱ اسفند )۱ مارس( 
و ۱۲ اسفند )۲ مارس( از سرگرفته خواهند شد.

 ســعید چلندری از برقراری مجدد پروازهای 
شــرکت های هواپیمایی لوفت هانزا و آســترین 
ایرلاینز در  فرودگاه امام)ره( خبر داده و گفته که 
بر اساس برنامه ریزی های انجام  شده، پروازهای این 
دو شرکت به ترتیب در تاریخ ۱۱ اسفند )۱ مارس( 
و ۱۲ اسفند )۲ مارس( از سرگرفته خواهند شد.

این در حالی است که وی پیش تر اعلام کرده 
بود این دو شرکت برنامه های پروازی خودشان را 
به ما ارائه داده اند و قرار است پروازهای آنها از ۱۰ 
فروردین ماه انجام شود اما اینکه این پروازها دقیقا 
انجام می شود یا خیر هنوز اطلاع دقیقی وجود 
ندارد.مدیرعامل فرودگاه امام)ره( همچنین از رشد 
پرواز و مسافر در ۱۱ ماهه امسال خبر داده و اعلام 
کرده که از ابتدای سال ۱۴۰۳ تا پایان بهمن ماه 
۴۷هزار و ۴۷۶ فروند پرواز مســافری انجام شده 
که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۴.۸ درصد 
افزایش داشته است. درخصوص پروازهای باری نیز 
شاهد رشد قابل توجه بیش از ۶۹ درصدی بوده ایم.

به گفته وی، تعداد کل مسافران جابه جا شده 
در این بازه زمانی هفت میلیون و ۳۸۰ هزار و ۵۹۰ 
نفر بوده که نشان دهنده رشد ۵.۳ درصدی نسبت 

به مدت مشابه در سال قبل است.

  آماده کمک به دولت در حل مشکلات 
ناترازی انرژی و فرونشست هستیم

رئیس جدید سازمان نظام مهندسی ساختمان 
استان تهران گفت: این سازمان با استفاده از همه 
ظرفیت ها و توانمندی های تخصصی خود آماده 
اســت تا یاریگر دولت وفاق در عرصه رفع بحران 
ناترازی انرژی در ســاختمان ها و ابنیه، مقابله با 
فرونشســت زمین، مدیریت و بهره برداری بهینه 
منابع آب و نقش آفرینی مؤثر در رفع چالش های 
عدیده شهرسازی و ترافیک پایتخت، یاری بخش 

و مددرسان باشد.
 مهدی محرمی شام اسبی در پیامی به مناسبت 
روز مهندس و گرامیداشــت خواجه نصیرالدین 
طوسی افزود: پنجم اسفندماه، روزی است که در 
تاریخ پرشکوه و پرافتخار ایران زمین به نام »روز 
مهندس« ثبت شده اســت؛ روزی که تجلی گر 
تــلاش بی وقفه، خلاقیــت بی انتها و تخصص و 
تعهد بی همتای مهندسان این سرزمین به آبادانی، 

پیشرفت و سربلندی میهن عزیزمان است.
وی اظهار داشت: روز مهندس، روز پاسداشت 
عقلانیت، خلاقیت، تعهد و تحول خواهی است. 
روز مهندس همچنین فرصتی است مغتنم برای 
گرامیداشت یاد و نام یکی از بزرگ ترین ستارگان 
آسمان علم و حکمت بشری، خواجه نصیرالدین 
طوســی. حکیم و دانشمندی که با اندیشه ژرف 
و آثار ارزشــمند خود، پایه گذار تحولاتی شگرف 
در عرصه های مهندسی، ریاضیات، نجوم، فلسفه 

و اخلاق شد.
محرمــی در ایــن پیــام خاطرنشــان کرد: 
خواجه نصیرالدین طوســی با تأسیس رصدخانه 
مراغــه و نگارش آثاری چــون »زیج ایلخانی«، 
»تذکــره فی علم الهیئــه« و »اخلاق ناصری«، 
نشــان داد که مهندســی فقط به ساخت بناها 
محدود نمی شــود، بلکه هنری است در خدمت 
پیشرفت دانش، تعالی فرهنگ و بهبود کیفیت 

زندگی جوامع انسانی.
وی ادامه داد: مهندسان، با دانش، مهارت و اراده 
استوار خود، نه تنها معماران بناهای فیزیکی، بلکه 
ســازندگان آینده ای روشن و سرافراز برای ایران 

اسلامی هستند.
رئیس جدید سازمان نظام مهندسی ساختمان 
استان تهران تاکید کرد: ما نیز باید با پیوند علم و 
عمل، الگویی جاودان از تلاش مجدانه و خدمت 
صادقانه را در طلیعه آغاز مســئولیت مان برای 
مهندسان و اعضای سازمان فراهم آوریم تا با الهام 
از این میراث ارزشــمند و گران سنگ، در مسیر 
نوآوری، خلاقیت و توسعه پایدار میهن عزیزمان 
گام برداریــم و فصل نوینی از خدمت خالصانه و 

بدون منت را برای اعضای سازمان رقم بزنیم.
وی یادآور شــد: ســازمان نظام مهندســی 
ســاختمان اســتان تهران، به عنوان بزرگ ترین 
تشــکل حرفه ای و تخصصی غیردولتی کشــور 
همگام با سیاست های دولت وفاق، با عقبه علمی 
و کارشناسی و همه ظرفیت ها و توانمندی های 
تخصصی خود آماده اســت تا دولت را در عرصه 
رفع بحران ناترازی انرژی در ساختمان ها و ابنیه، 
مقابله با فرونشست زمین از طریق مطالعه و پایش 
دقیق مناطق در معرض فرونشست و مدیریت و 
بهره برداری بهینه منابع آب و نقش آفرینی مؤثر 
در رفع چالش های عدیده شهرسازی و ترافیک 
پایتخت، یاری بخش و مددرسان باشد.محرمی 
بیان داشت: ســازمان نظام مهندسی ساختمان 
کشور به عنوان نهادی پیشرو و پویا، متعهد است 
که در راستای تحقق آرمان های والای مهندسی، 
گام هایی اســتوار در مســیر تحول و پیشرفت 
بــردارد.وی تاکید کرد: ما بر آنیم تا با بهره گیری 
از فناوری هــای نوین، تقویت آموزش و پژوهش، 
توسعه استانداردهای حرفه ای و ترویج فرهنگ 
نوآوری، نقشی موثر در ارتقای صنعت ساختمان 
و همسویی با نیازهای روزافزون جامعه ایفا کنیم. 
این سازمان، با تکیه بر توان و تجربه اعضای خود، 
در تلاش اســت تا با برنامه ریزی های راهبردی 
و حرکت به ســوی تحولات بنیادین، زمینه ساز 
توســعه ای همه جانبه و پایدار در کشــور باشد. 

خدمات رسانی به مردم 
با اجرایی شدن طرح 
 ملی جی نف
 بهبود می یابد

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در کارگروه طرح ملی سرویس »مدیریت نشانی مکان محور« )GNAF( تاکید کرد با اجرایی شدن این طرح، بسیاری از مشکلات کشور حل می شود و 
فرآیند خدمات رسانی به مردم بهبود می یابد.

 بیست و سومین جلسه کارگروه طرح ملی سرویس مدیریت نشانی مکان محور جی نف )GNAF( امروز )شنبه( به ریاست سیدستار هاشمی  برگزار شد.
در این جلسه، وزیر ارتباطات با اشاره به اهمیت پروژه جی نف در کشور، اظهار داشت: »موضوع جی نف یکی از دغدغه های اصلی رئیس جمهوری محترم است و ایشان به صورت مستمر 
پیگیر پیشرفت این طرح هستند.«در این خصوص، بیست و چهارم بهمن ماه جلسه ای به ریاست مسعود پزشکیان، رئیس جمهوری؛ با موضوع »بررسی چالش ها و راهکارهای توسعه طرح 
ملی مدیریت نشانی مکان محور« برگزار شد که در آن جلسه،  رئیس جمهوری  تاکید کرد:  »آنچه امروز موجب رنجش و ناراحتی مردم شده مشاهده برخی زمینه های رشوه، فساد و رانت 

است که با اجرای طرح ملی مدیریت نشانی مکان محور علاوه بر رفع این معضلات و تسهیل خدمت رسانی، زمینه جلب رضایتمندی مردم نیز فراهم خواهد شد.«

رئیس اتاق بازرگانی ایران با اشاره به لزوم بهبود فضای تجارت ایران با کشورهای دیگر 
از اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام خواست نظر مساعد خود را درباره پیوستن ایران 

به لوایح مورد نیاز برای عضویت در گروه ویژه اقدام مالی ) FATF ( اعلام کنند.
صمد حسن زاده روز یکشنبه در آخرین نشست سالیانه هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی ایران در دوره دهم تصریح کرد: بهبود روابط تجاری و اقتصادی 
با کشورهای همسایه و دیگر شرکا با توجه به چالش های موجود در روابط بین الملل، از 
اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام انتظار داریم که نظر مساعد خود را برای پذیرش 

FATF ابراز کنند.
وی با اشــاره به اینکه اتاق بازرگانی در سال جاری به دنبال گسترش دیدارهای بین 
المللی بخش خصوصی در مسیر گفت گوی ملی بود، ادامه داد: گسترش روابط بین المللی 
اتاق ایران با کشورهای هدف و سفرای کشورهای خارجی و قراردادهای تجاری با همراهی 

دولت صورت گرفته است.
حسن زاده با تاکید بر اینکه در مسیر گفت وگوی ملی با دنیا برای رساندن ایران به 
جایگاه واقعی خود و قرارگیری در مناسبات جهانی راه های نرفته زیادی باقی مانده است، 
تصریح کرد: امیدواریم در سال آینده روزنه های امیدی از گشایش در داخل و خارج و بدست 
آوردن دستاوردهای بزرگ که نشان دهنده گشایش در بخش های مخلتف باشد، دیده شود.

وی رفت آمدهای میان بخش خصوصی و دولت، بخصوص در ماه های اخیر را نشان 
دهنده نزدیکی بیشتر میان این دوبخش دانست و اظهار داشت: تقویت گفت وگوی بخش 
خصوصی و دولت در ماه های اخیر، از دستاوردهای مهم دکتر همتی به عنوان وزیر امور 

اقتصادی و دارایی بوده است.
رییس اتاق ایران افزود: حضور مستمر اتاق ایران در تدوین و بررسی برنامه هفتم توسعه 
و بودجه ســال ۱۴۰۴ کل کشور باعث شد که برای اولین بار در بخش مربوط به فضای 
کسب و کار موضوع قطعی گاز و برق صنایع که یک معضل بزرگ برای تولید کشور به 

حساب می آید، مورد توجه قرار گیرد.
وی با تاکید بر اینکه در ماه های اخیر رابطه بخش خصوصی با حاکمیت افزایش یافته 
است، گفت: ماموریت اتاق ایران برای تقویت مناسبات تجاری و گسترش تعاملات بین 
المللی در طی ۶ ماهه گذشته نسبت به گذشته افزایش یافته، به شکلی که میزبان ۲۶ 

هیات و میهمان از ۷ کشور خارجی بوده ایم.
صمدزاده با بیان اینکه افزایش قیمت ارز در طی روزهای گذشته نگرانی های فراوانی 
را در بخش تولید ایجاد کرده است، خاطر نشان کرد: افزایش قیمت ارز باعث ایجاد نگرانی 
برای تولید در زمینه تهیه مواد اولیه و همچنین افزایش هزینه تولید شده، ولی خواستار 
این هستیم که برخوردهای سیاسی با افزایش نرخ ارز صورت نگیرد و از دولتمردان نیز 
انتظار داریم که در راســتای کاهش اثرات این موضوع از دخالت در بازار بپرهیزند و به 

دنبال کاهش اثرات آن بر قیمت مواد اولیه باشند.
وی با اشاره به اینکه بخش خصوصی امیدواراست با اتخاذ سیاست های صحیح از سوی 
دولت، بارقه های امید در سال آینده بر روی بخش خصوصی کشور گشوده شود، اظهار 

داشت: اصلاح ساختارهای اقتصادی جهت کاهش فرآیندهای اداری برای کسب مجوزها 
و ثبت نام های گمرکی و تجاری ساده تر، لازم به نظر می رسد.

رییس اتاق ایران استفاده از فناوری های نوین در گسترش فضای کسب و کار را لازم 
دانست و افزود: حمایت از کسب و کارهای کوچک که پتانسیل زیادی برای ایجاد اشتغال 
در کشور را دارند، بسیار ضروری است اما متاسفانه حضور این بخش در بازارهای جهانی 

باعث مشکلاتی برای آن شده است.
وی خواســتار گسترش زیرساخت های حمل نقل و ایجاد راه آهن های جدید برای 
گسترش تجارت میان ایران و کشورهای همسایه شد و ادامه داد: از دولت می خواهیم 
برای حفظ بازار از دخالت های بی مورد و تعیین نرخ های دستوری بپرهیزد و درعوض به 
دنبال تضمین رشد پایدار تولید با اتخاذ تدابیر مناسب در جهت ارتقای اقتصاد ایران باشد.

در ابتدای این نشست دانیال شمسیان، عضو اتاق بازرگانی بجنورد، خسرو طالبی عضو 
اتاق بازرگانی همدان و اسحاق بندانی عضو اتاق بازرگانی بندرعباس در سخنانی خواستار 
توجه بیشتر به انعکاس فعالیت های اتاق در رسانه ها، خرید تضمیمی سیب زمینی توسط 
دولت برای ذخیره ســازی در روزهای سخت و همچنین فعالیت بیشتر وزارت خانه در 

زمینه دیپلماسی اقتصادی شدند.
همچنین عیسی منصوری رییس جدید مرکز پژوهش های اتاق بازرگانی نیز درباره 
برنامــه های این بخش از اتاق برای پژوهش بیشــتر در حــوزه فعالیت های اتاق ایران 

گزارشی ارایه کرد.
در ادامه نیز ساســان شاه ویسی دبیرکل اتاق ایران بودجه سال آینده این اتاق را ۴۹ 
هزار و ۸۰۱ میلیارد ریال منابع اعلام کرد که ۳۱ هزار و ۷۴ میلیارد ریال آن مصارف و 

۱۸ هزار و ۲۷ میلیارد ریال آن مازاد است.
وی گفت: ۲۵ درصد از منابع را درآمدهای غیر عملیاتی شامل سود بانکی و ... و مابقی 

یعنی ۷۵ درصد درآمدها را عملیاتی تشکیل می دهند.

خواستار تایید لوایح مرتبط با FATF از سوی مجمع هستیم

در برخی از نقاط کشور با کمبود شدید نیروی کار مواجه هستیم. نیروهای افغانستانی 
اگر روی پروژه ها فعالیت نکنند، شرایط سخت تر می شود. افزایش قیمت افغانی و دلار تأثیر 
خود را بر هزینه های زندگی این دوستان گذاشته است. با گران شدن قیمت افغانی، نیروی 
کار افغانستانی دیگر تمایلی به کار در ایران ندارد. غیرقانونی بودن، فقدان بیمه، شرایط 
سخت کاری و اجاره ی مسکن و... باعث شده نیروی کار افغانستانی تمایل خود برای کار 
را از دست بدهد و اخیراً از سوی این کارگران شنیده می شود که دیگر کارگری در ایران 
صرفه ی اقتصادی ندارد. از سوی دیگر این افراد حقوق خود را نسبت به دلار می سنجند 
 و در یک مقایســه ی تاریخی با سال های قبل، شرایط فعلی را به نفع خود نمی دانند.

انتخاب در خبری نوشت:افشین پورحاجت، دبیرکل انجمن انبوه سازان ایران، درباره ی 
تأثیر گران شدن افغانی بر کاهش نیروی کار گفت: در برخی از نقاط کشور با کمبود شدید 
نیروی کار مواجه هستیم. نیروهای افغانستانی اگر روی پروژه ها فعالیت نکنند، شرایط 
ســخت تر می شود. افزایش قیمت افغانی و دلار تأثیر خود را بر هزینه های زندگی این 
دوستان گذاشته است. هردرآمدی که اینها در ایران دارند، از طریق صرافی ها به کشورشان 
ارسال می کنند. در دو ماه گذشته که بیش از پنجاه درصد ارزش پولی ما کاهش پیدا کرده 
 و پول افغانستانی ها ثبات داشته است، مراتب گلایه ی این افراد را به دنبال داشته است. 

او افزود: عمده ی کارگرها می گویند برای ما صرفه ی اقتصادی ندارد که ایران کار کنیم. 
امروز به صراحت می توان اعلام کرد که در یک بحران جدی حوزه ی مســکن گرفتار 
 شــده ایم. این بحران در تمام سطوح، از نیروی انسانی تا دستمزد و ... دیده می شود. 

پورحاجــت دربــاره ی میزان حقوق کارگران افغانســتانی گفت: حقــوق یک کارگر 

افغانســتانی بین ۵۰۰ تا ۶۰۰ هزار تومان در روز اســت، اما اســتاد کارها به صورت 
روزانــه مبالغ بیشــتری می گیرند. کارگــر ایرانی هم چنین حقوقی دارد. مشــکل 
اینجاســت که نیروی کارگری کم داریم. اســتادکارها تا ۱ میلیــون و چهارصدهزار 
تومــان هم حقوق می گیرند. ما نیروی کار ایرانــی، خیلی کم داریم. اگر نیروی کافی 
داشــتیم ضرورتی نداشــت که از نیروی کار افغانستانی اســتفاده کنیم. نیروی های 
 افغانســتانی بیمــه ندارند و عمدتاً به صورت غیرقانونی مشــغول فعالیت هســتند. 

ایرج رهبر، رئیس انجمن انبوه سازان استان تهران، درباره ی تأثیر گران شدن افغانی بر 
کمبود نیروی کار گفت: اخیراً پول افغانســتان گران شده و کارگران هم می گویند که 

حقوقمان نسبت به چندسال قبل صرفه ندارد. افغانستانی ها حقوقشان را نسبت به دلار 
می سنجند، مثلًا دو سال قبل ۵۰۰ دلار می گرفتند الان ۲۰۰ دلار می گیرند. کارگران 
افغانستانی ادعا دارند که حقوقشان باید افزایش یابد تا به حداقل حقوق دلاری چند سال 
قبل برسند. الان کارگر ساده افغانستانی کمتر از روزانه ۳۰۰ هزار تومان نمی گیرد. کارگرانی 
 که جا افتاده اند هم حقوق بیشتری می گیرند و کمتر از روزانه ۶۰۰ تومان راضی نیستند.  

او افزود: این روند باعث می شــود هزینه ی ســاخت و ســاز بالا برود. ما همواره اصرار 
می کنیم که باید به ســمت و ســوی تکنولوژی در ســاخت مســکن برویم. نیروی 
انســانی دیگر جوابگو نیســت. در دنیا برای ســاخت و ســاز به نســل هفتم ورود 
 کرده اند، اما در ایران، نســل ســوم را پشت ســر می گذاریم. افزایش تورم در حوزه ی 

مسکن ناشی از همین مشکلات است. 
 رهبر درباره ی دستگیری نیروی کار غیرمجاز گفت: یکی دیگر از دلایلی که می گویند 
نیروی کار افغانســتانی پیدا نمی شود این است که از نظر کنترل و بازرسی کارگاه ها، 
نیروهای مجاز و غیرمجاز افغانستانی را می برند. وقتی کارت فعالیتشان را نشان می دهند 
رهایشان می کنند و این روند مدتی طول می کشد و کارهای ساختمان خسارت می بیند. 
به نظر من باید از ابتدا این غربال گری را انجام دهند تا کارهای ساختمانی در روند کار 
آسیب نبیند. ما از نظر نیروی انسانی مدتی است که با مشکلات اساسی مواجه هستیم. 
کارگرهای داخلی ما هم عادت کرده اند که به مســائل خرد کارگری ورود نمی کنند. 
کارهای فنی مانند جوشکاری و لوله کشی و رنگ و. را کارگر ایرانی انجام می دهد، اما 

کارهای خرد را خیلی کم ورود می کنند.

خروج کارگرهای افغانستانی بخاطر کم ازش شدن پول ملی 

کارشناس اقتصادی گفت: استیضاح وزیر اقتصاد جنبه سیاسی دارد و برگرفته از نگاه 
سطحی و ابتدایی نمایندگان مجلس شورای اسلامی به مسایل اقتصادی کشور دارد.

کامران ندری درباره تقاضای استیضاح عبدالناصر همتی وزیر امور اقتصادی و دارایی 
از سوی برخی از نمایندگان اظهار داشت: همتی با حضور در کمیسیون های مجلس به 
سوالات نمایندگان در خصوص نوسانات ارزی و شرایط تحریمی کشور پاسخ داده است.

وی ادامه داد: وزیر اقتصاد معتقد به کاهش فاصله ارز بازار توافقی و بازار آزاد است که 
این نگاه عمده کارشناسان اقتصادی است؛ ضمن اینکه تصمیم گیری مستقیم در خصوص 

ارز به بانک مرکزی باز می گردد.
کارشناس اقتصادی اضافه کرد: مجلس شورای اسلامی مساله نوسان ارزی را بر گردن 

همتی می اندازد در خالی که این مساله به شرایط منطقه و ریشه چالش های اقتصادی 
در کشور باز می گردد؛ نمایندگانی که از کاهش فاصله ارز توافقی و بازار آزاد اشکال می 

گیرند، دلایل منطقی ارایه کنند.
وی خاطر نشان کرد: به خاطر فشارهای سیاسی، بانک مرکزی تا حدی توانسته نرخ 
ارز توافقی را کنترل کند اما ذخایر ارزی در کشــورمان زیاد نیست در صورتی که تقاضا 

افزایش پیدا کند توان بانک مرکزی محدود می شود.
ندری با بیان اینکه نوسان ارزی به خاطر شرایط تحریم های بین المللی است، گفت: 
نرخ ارز به خاطر مســایل سیاسی در منطقه و تشدید تحریم ها است که ما نمی توانیم 

مسایل را با کشورها حل کنیم.

وی تاکید کرد: حتی اگر وزیر اقتصاد استیضاح شود وضع اقتصادی و مسایل ارزی به 
همین صورت خواهد بود و با استیضاح مشکل نوسان ارزی حل نمی شود.

وی با اشاره به اینکه ریشه چالش های اقتصادی با استیضاح وزیر اقتصاد حل نمی شود، 
گفت: با هر وزیر اقتصاد دیگری شرایط به همین صورت خواهد بود مگر اینکه ساختارهای 
کلان اقتصادی تغییر کند اما ساختار کلان اقتصادی از  گذشته آنچنان ویران شده است 
که در کوتاه مدت اصلاح شدنی نیست.کارشناس اقتصادی تاکید کرد: روز به روز ریشه 
مشکلات اقتصادی عمیق تر می شود و با استیضاح این مسایل حل نمی شود ضمن اینکه 
اکنون کشــور در یک بلاتکلیفی و بی تحرکی به ســر می برد که تنها راهبردهای کلان 

راهگشای خروج از این شرایط است.

تحریم های بین المللی عامل نوسان ارزی
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  با وجود کاهش ارزش دلاری بازار سهام در سال های اخیر، فرصت های متعددی برای احیای آن و تبدیل آن به یک موتور رشد اقتصادی 
وجود دارد.

کاهش میزان 
نقدینگی و خروج 

سرمایه گذاران 
حقیقی و حقوقی، 
همراه با نوسانات 

شدید قیمتی، موجب 
کاهش اعتماد عمومی 

به بازار سرمایه 
شده است. این 

امر باعث افزایش 
رفتارهای کوتاه مدت 
و سفته بازانه شده که 

خود به نوسان های 
بیشتر بازار دامن 

می زند.

  خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی 
افزایش یافت

 بانک مرکزی با انتشار گزارشی درباره تحولات 
پولی کشــور در آذرماه گذشته، از افزایش خالص 

دارایی های خارجی این بانک خبر داد.
 بانک مرکزی با انتشار گزارشی درباره تحولات 
کل هــای پولــی در آذرمــاه ۱۴۰۳ و در بخش 
نقدینگی آورده است: حجم نقدینگی در آذر سال 
۱۴۰۳ به رقم ۹۶۰۳۶.۱ هزار میلیارد ریال رسید 
که نسبت به پایان سال ۱۴۰۲ معادل ۲۱.۹ درصد 
رشد نشان می دهد. همچنین نرخ رشد ۱۲ ماهه 
نقدینگی در آذر سال ۱۴۰۳ معادل ۲۸.۱ درصد 
بوده است که در مقایسه با نرخ رشد دوره مشابه 
در آذر ســال ۱۴۰۲ )۲۷.۰ درصد( به میزان ۱.۱ 

واحد درصد افزایش نشان می دهد.
پایه پولی در آذر ســال ۱۴۰۳ رقم ۱۲۱۶۴.۷ 
هزار میلیارد ریال را به ثبت رساند. بر این اساس، 
رشــد ۱۲ ماهه پایه پولــی در آذر ۱۴۰۳ به رقم 
۲۰.۰ درصد رســید که در مقایسه با رقم مشابه 
در آذر سال ۱۴۰۲ )۳۳.۱ درصد( به میزان ۱۳.۱ 
واحد درصد کاهش نشان می دهد. همچنین پایه 
پولی در آذر ماه سال ۱۴۰۳ نسبت به پایان سال 
گذشته رشدی معادل ۱۱.۴ درصد را تجربه کرد.

با توجه به تکلیف مجمع عمومی سال ۱۴۰۱ 
بانک مرکزی مبنی بر تســعیر دارایی های ارزی 
با توجــه به کیفیت آنها و بدهی های ارزی بانک 
مرکزی در سال ۱۴۰۲ صورت وضعیت دارایی ها و 
بدهی های بانک مرکزی در پایان سال مذکور مورد 
بازنگری و تعدیل قرار گرفت. علاوه بر این بر اساس 
دستورالعمل تهیه آمارهای پولی و مالی صندوق 
بیــن المللی پول )MFSMCG )۲۰۱۶( و با در نظر 
گرفتن اصل قلمروی اقتصادی طبقه بندی اجزای 
پایه پولی در راستای انطباق بیشتر با استانداردهای 

بین المللی مورد بازبینی قرار گرفت.
در ۹ ماهه منتهی به آذر ســال ۱۴۰۳ خالص 
دارایی های خارجی بانک مرکزی مهمترین عامل 
فزاینده رشد پایه پولی بوده است و سهمی فزاینده 
معادل ۷۰.۹ واحد درصد در رشد ۱۱.۴ درصدی 
پایه پولی داشته است. عامل اصلی افزایش خالص 
دارایی های خارجی بانک مرکزی در سال جاری 

افزایش نرخ تسعیر بوده است.
دومین عامل فزاینده رشد پایه پولی در پایان 
آذر ۱۴۰۳ مطالبــات بانک مرکزی از بانک ها با 
ســهمی معادل ۴.۷ واحد در آذرماه سال ۱۴۰۳ 
نســبت به پایان سال ۱۴۰۳ خالص بدهی بخش 
دولتی به بانک مرکزی ســهمی معادل ۳.۲ واحد 
درصد در رشد نه ماهه پایه پولی داشته است. لازم 
به ذکر است افزایش خالص بدهی بخش دولتی به 
بانک مرکزی عمدتاً به دلیل افزایش مطالبات بانک 

مرکزی از دولت بوده است.
تنها عامل کاهنده رشــد پایــه پولی در پایان 
آذرماه ســال ۱۴۰۳ نسبت به پایان سال ۱۴۰۲ 
خالص ســایر اقلام بانک مرکزی با سهمی معادل 

۶۷.۴ واحد درصد بوده است.
ظلازم به اشاره است ضریب فزاینده نقدینگی 
نیز در پایان آذر ماه ۱۴۰۳ نســبت به پایان سال 
۱۴۰۲ معــادل ۹۵ درصد افزایش یافت و به رقم 

۷.۸۹۵ رسید. 

   بالا بودن اجاره بها، برپایی نمایشگاه های 
بهاره در مصلی تهران و ارم را منتفی کرد

 رئیــس اتاق اصنــاف تهران گفــت: برپایی 
نمایشــگاه های بهاره در مصــلای تهران و آرم به 

دلیل بالا بودن اجاره بها منتفی شد.
حمیدرضا رســتگار افزود: پیــش از این قرار 
بود نمایشــگاه بهاره از هشــتم اسفندماه در پنج 
نقطه تهران از جمله مصلی، ارم، بوســتان ولایت، 
فرهنگسرای خاوران و فرهنگسرای اشراق برگزار 
شود که به دلیل بالابودن اجاره بها در مصلی تهران 

و ارم، این دو نقطه فعلا حذف شدند.
رئیس اتاق اصناف تهران با بیان اینکه کاهش 
قیمت هزینه برپایی نمایشــگاه در عرضه مناسب 
قیمت کالاها برای مصرف کنندگان نقش مهمی 
دارد، اظهار داشت: تلاش داریم نمایشگاه های بهاره 

را در محل هایی با نرخ های منصفانه برپا کنیم.
رســتگار با اشاره به اینکه امسال قیمت اجاره 
بهای محل های تعیین شده متفاوت بوده است، 
تصریح کرد: در حال حاضر از برپایی نمایشگاه بهاره 
در مصلی و ارم صرفه نظر شــده و قرار اســت در 
ستاد تنظیم بازار این موضوع بررسی و محل های 
دیگری را در این نقاط تهران تعیین و اعلام کنیم.

 پیش از این قرار بود نمایشــگاه بهاره عرضه 
مستقیم کالا از هشتم اســفندماه ۱۴۰۳ قبل از 
شروع ماه مبارک رمضان کار خود را در پنج نقطه 
تهران آغاز کند که به دلیل مشکلات در اجاره بها 
و اجــاره محل های مذکور این موضوع به تعویق 

افتاده است. 

 تولید گاز امسال 4 بار رکورد زد
معاون پژوهش و فناوری وزیر نفت گفت: امسال 
۴ بار تولید گاز رکورد زد و تحویل سوخت مایع به 

نیروگاه ها به بیشترین میزان خود رسید.
 امید شــاکری معاون پژوهش و فناوری وزیر 
نفت در سومین همایش پتروتک گفت: امسال ۴ 
بار تولید گاز رکورد زد و تحویل ســوخت مایع به 

نیروگاه ها به بیشترین میزان خود رسید.
وی ادامه داد: مصرف انرژی با آهنگ مناسبی 
در حال افزایش بود و به یکباره شــدت گرفت به 
طوری که با رشد ۵ برابری جمعیت مصرف انرژی 

۲۰ برابر شده بود.
به گفته شاکری گذار انرژی حرکت از استفاده 
از ســوخت های فســیلی به ســمت انرژی های 

تجدیدپذیر است.

دیپلماسی فعال 
اقتصادی، راهکاری 
مناسب برای جذب 
سرمایه گذار است

 رئیس اتاق بازرگانی ایران و کویت گفت: دیپلماسی فعال اقتصادی راهکاری مناسب و عملی برای جذب سرمایه گذار و خروج از بحران های اقتصادی ، رکود تجارت و سرمایه گذاری است.
در نشستی که با حضور اعضای هیات مدیره و دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و کویت با ابوالفضل کوده ئی معاون وزیر اقتصاد و رئیس سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و 
فنی ایران برگزار شد، راهکارها و موانع جذب سرمایه گذاری خارجی مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.ابراهیم غلام زاده رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و کویت درباره این نشست گفت: 
نشست اتاق مشترک بازرگانی ایران و کویت با معاون وزیر اقتصاد سازنده و تخصصی بود و به بررسی چالشها و فرصت های سرمایه گذاری خارجی در ایران پرداخت که نتایج ارزنده ای را درپی 
داشت.وی به موضوعات مهم مطرح شده دراین نشست اشاره کرد و افزود: اصلاح قوانین تملک و مالیات بر ارث اتباع خارجی، بررسی موانع تحریمی در نقل و انتقال سرمایه، تضمین امنیت 
سرمایه گذاری و ایجاد مشوق های پایدار ، بیمه نرخ ارز برای کاهش ریسک سرمایه گذاری خارجی مطرح و مورد بررسی قرار گرفت.رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و کویت شناخت نیازها و 
انتظارات سرمایه گذاران برای جذب مؤثرتر سرمایه خارجی را از دستاوردهای مهم این نشست برشمرد و تاکید کرد: دراین نشست پس از تبادل نظر و بررسی شیوه ها و راهکارهای موثر جذب 

سرمایه گذاری خارجی،تفاهم نامه همکاری بین اتاق بازرگانی ایران و کویت و سازمان سرمایه گذاری ایران تنظیم و به امضای طرفین رسید.

عوامــل مختلفی مانند سیاســت های تجاری، تحــولات ژئوپلیتیکــی و داده های 
اقتصــادی بر قیمت فلــزات گرانبها تأثیرگذار بوده اســت. در هفته هــای اخیر، بازار 
فلزات گرانبها با نوســانات قابل توجهی مواجه بوده اســت. قیمت طلا، نقره و پلاتین 
به ویــژه تحت تأثیر عوامل اقتصادی و سیاســی متعددی قــرار گرفته اند. در این مقاله، 
به بررســی قیمت و نوســانات این فلزات با تمرکز ویژه بر طلا و نقره خواهیم پرداخت 
 و تأثیــرات مختلفــی را که بــر این بازارها منعکس می شــود، تحلیــل خواهیم کرد.

 قیمت طلا
قیمت طلا در اواخر روز جمعه با کاهش ۰.۱۵ درصدی به ۲۹۴۰ دلار رســید. این 
کاهــش در حالی اتفاق افتاد که طلا برای هشــتمین هفتــه متوالی افزایش یافته و به 
بالاترین ســطح تاریخی خود یعنی ۲۹۵۴ دلار رسیده بود. این افزایش قیمت ناشی از 
تقاضای بالای سرمایه گذاران برای دارایی های امن در شرایط عدم اطمینان اقتصادی و 
سیاسی بوده اســت. لفاظی های تعرفه ای دونالد ترامپ و تحولات ژئوپلیتیکی، به ویژه 
 در جنگ روســیه و اوکراین، به طور مستقیم بر نوســانات قیمت طلا تأثیر گذاشته اند.

نوســانات قیمت طلا به طور مســتقیم تحت تأثیر عوامل مختلفی قرار دارد. از یک سو، 
افزایش تعرفه ها و نگرانی ها از جنگ تجاری باعث شده است که سرمایه گذاران به دنبال 
پناهگاه های امنی مانند طلا باشند. از سوی دیگر، داده های اقتصادی مختلط ایالات متحده، 
از جمله بهبود PMI تولید و کاهش PMI خدمات، حکایت از عدم قطعیت در بازار دارد. 
این عوامل باعث می شوند که قیمت طلا به طور مداوم تحت فشار قرار گیرد و نوساناتی 
 را تجربــه کند که می تواند فرصت های ســرمایه گذاری را برای معامله گران ایجاد کند.

  تقاضای طلا به عنوان دارایی امن
بــا توجه به نوســانات اقتصادی و سیاســی، تقاضا برای طلا به عنــوان یک دارایی 
امــن افزایش یافته اســت. ســرمایه گذاران به دنبــال حفــظ ارزش دارایی های خود 
در شــرایط عــدم اطمینان هســتند. ایــن تقاضا به ویژه در شــرایطی کــه نرخ های 
 بهــره پاییــن اســت، افزایش می یابــد و باعــث حمایــت از قیمت طلا می شــود.

 تأثیر نرخ بهره بر قیمت طلا
نرخ هــای بهره پایین تر معمولاً بــه افزایش قیمت طلا کمک می کنند. پیش بینی ها 
نشــان می دهد که فــدرال رزرو ممکن اســت نرخ های بهره را بــرای مدتی ثابت نگه 
دارد کــه این امر می تواند به نفع طلا باشــد. همچنین، کاهــش نرخ های بهره واقعی 
 می توانــد بــه افزایش جذابیت طلا به عنــوان یک دارایی ســرمایه گذاری کمک کند.

 تأثیر بانک های مرکزی
بانک هــای مرکزی در بازارهای نوظهور به انباشــت طلا ادامــه می دهند. این روند 

بــه عنوان یــک عامل حمایتی بــرای قیمت طلا در ســطح جهانی عمــل می کند. 
افزایــش ذخایــر طلا توســط بانک های مرکــزی می تواند به تقویت قیمــت این فلز 
 کمک کند و به عنوان نشــانه ای از اعتماد به طلا به عنــوان یک دارایی امن عمل کند.

 قیمت نقره
نقره بــه عنوان یکی از فلــزات گرانبها، در روز جمعه با فشــار فروش قابل توجهی 
مواجه شــد و به ســطح کلیدی ۳۳.۰۰ دلار نزدیک شد. این فلز در هفته گذشته ۱.۲ 
درصــد افزایش یافت، اما تحت تأثیر افزایش ارزش دلار و سیاســت های محدودکننده 
فــدرال رزرو قرار دارد. نقره به عنوان یک فلز صنعتی نیز به شــدت به تقاضای صنعتی 
 وابســته اســت و تغییرات در این بخش می تواند تأثیر زیادی بر قیمت آن داشته باشد.

نوســانات قیمت نقره به طــور قابل توجهی بــا قیمت طلا همبســتگی دارد، اما این 
فلــز معمــولاً در برابر نوســانات اقتصادی و سیاســی آســیب پذیرتر اســت. با توجه 
به شــرایط کنونی بازار، نقره ممکن اســت در مقایســه با طلا نوســانات بیشــتری را 
تجربه کند. این نوســانات ناشــی از فشــارهای اقتصادی و تغییرات در سیاســت های 
 تجــاری اســت کــه می تواند تأثیــر قابل توجهــی بر تقاضای نقره داشــته باشــد.

نقــره به عنــوان یک فلز صنعتی و گرانبهــا، تحت تأثیر تقاضای صنعتی و نوســانات 
قیمــت طــلا قــرار دارد. در حــال حاضر، نقــره با چالش هــای خاص خــود مواجه 
اســت، از جملــه تأثیــرات منفی ناشــی از سیاســت های مالــی و اقتصــادی. این 
 چالش هــا می تواننــد بر قیمت نقــره تأثیر بگذارنــد و نوســانات آن را افزایش دهند.

  ارتباط طلا و نقره
طلا و نقره معمولاً همبستگی مثبت دارند، اما نوسانات اقتصادی می تواند این همبستگی 
را تحت تأثیر قرار دهد. در حال حاضر، نقره فشار بیشتری نسبت به طلا تجربه می کند 
 که می تواند به سرمایه گذاران سیگنالی برای تغییر استراتژی های سرمایه گذاری بدهد.

  قیمت پلاتین
پلاتین نیــز در هفته های اخیر با نوســاناتی مواجه بوده اســت. ایــن فلز در حالی 
کــه با عقب نشــینی گســترده ای در بازارهای کالا روبرو شــده، در محــدوده ۹۸۰ تا 
۹۸۵ دلار نوســان کرده اســت. پلاتین به دلیل کاربردهای صنعتی خــود، به ویژه در 
صنعــت خودرو، تحــت تأثیر تقاضای جهانی قرار دارد. نوســانات قیمــت این فلز به 
 دلیل تغییرات در تقاضای صنعتی و شــرایط اقتصادی جهانی قابل پیش بینی اســت.

نوســانات قیمت پلاتیــن به دلیل کاهش تقاضــای صنعتی و تغییــرات در بازارهای 
مالی تحت تأثیر قرار دارد. این فلز معمولاً در مقایســه با طلا و نقره نوســانات کمتری 
دارد، امــا در شــرایط خاص می تواند تحت فشــار قــرار گیرد. تحــولات اقتصادی و 
سیاســی، به ویــژه در بازارهای نوظهور، می تواند تأثیر قابــل توجهی بر قیمت پلاتین 
 داشــته باشــد و این فلز را به یکی از گزینه های ســرمایه گذاری جــذاب تبدیل کند.

در میــان فلزات صنعتی، قیمت مس پــس از یک دوره صعودی قــوی در هفته های 
اخیر، در بحبوحه ی کاهش ســود، در مســیر زیان هفتگی قــرار گرفت.معاملات آتی 
مــس در بورس فلــزات لندن بــا ۰.۴ درصد کاهــش بــه ۹۵۲۲.۸۰ دلار در هر تن 
رســید، در حالی که معامــلات آتی مس در ماه مارس ۰.۸ درصــد کاهش یافت و به 
۴.۵۷۵۰ دلار در هر پوند رســید. هــر دو قرارداد در هفته تا ۱.۹ درصد کاهش یافتند.

در واقع، از آنجا که سرمایه گذاران نسبت به چشم انداز هوش مصنوعی چین خوش بین 
بودند، فلز قرمز از بهبود احساســات نســبت به چین ســود برد. مس نقش کلیدی در 
 برق و زیرســاخت مرکــز داده ایفا می کند و از این رو اغلب در مرکــز تقاضا قرار دارد.

  عوامل مؤثر بر قیمت فلزات
عوامل مختلفی مانند سیاست های تجاری، تحولات ژئوپلیتیکی و داده های اقتصادی بر 
قیمت فلزات گرانبها تأثیر می گذارند. این عوامل باعث افزایش تقاضا برای طلا و نقره به عنوان 
دارایی های امن می شوند. به ویژه در شرایط عدم اطمینان اقتصادی، سرمایه گذاران به دنبال 
 حفظ ارزش دارایی های خود هستند و این امر به نفع قیمت فلزات گرانبها عمل می کند.

  پیش بینی های آینده قیمت فلزات
با توجه به شرایط فعلی بازار و نوسانات اقتصادی، پیش بینی می شود که قیمت طلا و 
نقره همچنان تحت تأثیر عوامل سیاسی و اقتصادی باقی بماند. این پیش بینی ها می تواند 
فرصتی برای سرمایه گذاران فراهم کند تا در زمان مناسب تصمیمات بهتری اتخاذ کنند.

نوسانات قیمت فلزات گرانبها به ویژه طلا، نقره و پلاتین تحت تأثیر عوامل مختلف اقتصادی 
و سیاسی قرار دارد. با توجه به شرایط کنونی، قیمت طلا به عنوان یک دارایی امن همچنان 
جذابیت خود را حفظ خواهد کرد و نقره و پلاتین نیز به نوســانات خود ادامه خواهند 
داد. ســرمایه گذاران باید به دقت شــرایط بازار را زیر نظر داشته باشند و استراتژی های 

سرمایه گذاری خود را بر اساس تغییرات قیمت و تقاضا تنظیم کنند.

جنگ تجاری به سود فلزات گرانبها

 معامــلات اولین روز هفته بورس نیــز چنگی به دل نزد و 
ســهامداران شاهد کاهش ارزش ســرمایه خود در بازار بورس 

تهران بودند.
ارزش دلاری بازار بــورس که یکی از مهمترین فاکتورهای 
بررسی بازار سرمایه است، به کمتر از ۱۰۵ میلیارد دلار سقوط 
کرده اســت. در این شرایط، به نظر می رسد که سهامداران در 
حال تجربه بدترین روزهای خود هستند؛ این در حالی است که 
بسیاری از تحلیلگران معتقدند بازار بورس تهران ارزنده است، اما 

نقدینگی لازم برای ایجاد تقاضا در بازار وجود ندارد.
در همین رابطه مجید عبدالحمیدی با اشاره به ارزش دلاری 
بازار ســرمایه اظهار داشت: ارزیابی های اخیر نشان می دهد که 
در ۴ اســفند ۱۴۰۳، ارزش دلاری بازار سهام ایران به کمتر از 
۱۰۵ میلیارد دلار کاهش یافته است. این در حالی است که در 
اوج تاریخــی خود در مرداد ۱۳۹۹، ارزش این بازار حدود ۴۱۷ 
میلیارد دلار بود. این افت ۷۴ درصدی در چهار ســال گذشته، 

نشان دهنده تغییرات جدی در عملکرد بازار سرمایه است.
 )GDP( وی می افزاید: در همین دوره، تولید ناخالص داخلی
در ۹ ماهه نخســت سال ۱۴۰۳ رشد ۶.۷ درصدی )با احتساب 
نفت و گاز( و ۴.۲ درصدی )بدون احتساب این بخش( را تجربه 
کرده اســت. این واگرایی میان رشد اقتصادی و افت ارزش بازار 
سرمایه، ناشی از عوامل متعددی است که بررسی آن ها می تواند 

تصویری دقیق تر از وضعیت فعلی و مســیرهای پیش روی این 
بازار ارائه دهد.

این کارشــناس بازار ســرمایه تصریح می کند: با این وجود، 
فرصت های بالقــوه ای برای احیای بازار ســرمایه و تبدیل آن 
بــه یک ابزار موثــر در رونق اقتصادی وجود دارد. بســیاری از 
کشــورهای جهان توانسته اند از طریق توســعه ابزارهای نوین 
مالی، دیجیتالی ســازی بازارهای مالی و حمایت از تولید ملی، 
بازار سرمایه را به یک موتور رشد پایدار تبدیل کنند. ایران نیز 
می تواند از این تجربه ها بهره ببرد و به سمت بازسازی و تقویت 

بازار سهام حرکت کند.

 چالش های مهم بازار سرمایه چیست؟
عبدالحمیدی با اشاره به چالش های فعلی بازار سرمایه ایران، 
به نوســانات نرخ ارز و کاهش ارزش پول ملی اشــاره می کند و 
می گوید: کاهش برابری ریال در برابر دلار اثیر مستقیمی بر ارزش 
دلاری بازار سهام دارد. حتی در شرایطی که شاخص های بورس 
به واحد ریال رشــد داشته باشند، افت ارزش پول ملی موجب 
کاهش ارزش دلاری کل بازار خواهد شــد. این مســاله به ویژه 

برای سرمایه گذاران خارجی از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
وی همچنین با اشاره به خروج نقدینگی و کاهش جذابیت 
سرمایه گذاری در بورس عنوان می کند: در سال های اخیر، افزایش 

رئیس انجمن مدیریت فناوری ایران گفت: صنعت نفت ششــمین استفاده کننده 
از هوش مصنوعی است و به نظر می رسد این صنعت بزرگ و پیچیده ناچار است در 

این زمینه سرمایه گذاری بزرگ داشته باشد.
 مهدی محمدی امروز در سومین همایش پتروتک با بیان اینکه تحولات فناوری 
به گونه ای بوده است که بشر توانسته است از مرحله مکانیزاسیون به تولید انبوه و سپس 
به هوشمندسازی در انقلاب صنعتی چهارم برسد و در هر دوره تاریخی، قابلیت های 
جدیدی به خود اضافه کند، اظهار کرد: انقلاب صنعتی اول حدود ۱۴۰ ســال طول 
کشید و در آن زمان مکانیزاسیون به وقوع پیوست. در انقلاب دوم، تولید انبوه شکل 

گرفت و سیستم های تولید انبوه ایجاد شد. این انقلاب در اوایل قرن بیستم آغاز شد 
و حدود ۷۰ سال به طول انجامید، سپس انقلاب صنعتی سوم با پیدایش سیستم های 

کامپیوتری و بهره وری بالاتر به وقوع پیوست و تا سال ۲۰۱۰ ادامه یافت.
وی با بیان اینکه انقلاب صنعتی چهارم از سال ۲۰۰۷ با ظهور موبایل های هوشمند 
آغاز شد و اکوسیستم داده ها به عنوان مهم ترین سوخت این انقلاب معرفی شد، افزود: 
بین سال های ۲۰۱۷ تا ۲۰۲۰، ۸۰ درصد داده های جهان جمع آوری و با دسترسی به 
این داده ها، هوش مصنوعی به عنوان یکی از مهم ترین فناوری ها وارد عرصه شده است.

رئیس انجمن فناوری ایران با بیان اینکه هوش مصنوعی همه چیز را هوشــمند 

کرده است، تصریح کرد: در انقلاب صنعتی چهارم، برخلاف انقلاب های قبلی، تمرکز 
روی داده ها و هوش مصنوعی است، اگر بهره برداری از این فرصت ها را نداشته باشیم، 

با شکاف بین ما و دنیای هوشمند مواجه خواهیم شد.
وی با بیان اینکه سیســتم های دیجیتالی و هــوش مصنوعی اکنون ابزاری برای 
پیش بینی و بهبود کیفیت شده اند، همچنین استفاده از روبات های صنعتی و پهپادها 
با کاهش هزینه ها مواجه شــده اســت، گفت: برای مثال پروفایل  دی ان ای که سال 
۲۰۰۷ هزینه ای بالغ بر ۷ میلیون دلار داشــت، اکنون با استفاده از هوش مصنوعی 

)اوپن سورس( به ۷۰ دلار کاهش یافته است.

صنعت نفت، ششمین کاربر هوش مصنوعی در ایران

جذابیت دارایی های جایگزین مانند ارز، طلا، مســکن و اوراق با درآمد ثابت موجب کاهش ورود 
نقدینگی به بازار سهام شده است. افزایش نرخ بهره بانکی و بازدهی بالاتر در برخی از این بازارها، 

موجب کاهش انگیزه سرمایه گذاران برای ورود به بورس شده است.
این کارشناس بازار سرمایه در ادامه به نرخ تورم و کاهش سودآوری واقعی شرکت ها اشاره می کند 
و متذکر می شــود: تورم بالا باعث کاهش ارزش واقعی سود شرکت های بورسی شده و از جذابیت 
ســرمایه گذاری در بازار سهام کاسته اســت. در چنین شرایطی، سرمایه گذاران تمایل بیشتری به 

دارایی هایی دارند که بتوانند ارزش سرمایه آن ها را در برابر تورم حفظ کنند.
عبدالحمیدی، تفاوت میان ترکیب رشد GDP و عملکرد بازار سرمایه را از دیگر چالش های بازار 
ســرمایه عنوان می کند و می گوید: رشــد تولید ناخالص داخلی الزاما به معنای رشد بازار سرمایه 
نیست. بخش عمده ای از رشد اقتصادی ایران در سال های اخیر ناشی از صنایع نفت، گاز و خدمات 
بوده است که لزوما وابستگی بالایی به بازار سهام ندارند. از سوی دیگر، برخی از شرکت های حاضر 
در بورس، به رغم افزایش تولید و فروش، با چالش های تأمین مالی و هزینه های بالا مواجه بوده اند 

که بر عملکرد آن ها تأثیر گذاشته است.
وی با اشاره به کاهش عمق بازار و افزایش رفتارهای سفته بازانه، تصریح می کند: کاهش میزان 
نقدینگی و خروج سرمایه گذاران حقیقی و حقوقی، همراه با نوسانات شدید قیمتی، موجب کاهش 
اعتماد عمومی به بازار سرمایه شده است. این امر باعث افزایش رفتارهای کوتاه مدت و سفته بازانه 

شده که خود به نوسان های بیشتر بازار دامن می زند.

 فرصت های پیش رو برای احیای بازار سرمایه و رونق تولید
این کارشــناس بازار سرمایه همچنین به فرصت های پیش رو برای احیای بازار سرمایه و رونق 
تولید اشــاره می کند و می گوید: برای افزایش عمق بازار ســرمایه و جذب نقدینگی جدید، توسعه 
ابزارهای جدید مالی ضروری اســت. بســیاری از کشورها با استفاده از صندوق های سرمایه گذاری 
جسورانه )Venture Capital(، تأمین مالی جمعی )Crowdfunding(، اوراق مشارکت مبتنی بر پروژه، 
و دارایی های دیجیتال توانسته اند منابع مالی گسترده ای را برای بخش تولید فراهم کنند. بهره گیری 

از این مدل ها در ایران، می تواند به رشد بازار سرمایه و حمایت از بنگاه های اقتصادی منجر شود.
وی می افزاید: تحولات فناوری می تواند بازار سرمایه را شفاف تر و کارآمدتر کند. بلاکچین، هوش 
مصنوعی، داده کاوی و سیستم های معاملاتی هوشمند می توانند هزینه های معاملات را کاهش داده، 

سرعت پردازش اطلاعات را افزایش داده و امنیت سرمایه گذاری را تقویت کنند.
 این کارشناس بازار سرمایه عنوان می کند: یکی از راهکارهای کلیدی برای تقویت بازار سرمایه، 
افزایش تعداد شــرکت های تولیدی در بازار سهام است. برای این منظور، باید شرایطی فراهم شود 
که استارتاپ ها، شرکت های دانش بنیان و صنایع نوآور بتوانند از طریق عرضه اولیه سهام )IPO( و 

انتشار اوراق بدهی به بازار سرمایه وارد شوند.
عبدالحمیدی تصریح می کنــد: بورس های کالایی می توانند نقش مهمی در تامین مالی تولید 
و شــفافیت قیمت ها داشــته باشند. قراردادهای آتی، اختیار معامله و معاملات مشتقه بر پایه کالا 
ابزارهایی هستند که می توانند به تولیدکنندگان کمک کنند تا ریسک های قیمتی را مدیریت کنند 

و سرمایه گذاری در بخش تولید را جذاب تر کنند.
وی عنوان می کند: یکی از مهم ترین مشــکلات بنگاه های تولیدی، کمبود نقدینگی در زنجیره 
تامین است. در اقتصادهای پیشرفته، ابزارهایی مانند اسناد خزانه تجاری، فاکتورینگ، تأمین مالی 
زنجیره تأمین و قراردادهای اعتباری پویا به رشــد پایدار کســب وکارها کمک کرده اند. اجرای این 

مدل ها در ایران، می تواند به بهبود نقدینگی در بخش تولید منجر شود.

 چشم انداز آینده: بازار سرمایه، پیشران تولید و رشد اقتصادی
این کارشــناس بازار ســرمایه می گوید: با وجود کاهش ارزش دلاری بازار ســهام در سال های 
اخیر، فرصت های متعددی برای احیای آن و تبدیل آن به یک موتور رشــد اقتصادی وجود دارد. 
توسعه ابزارهای نوین مالی، دیجیتالی سازی بازار سرمایه، تسهیل تأمین مالی شرکت های تولیدی 
و افزایش شفافیت، می توانند زمینه را برای افزایش ارزش بازار سهام، جذب سرمایه گذاران جدید 

و رونق تولید ملی فراهم کنند.
عبدالحمیدی می افزاید: با الگوبرداری از تجربیات جهانی و اجرای سیاست های نوین در بازارهای 
مالی، می توان بازار سرمایه ایران را به بستری پایدار و کارآمد برای تأمین مالی تولید، ایجاد اشتغال و 
رشد اقتصادی تبدیل کرد. این تغییرات می توانند نه تنها موجب افزایش اعتماد سرمایه گذاران داخلی 

شوند، بلکه زمینه ورود سرمایه های خارجی و توسعه پایدار بازار را نیز فراهم کنند.
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کشاورزی 

سد سازی راهکاری برای پایداری شبکه آب کشاورزی 
   -  هم اکنون چندین سد در زنجان در حال بهره برداری است اما شرایط کم آبی و خشکسالی های متوالی ایجاب می کند سدهایی نیز احداث و از وقوع 

بحران جلوگیری شود.

با ساخت سدها علاوه 
بر اطمینان از داشتن 
شبکه آب پایدار در 

شرایط جوی و اقلیمی 
مختلف، دریاچه سد 
نیز می تواند محلی 

تفریحی و گردشگری، 
قایقرانی و پرورش 

آبزیان باشد.

  تالاب بین المللی گندمان چهارمحال 
و بختیاری دچار آتش سوزی شد

مدیرکل حفاظت محیط زیست چهارمحال و 
بختیاری از وقوع آتش سوزی در تالاب بین المللی 
گندمان شهرستان بروجن خبر داد و گفت: این 
آتش سوزی از ســاعاتی پیش در این تالاب رخ 

داده است.
محســن کریمی افزود: هم اکنون ۱۰ گروه از 
حافظان محیط زیســت، هلال احمر، انتظامی و 
آتش نشانی به محل حادثه اعزام شدند و بسیج 
تمامی نیروهای یگان حفاظت و نیروهای امدادی 

برای مهار آتش تالاب گندمان ادامه دارد.
وی اظهار داشت: تمامی محیط بانان استان، 
آتش نشــانی ونیروهای نظامــی و مردمی برای 

اطفای حریق بسیج شدند.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان با تاکید 
بر اینکه همکاری همه مردم در این بحران بسیار 
ارزشــمند است گفت: بسیج امکانات در سرعت 
بخشیدن به عملیات اطفای حریق کمک می کند.

کریمی افزود: به دلیل شرایط بد آب و هوای 
و وزش شدید باد در منطقه عملیات مهار آتش 
به کُندی صورت می پذیــرد و در صورت تداوم 
این شــرایط آب و هوایی اطفا حریق به سختی 

انجام می شود.
وی اظهار داشت: تحقیقات برای بررسی علت 
آتش سوزی در دست انجام است و ممکن است 
این آتش سوزی عمدی باشد و متهمان احتمالی 

تحت پیگرد قانونی قرار خواهند گرفت.
 تــالاب بین المللی گندمان به عنوان یکی از 
۱۰ تــالاب برتر پرنده نگری ایران و با وســعت 
یکهــزار و ۷۰ هکتار و ۲ هزار و ۲۱۹ متر ارتفاع 
از ســطح دریا، درجنوب غربی شهر گندمان و 
فاصله ۶۰ کیلومتری شهرکرد مرکز چهارمحال 
و بختیاری قرار دارد.این تالاب مهمترین زیستگاه  
جانوری کشور برای اسکان دائم پرندگان بومی 
و تخم گذاری پرندگان مهاجر به شــمار می رود 
کــه در دفتــر بین المللی تحقیقــات پرندگان 

آبزی)لندن-۱۳۵۲( به ثبت رسیده است.
شهرســتان بروجن در ۶۰ کیلومتری مرکز 

چهارمحال و بختیاری واقع است.

   افزایــش 2 برابــری اشــتغال در 
گلخانه های هرمزگان

مدیر امور باغبانی ســازمان جهاد کشاورزی 
هرمزگان بــا بیان اینکــه میزان اشــتغال در 
گلخانه های این اســتان ۲ برابــر افزایش یافته 
است، گفت: ۴۹۰ هکتار کشت گلخانه ای جدید 
در قالب برنامه توســعه در ســطح هرمزگان در 

دست ساخت داریم.
محمدرضا شیخ زاده گفت: بهره وری در بخش 
کشاورزی و توسعه کشت های گلخانه ای را یکی 
از مهم ترین اولویت های وزارت جهادکشــاورزی 

می دانیم.
وی با تاکید بر اینکه برای ســاخت گلخانه ها 
نیاز به پنج همت اعتبار داریم، یادآور شــد: این 
کشت های گلخانه ای هم اکنون با پیشرفت ۲۰ 
تا ۹۰ درصد در مناطق مختلف استان همچون 
رودان، حاجی آباد، میناب، پارسیان و بستک در 

حال ساخت است.
مدیر امور باغبانی هرمزگان، سرمایه گذاری در 
توسعه گلخانه ها را مهم برشمرد و گفت: سازمان 
جهادکشاورزی از متقاضیان و علاقه مندان فعالیت 
در ایــن عرصه حمایت خواهد کرد و اکنون نیز 
شــاهد ورود سرمایه گذاران در بخش گلخانه ها 
هستیم که امیدواریم با این اقدام بتوانیم سطح 
گلخانه هــای هرمــزگان را در تولید و کیفیت 

محصولات افزایش دهیم.
شــیخ زاده ادامه داد: اشــتغالزایی در بخش 
کشاورزی نسبت به ســایر صنایع و بخش های 
اداری بســیار ســریع تر و کــم هزینه تر صورت 
می گیــرد و از همیــن رو نقش قابل توجهی در 
ایجاد اشتغال پایدار و تثبیت جمعیت در شهرها 
و روستاها دارد و از مهاجرت روستاییان به دلیل 
نبود اشتغال جلوگیری می کند؛ به گونه ای که هم 
اکنون ۱۰ هزار نفر در گلخانه های استان هرمزگان 
مشغول به کار هســتند.هم اکنون ۱۰ هزار نفر 
در گلخانه های اســتان هرمزگان مشغول به کار 
هستند.شــیخ زاده اضافه کرد: سطح زیرکشت 
محصــولات گلخانه ای در هرمزگان حدود هزار 
هکتار اســت که در هر هکتار ۱۰ نفر و در هزار 

هکتار ۱۰ هزار نفر مشغول به فعالیت هستند.
وی بیــان کرد: پیش از ســال ۱۴۰۰ حدود 
پنج هــزار نفر در واحدهای گلخانه ای هرمزگان 
اشتغال داشــتند که اکنون با اشتغال پنج هزار 
نفردیگر، افزایش حدود ۲ برابری نسبت به قبل 

از ۱۴۰۰ را نشان می دهد.

   دورهم نشــینی اساتید برای التیام 
سوختگی درخت کهنسال البرز

 اساتید دانشکدگان کشاورزی و منابع طبیعی 
دانشگاه تهران روز یکشنبه برای التیام سوختگی 
درخت ۵۰۰ ساله و کهنسال چنار روستای برغان 
اســتان البرز گردهم آمدند. سرپرست اداره کل 
میراث فرهنگی ، گردشــگری و صنایع دستی 
اســتان البرز در این نشست گفت : این نشست 
اضطراری با دعوت اداره کل میراث فرهنگی و با 
هدف اقدام سریع برای احیای درخت کهنسال 
برغان برگزار شد.»نادر زینالی« افزود: امروز یک 
گروه تخصصی از کارشناســان مربوط به حوزه 
چوب و درختان کهنسال البرز به همراه کارشناس 
معین میراث طبیعی استان برای بازدید از درخت 
چنار کهنسال به روستای برغان رفتند و میزان 
آســیب دیدگی و راهکارهای احیای درخت را 

بررسی کردند.

میراث ناملموس 
فرهنگی بوشهر به 
بازشناسی عمیق تر 
نیاز دارد

 استاندار بوشهر گفت: میراث ناملموس فرهنگی این استان، نیازمند بازشناسی عمیق تر و اهتمامی بیشتر برای انتقال آن به نسل امروز است.
 ارســلان زارع در آســتانه روز بوشهر در نشســت با شهردار و اعضای شورای اسلامی شهر بوشهر اظهار کرد: در این ارتباط از دستگاه های اجرایی، فرهنگی و نهادهایی همچون 

شهرداری و شورای اسلامی شهر که مسئولیت های اجتماعی در این زمینه دارند، انتظار است در این زمینه اقدامات اثرگذار بیشتری صورت دهند.
وی افزود: باعث خوشحالی است که از استان بوشهر مناسبتی دیگر در تقویم ملی کشورمان به ثبت رسیده است زیرا این مهم، نشان دهنده سابقه تاریخی این استان و فرهنگ 
غنی مردمان این دیار است.زارع ادامه داد: ۱۰ اردیبهشت ماه روز ملی خلیج فارس، ۱۲ شهریور سالروز شهادت رئیس علی دلواری مبارز نستوه به عنوان روز ملی مبارزه با استعمار 

و ۱۸ اسفند ماه نیز به عنوان روز بوشهر عنوان های افتخار آمیزی است که در تقویم رسمی کشور ثبت شده است.
استاندار بوشهر بیان کرد: مبنای نام گذاری روز بوشهر سالروز تأسیس مدرسه سعادت است که از نظر تاریخی، مادر مدارس جنوب ایران به شمار می آید و مدرسه ای است که 

در سال ۱۲۷۸ شمسی به سبک نوین آموزشی در بوشهر تأسیس شد.

ســد ســازی معمولا با هدف جمع آوری و کنترل آب های سطحی و 
جلوگیری از خروج آب انجام می شود تا در مواقع نیاز از آب ذخیره شده 
در مخزن سد برای تامین آب آشامیدنی، مصارف کشاورزی، صنعت و تولید 

آبزیان و در مواقعی در تولید برق استفاده شود.
اگرچه جانمایی درســت ســدها می تواند در مواقع بارش های سیل 
آسا، مانعی در برابر طغیان آب و وقوع سیلاب باشد اما اهمیت سدسازی 
به خصوص در ســالهای کم بارش و خشکسالی مضاعف می شود چراکه 
در شــرایط کاهش نزولات آســمانی به ویژه بارش برف، نبود آب ذخیره 
موجب برداشت از آبهای زیرزمینی و فشار بر این منابع و تهدیدات زیست 

محیطی خواهد شد.
با ســاخت ســدها علاوه بر اطمینان از داشتن شــبکه آب پایدار در 
شرایط جوی و اقلیمی مختلف، دریاچه سد نیز می تواند محلی تفریحی 

و گردشگری، قایقرانی و پرورش آبزیان باشد.
برای اطلاع از وضعیت سدهای در دست ساخت و بهره برداری این استان 
با اکبر باقری، مدیرعامل شرکت آب منطقه ای زنجان گفت و گو کرده است.

    سدهای در دست اجرای استان هم اکنون در چه وضعیتی 
قرار دارند؟

ســد بلوبین یکی از طرح های در دســت اجرای این شرکت است که 
هم اکنون ۸۶ درصد پیشرفت فیزیکی دارد. این سد با حجم ۳۰ میلیون 
مترمکعب، تامین کننده آب شرب شهرهای زرین آباد و حلب و ۹۲ روستای 
شهرستان ایجرود است. این سد از نوع سنگریزه ای است که خاکریزی آن 

انجام و از سال گذشته آبگیری آن با یکی از دریچه ها آغاز شده است.
بر اســاس هدفگذاری که برای این سد در نظر گرفته شده است ۳.۵ 

میلیون مترمکعب از آب آن برای شرب، ۶ میلیون مترمکعب بخش صنعت، 
۱.۶۴ میلیون مترمکعب حقابه های پایین دست و ۶ میلیون مترمکعب برای 
محیط زیست است.مطالعات سد بلوبین از سال ۱۳۸۶ و عملیات اجرایی 
آن که در محل تلاقی رودهای ایجرود و ســجاس رود است از سال ۱۳۸۹ 
آغاز شد.سد مراش نیز از دیگر طرح های سد سازی این شرکت است که 
در حال حاضر ۷۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد. سد مراش با حجم مخزن 
۴۱ میلیون مترمکعب، تامین کننده آب شرب شهرهای ماهنشان، دندی 

و ۱۲۲ روستای شهرستان ماهنشان خواهد بود.
با تکمیل این سد ۲.۵ میلیون مترمکعب نیاز آبی صنایع واقع در منطقه 

اجرای این سد نیز تامین می شود.
همچنین با احداث این سد و خط انتقال آن، نیاز زیست محیطی منطقه 
به میزان ۵.۵ میلیون متر مکعب و حق آبه کشــاورزی ســد پایاب نیز در 

حجم ۲.۴ میلیون متر مکعب تامین خواهد شد.
ســد ایالو از طرح های در دســت اجرای این شرکت بوده که عملیات 
اجرایی آن از ســال ۱۳۹۰ با حجم چهار میلیون مترمکعب آغاز شــد و 
در حال حاضر به اتمام، خط آبرســانی از ایالو به شهر دندی به طول ۱۵ 
کیلومتر و با تصفیه خانه ای که در پایین دست در حال انجام بود به بهره 

بردای رسیده است.
این سد با هدف تامین بخشی از کسری آب شرب شهرستان ماهنشان 
و در روستای ایالو اجرا شده همچنین تامین کننده آب آشامیدنی مطمئن، 

صنایع و بخش کشاورزی، از دیگر اهداف اجرای این طرح است.
ســد میرزاخانلو نیز که در ۱۳۰ کیلومتری شمال غربی زنجان و ۳۵ 
کیلومتری شــهر آببر طارم، بالادست روستای پاوه رود قدیم واقع شده از 

سال گذشته در حال تکمیل و آماده شدن برای بهره برداری است.

این ســد خاکی دارای ۲.۱۶ میلیون مترمکعب حجم مخزن بوده و هدف از اجرای 
آن تامین آب شرب ۳۹ روستای واقع در مسیر طرح و شهرهای چورزق و آب بر است.

سد مشمپا نیز یکی از طرح های مهم و راهبردی این شرکت برای تامین آب پایدار 
اســت که آب منطقه ای زنجان پیگیری های لازم را برای آغاز عملیات اجرایی آن در 

دستور کار است.
این ســد بر روی رودخانه قزل  اوزن شهرســتان زنجان در نزدیکی روستای مشمپا 
با اهداف تامین بخشــی از آب شــرب و صنعت مورد نیاز شهرستان زنجان و استفاده 
از آب رودخانه قزل اوزن در حال اجراســت که تامین آب شرب، کشاورزی و صنعت را 

در برنامه دارد.

  هم اکنون کدام سدهای استان در دست بهره برداری است؟
در حال حاضر از ســدهای تهم، گلابر و تالوار در زنجان بهره برداری می شــود. سد 
تهم زنجان دارای ظرفیت مخزن ۸۴ میلیون مترمکعبی است که هم اکنون ۲۰ درصد 
از آب شرب مورد نیاز زنجان را تامین می کند و به جهت کاهش میزان نزولات آسمانی 
و کم شدن میزان پرشدگی سد تهم برداشت ها از آن کمتر شده است به طوریکه ۸۰ 

درصد آب آشامیدنی مردم زنجان از منابع آبهای زیرزمینی تامین می شود.
این سد در ۱۵ کیلومتری شمال غربی شهرستان زنجان و در هشت کیلومتری پائین 
دســت روستای تهم قرار دارد این ســد با هدف تامین آب شرب مردم زنجان در سال 

۱۳۷۳ آغاز شد که تکمیل و شروع آبگیری آن در سال ۱۳۸۳ انجام شد.
ســد مخزنی گلابر که هم اکنون در دســت بهره برداری اســت تامین کننده آب 
دشت های زرین آباد، به میزان هشت هزار هکتار و اراضی حقابه بر حاجی قشلاق، ینگی 
کند و جامع سرا و اراضی حاشیه رودخانه در پایین دست سد مخزنی تا تلاقی رودخانه 
قزل اوزن به میزان ۳۰۰ هکتار است.این سد در ۵۰ کیلومتری جنوب غربی شهرستان 
زنجان بر روی رودخانه سجاس ساخته شده است که مطالعات آن از سال ۱۳۷۲ آغاز 
و در سال ۱۳۸۱ تکمیل شد و به مرحله بهره برداری رسید.سد تالوار نیز در مجاورت 
مرز استان های کردستان، زنجان و همدان واقع و با هدف تامین آب آشامیدنی در این 
استان ها، افزایش سطوح زیر کشت و تولید کشاورزی، توسعه صنایع وابسته به کشاورزی، 
اشتغال زایی و پیشگیری از مهاجرت بی رویه روستائیان، افزایش متوسط درآمد کشاورزان، 
ایجاد شــرایط توسعه و رشــد بخش های مختلف اقتصادی و جلوگیری از سیل و مهار 

طغیان رودخانه تالوار ساخته شده است.
حجم مخزن این تالوار ۵۰۰ میلیون متر مکعب و سهم استان زنجان از این سد که 
۱۰ میلیون متر مکعب آب اســت که با احداث خط انتقال از این ســد، آب شرب پنج 

شهر و ۱۳۴ روستای شهرستان خدابنده تامین می شود.

   شرکت آب منطقه ای زنجان برای مدیریت تامین آب پایدار چه برنامه 
هایی را در دستور کار دارد؟

کاهش چشــمگیر و تغییر وضعیت بارش ها موجب شده است تا برداشت های بی 
رویه ای از سفره های آبهای زیر زمینی استان انجام شود و این امر وضعیت پنج دشت 

از هفت دشت استان را بحرانی کرده است.
در این شرایط علاوه بر اجرای طرح هایی برای کنترل و جمع آوری آبهای سطحی و 
مدیریت مصرف، مهار سیلاب ها و تغذیه مصنوعی دشت ها و آبخوانها، انسداد چاه های 
غیرمجاز، اصلاح و تعدیل پروانه ها و تجهیز زمین های کشاورزی به سیستم های نوین 

آبیاری نیز جزو برنامه های جدی این شرکت قرار گرفته است.
با توجه به اینکه ۹۰ درصد آب استان در بخش کشاورزی مصرف می شود، کنترل 
مصرف و افزایش بهره وری از جمله راهکارهای کاهش مصرف آب است بر همین اساس 
جلوگیری از کشت محصولات پر آب بر و حفر غیرمجاز چاههای کشاورزی از برنامه های 
این شرکت است به طوریکه امسال بیش از ۴۰۰ حلقه چاه مسدود و بیش از ۶ میلیون 
مترمکعب آب صرف جویی شــده است و سال گذشته نیز ۷۱۹ حلقه چاه غیرمجاز در 

استان مسدود و حدود ۱۸.۵ میلیون مترمکعب آب ذخیره شد.
هم اکنون نیز ۱۶ هزار و ۲۴۲ حلقه چاه عمیق و نیمه عمیق مجاز در استان داریم 

که ۸۷۵ میلیون مترمکعب آب از منابع زیرزمینی برداشت می کنند.
میزان مصرف آب بخش صنعت در استان چهار درصد است که برای مدیریت مصرف 
در این بخش نیز از استقرار صنایع پرُآب  طلب در استان جلوگیری خواهد شد و برنامه 

های تامین آب صنایع از پساب در دست اجراست.
بخش خانگی و شــرب نیز مصرف کننده ۶ درصد آب است که در این خصوص نیز 

برنامه های تبلیغی و تشویقی صرفه جویی در مصرف اجرا می شود.

پرورش ماهی زینتی از کســب و کارهای با هزینه کم و سودآوری بسیار بالا است که 
با توجه به نیاز آبی کم این صنعت با پتانسیل اقتصادی بالا می تواند فرصتی مناسب برای 

سرمایه گذاری زودبازده و ایجاد زمینه های اشتغال زایی در خراسان شمالی شود.
پرورش ماهیان زینتی این روزها طرفداران فراوانی یافته است زیرا با توجه به گسترش 
آپارتمان نشــینی نگهداری این موجودات جذاب بسیار ساده تر از سایر حیوانات خانگی 
خواهد بود، علاوه بر این وجود آکواریوم در خانه می تواند باعث کاهش تنش ها و مشکلات 
روحی افراد شــود به همین دلیل استفاده از ماهیان زینتی افزایش یافته و فرصتی برای 

ایجاد پرورش ماهی صنعتی و طرح های مشاغل خانگی است.
پرورش ماهی زینتی از مشــاغلی اســت که راه اندازی و کسب درآمد از آن به آسانی 
امکان پذیر است و کسب دانش در زمینه پرورش ماهی زینتی به آسانی امکان پذیر بوده 
و با کمی دقت و توجه به اصول اساســی این کار می توان حتی در ابعاد بسیار کوچک و 

در منزل نیز اقدام به تولید این ماهیان جذاب و زیبا کرد.
این کسب ارزان با سود زیاد در سال های اخیر در خراسان شمالی رونق بسیاری یافته 
اســت و به گفته مدیر امور شــیلات سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی؛ ۲ میلیون 
قطعه انواع ماهیان زینتی امسال در ۱۶ واحد فعال این استان تولید شد که نسب به سال 

گذشته ۳۰ درصد افزایش دارد.
بررسی ها نشان می دهد که بخشی از ماهیان زینتی تولیدی خراسان شمالی به دیگر 
استان ها و حتی به کشورهای آسیای میانه نیز ارسال می شود، ماهیان زینتی این استان 

توسط فعالان اقتصادی سایر استان ها به کشورهای هدف صادر می شود.

  اشتغال زودبازده
مدیر امور شیلات و آبزیان سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی در خصوص مزایای 
پرورش ماهیان زینتی گفت: تکثیر و پرورش ماهیان زینتی فرصتی مناســب، مطمئن و 
زودبازده برای سرمایه گذاری و ایجاد اشتغال برای دانش آموختگان رشته شیلات و علاقه 

مندان این صنعت است.
جواد شریفی افزود: ایجاد واحد ماهی زینتی بر خلاف مزارع پرورش ماهیان سردابی و 
گرمابی نیاز به فضای کوچکی دارد که با توجه به نیاز آبی کمتر در بیشتر فضاها قابلیت 

اجرا دارد.
وی خاطرنشــان کرد: از علاقه می خواهیم که برای اجرای این طرح از تجربیات افراد 
فعال در این حوزه استفاده کنند و با توجه به انواع ماهیان زینتی پرورش، تغذیه و تکثیر 

متفاوت است که در این زمینه نیاز به تجربه است.
وی تصریح کرد: بیشتر فعالان در حوزه تولید ماهیان زینتی به صورت تجربی در این 
حرفه شاغل شده اند که خوشبختانه موفق نیز عمل کرده اند و از سایر علاقه مندان می 

خواهیم که برای فعالیت در این حوزه با فعالان ارتباط بیشتری داشته باشند.
مدیر شیلات و امور آبزیان سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی با بیان اینکه فعالیت 
در این حوزه بیش از هزینه سود خواهد داشت افزود: ایجاد مزرعه و آکواریم پرورش ماهیان 

زینتی ســودآور و اشتغال زا اســت و به همین دلیل از مسوولان می خواهیم که در این 
زمینه مساعدت های بیشتری داشته باشند.

وی خاطرنشان کرد: مجوز فعالیت بخش خانگی تا پنج هزار قطعه صادر می شود که از 
علاقه مندان و متقاضیان می خواهیم در این خصوص اقدام کنند چرا که فعالیت در این 

حوزه با سرمایه گذاری کم انجام می شود و علاوه بر آن سود آور نیز است.

  کسب و کار ارزان خانگی
رییس ســازمان جهاد کشاورزی خراسان شــمالی نیز در این خصوص گفت: پرورش 
ماهیان زینتی صنعتی نوپا و سودآور در کسب و کارهای ارزان خانگی و گامی برای ایجاد 

اشتغال و تحقق اقتصاد مقاومتی است.
محمد محمدزاده عنوان کرد: شروع کار با سرمایه ای نه چندان زیاد به صرفه و سودآور 
بودن بازار صادرات، اخذ مجوز ســاده، پرورش در بســیاری از نقاط اعم از نقاط شهری، 
روســتایی، زیرزمین و یا یک مکان بلا اســتفاده و نیاز به آب کمتر از جمله مزیت های 

فعالیت در حوزه ماهیان زینتی است.
وی تصریح کرد: بهترین زمان برای پرورش ماهیان زینتی اسفندماه و اوایل فصل بهار 

است زیرا در این زمان غالب ماهی ها اقدام به تولیدمثل و تخم ریزی می کنند.
وی خاطرنشــان کرد: در این حالت بایستی شــرایط محیطی را ازنظر تغذیه، درجه 
حرارت، میزان اســیدیته و شوری آب مدیریت و کنترل کرد و به عنوان نمونه غذایی که 
در دوره تولیدمثلی به ماهیان داده می شود بایستی ازنظر مواد مغذی به خصوص پروتئین 

غنی باشد تا بتواند فرایند تخم ریزی، تکثیر و پرورش را تقویت کند.
رییس سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی گفت: زندگی آپارتمان نشینی و تبعات 
اجتماعی زندگی شهری فرهنگ نگهداری آکواریوم در فضای کار و خانه را به منظور آرامش 
و نشاط روحی انسان ها بیشتر کرده و تولید و پرورش ماهیان زینتی را از نظر اقتصادی 

مقرون به صرفه کرده است.

کشورهایی در فروکش بحران ها موفق بودند که توانستند بحران ها را مهار و مدیریت 
کرده و پایه های مقاومی را در مواجهه با بحران های احتمالی محکم کنند.

 شرایط تحریمی و احتمال افزایش فشارها ممکن است رشد اقتصادی را تحت شعاع 
قرار دهد. امین دلیری، تحلیلگر مسائل اقتصادی در این خصوص برای مهر نوشت، در 
بحث برنامه های راهبردی، کشــوری موفق است که بتواند از تهدیدها، فرصت بسازد. 
بحران های مالی و اقتصادی بعد از هر جنگ ممکن اســت اتفاق بیفتد. کشورهایی در 
فروکش بحران ها موفق بودند که توانستند بحران ها را مهار و مدیریت کرده و پایه های 
مقاومــی را در مواجهه با بحران های احتمالی محکم کنند. به این ترتیب کشــور را از 
تکانه های بیرونی ناشــی از مزاحمت ها و سیاست های تنش زایی دشمن خارجی ایمن 

و مصون نگهدارند.
امروز ایران هنوز در معرض تهدیدهای خارجی قرار دارد. بیش از هر زمان دیگر عقل 
سلیم حکم می کند، ضمن آمادگی کامل همه دستگاه های مسئول اعم از نیروهای نظامی، 
امنیتی، اقتصادی، مالی و پدافند غیرعامل هیچ گونه فرصتی به دشمنان خارجی ندهند 
تا احیاناً از برخی ضعف ها و کمبودها سوءاستفاده کرده و از آن نقطه ضربه خود را وارد 
کنند. دستگاه های نظامی به طور مرتب پیام آمادگی خود را به دشمن نشان می دهند 
که هرگونه تحرکات دشــمن رصد شده و ضمن خنثی سازی، ضربات تلافی جویانه به 

مراتب بیشــتر و ســخت تر به آن وارد خواهند کرد. این درس را نیروهای نظامی ایران 
اسلامی در کلاس آموزشی ۸ سال جنگ تحمیلی گرفته اند و تمام آموزه های حاصل از 

دانشگاه جنگ را آویزه گوش کرده و آمادگی کامل دارند.
اما نگرانی بیشتر در حوزه اقتصادی است و جهت گیری به موقع تیم اقتصادی دولت 
چهاردهــم در مواجهه با تهدیدات خارجی حائز اهمیت اســت. گرچه اجرای برخی از 
سیاست های اقتصادی باز در بعضی از دولت های پیشین سابقه داشته و در دولت چهاردهم 
نیز بدون توجه به شــرایط خاص کشــور بی محابا اجرا شده است. برخی از دولت های 
پیشین در شرایطی که فضای اقتصادی کشور هیچ شباهتی با فضای کشورهایی که با 
اقتصاد باز رقابتی و بدون محدویت های تحریمی اداره می شوند، ندارد و با همان شیوه 
کشور را اداره می کردند که انگار هرگز در معرض تهدید کشورهای متخاصم خارجی قرار 
ندارند و هیچ تحریمی به کشــور وارد نمی شود. برای همین دولت ها در چرخه معیوب 
اقتصادی که ناشــی از عدم شناخت دقیق شرایط کشور است، گرفتار شده اند و کمتر 
توانســته اند در زمینه اقتصادی در مقایسه با سایر بخش های دیگر کشور که پیشرفته 
قابل توجهی داشــته ایم پیش بروند. به عنوان مثال در زمینه پیشــرفت های نظامی، 
هوا و فضا، بیوتکنولوژی، نانو، فناوری اطلاعات، دانش هســته ای، پزشکی، اختراعات و 
نوآوری و در فناوری های نوین جز ۱۰ کشــور برتر جهان هستیم، در حوزه اقتصاد هم 

به موفقیت مشابه دست یابد.
از ســوی دیگر عده ای منفعت طلب و ســودجو با مغلطه کاری و سروصدا انداختن 
راجع به عدم اجرای سیاســت های اقتصادی مبتنی بر بازار و اجرای اقتصاد دســتوری 
توســط دولت ها جز مواردی بود با فضاســازی و دادن آدرس اشتباهی به دولتمردان 
تــازه وارد، تــا کنون مقاصــد منفعت طلبانه خــود را دنبال کرده اند با این شــعار که 
دولت های قبلی راه اشــتباه رفته اند و علت نابســامانی های اقتصادی کشور را از عدم 
تبعیت دولت ها از سیاســت های اقتصادی مبتنی بر بــازار می دانند. دولت های قبلی 
هم با حســن نیت بر اثر توصیه اقتصاد خوانده ها و مشــاوران طرفداران اقتصاد سرمایه 
داری، به عده معدودی از سرمایه داران که عمده سرمایه آنها صرف فعالیت واردات یا 
صادرات که پر سودآورترین فعالیت زود بازده محسوب می شود، اختصاص دارد. حتی 
نســبت به سیاست های نظارتی دولت ها هم اعتراض دارند، موجبات تغییرات اختیاری 
یا اجباری نرخ ارز می شــوند، به تبع آن افزایش ســطح عمومی قیمت ها را شــاهدیم 
تا حاشــیه ســود خود را در بازار ســوداگری به حداکثر برســانند. بلایی بر سر ارزش 
 پــول ملی آورده اند که در حال حاضر ضمــن افزایش نجومی قیمت کالاها و خدمات

 و بیش از ۱۰ هزار برابر کاهش ارزش پول ملی نسبت به ارزهای معتبر خارجی نتیجه 
پیروی از این سیاست های تورم زا است.

پرورش ماهیان زینتی؛ سرمایه کم با سود زیاد

تهدیدها و فرصت های اقتصادی در شرایط تحریم های حداکثری
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تحقق برنامه هفتم در صنعت نفت نیازمند 
سرمایه گذاری  ۱۵۵ میلیارد دلاری است

     امید شاکری در مراسم افتتاحیه سومین همایش ملی پتروتک در پژوهشگاه صنعت نفت افزود: این سرمایه گذاری ها باید انجام شود تا 
بتوان اهداف برنامه هفتم پیشرفت در صنعت نفت را محقق کرد، گرچه علاوه بر آن نیاز به توسعه فناوری های نوین در این صنعت وجود دارد.

ظهور بحران های 
نفتی، گرمایش 

جهانی و تغییرات 
اقلیمی، مهمترین 
چالش های انرژی 

است که براین 
اساس اکنون جهان 

به سمت گذار از 
انرژی به حرکت در 

آمده است.

انرژی 

  مصرف برق به 4۷ هزار و ۱۵۵ 
مگاوات رسید

 بر اســاس گزارش گروه تحلیــل عملکرد و 
گزارشات راهبری شبکه برق کشور، اوج تقاضای 
مصرف برق در هفته چهل و نهم ســال جاری به 
۴۷هزار و ۱۵۵ مگاوات رسید که نسبت به مدت 

مشابه سال قبل، ۵.۵۱ درصد رشد داشت.
بیشــینه تقاضای مصرف برق کشور در هفته 
چهل و نهم سال جاری در روز دوشنبه )بیست ونهم 
بهمن ماه( به ۴۷ هزار و ۱۵۵ مگاوات رســید. این 
میزان مصرف برق در مدت مشــابه ســال قبل، 
۴۴هزار و ۶۹۳ مگاوات بوده اســت که در ســال 

جاری ۵.۵۱ درصد رشد داشته است.
بنا بر این گزارش، میزان مصرف انرژی برق در 
روز اشاره شده، ۹۸۷ هزار مگاوات ساعت بوده است 
که نسبت به مدت مشابه سال قبل، ۵.۳۹ درصد 

رشد را نشان می دهد.
همچنین رشد تقاضای انرژی برق از ابتدای سال 

جاری تاکنون، ۴.۹۶ درصد گزارش شده است.
بر اســاس این گزارش، میانگین دمای وزنی 
کشور در روز مذکور، ۸.۵۶ درجه سانتی گراد بوده 
است که نسبت به روز مشابه سال قبل، ۱.۲ درجه 

افزایش نشان می دهد.

  افزایش ۱۱ درصدی مصرف گاز طبیعی 
در بخش خانگی

 سخنگوی شرکت ملی گاز ایران از افزایش ۱۱ 
درصدی مصرف بخش خانگی، تجاری و صنایع جزء 
در روز گذشته - چهارم اسفند - نسبت به مدت 

مشابه پارسال خبر داد.
 سیدحسن موسوی با بیان اینکه ۵۸۹ میلیون 
مترمکعب گاز طبیعی در بخش خانگی، تجاری و 
صنایع جزء مصرف شده است، گفت: مقدار مصرف 
گاز در این بخش ۱۱ درصد نسبت به روز مشابه 

پارسال افزایش یافته است.
وی ادامــه داد: ۸۶۳ میلیــون مترمکعب گاز 
طبیعی دیروز به شبکه سراسری تحویل شد که 
۶۸ درصــد آن به بخش خانگی، تجاری و صنایع 

جزء اختصاص یافت.
مصطفی رجبی مشــهدی مدیرعامل شرکت 
توانیر روز گذشته خواستار همکاری بیشتر مردم 
در صرفه جویی انرژی همزمان با کاهش شــدید 

دما در کشور شد.
رجبی مشهدی با بیان اینکه براساس پیش بینی  
هواشناسی، در هفته جاری دما در اغلب نقاط کشور 
بین هشــت تا ۱۰ درجه کاهش می یابد، گفت: با 
توجه به این کاهش دما قطعاً شاهد افزایش مصرف 
ســوخت گاز در بخش خانگی و تجاری خواهیم 
بود، از این رو نیازمند همکاری بیشــتر مردم در 

صرفه جویی انرژی هستیم.

  عزم دولــت بر بازچرخانی آب جدی 
است

 وزیر نیرو گفت: با توجه به شرایط خشکسالی و 
کاهش بارندگی و بمنظور مدیریت منابع آبی عزم 
دولت و وزارت نیرو در بازچرخانی آب و استفاده از 

آب های خاکستری جدی است.  
 عباس علی آبادی یکشــنبه در حاشیه آئین 
آغاز عملیات اجرایی تصفیه خانه فاضلاب شــهر 
فســا، اظهار کرد: بهره وری و مصرف بهینه آب 
ضرورت دارد البته پس از آن اقداماتی دیگر از جمله 
بازچرخش آب در دستور کار است که صنایع به 
سمت استفاده از آب های غیرمتعارف هدایت شوند.

  وی بــر اجــرای برنامه هــای مدیریت تقاضا 
و مصــرف تاکید کرد و افــزود: باید از منابع آب  
موجود صیانت و در استفاده از ابزارهای و وسائلی 
که آب سالم و بهداشتی را با کمترین هدررفت به 

مشترکین می رساند استفاده کرد.  
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان فارس 
نیز در این مراسم گفت : این شرکت با هدف افزایش 
سطح بهداشت عمومی و جلوگیری از آلودگی های 
زیســت محیطی، از سال ۱۳۹۲ با همکاری بانک 
توسعه اســلامی طرح های گسترده ای را جهت 
دفع بهداشتی و اصولی فاضلاب شهری در ۶ شهر 
استان فارس از جمله شهر فسا با تامین اعتباری 

بالغ بر ۷/۱۴۳ میلیون یورو آغاز کرد.  
علی شــبانی افزود: در شهر فسا، تاکنون ۹۶ 
کیلومتر شــبکه جمع آوری فاضــلاب از محل 

اعتبارات عمرانی دولت اجرا شده است.
وی گفت: عملیات اجرایی پروژه های فاضلاب 
شهر فسا مشتمل بر احداث تصفیه خانه، تکمیل 
شبکه جمع آوری و خطوط انتقال فاضلاب پس از 
برگزاری تشریفات مناقصات و انتخاب پیمانکاران 
ذیصلاح، از نیمه دوم سال ۱۴۰۳ آغاز شده است.  

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان فارس 
عنوان کرد: در همین راستا عملیات اجرایی تکمیل 
فاز یک و ۲ شبکه جمع آوری فاضلاب شهر فسا به 
طول ۱۳۲ کیلومتر با اعتباری بالغ بر ۶۵۰ میلیارد 
تومان از محل تسهیلات بانک توسعه اسلامی آغاز 
شده است.  شبانی افزود: عملیات احداث تصفیه خانه 
فاضلاب شهر فسا با ظرفیت ۲۰ هزار مترمکعب 
در شبانه روز و با روش تصفیه لجن فعال MLE، با 
اعتباری بالغ بر ۵۷۶ میلیارد تومان امروز و با دستان 
وزیر نیرو آغاز می شود. ۱۸ هزار میلیارد تومان پروژه 
در صنعت آب و برق در سفر دو روزه وزیر نیرو به 
استان که از صبح روز گذشته )شنبه ( آغاز شده 

افتتاح و به بهره برداری خواهد رسید.
۵۱ پروژه در حوزه آب و برق افتتاح خواهد شد و 
۶ پروژه هم در حوزه آب و برق کلنگ زنی می شود.

پروژه های مهم آب و برق در چهار شهرستان 
شیراز، داراب، جهرم و فسا به بهره برداری می رسد. 
این سفر با هدف توسعه زیرساخت های آب و برق 
در اســتان فارس و تســریع در اجرای پروژه های 

حیاتی این حوزه انجام شده است.

وی به تامین پایدار سوخت زمستانی توسط صنعت نفت اشاره کرد 
که با تدابیر انجام شده و راهبری وزیر نفت محقق شد.

معاون وزیر نفت ادامه داد: امســال چهار بار رکورد تولیدگاز در 
کشور شکسته شد و بالاترین میزان تحویل سوخت مایع به نیروگاه 
ها انجام شد که کم نظیر است.شاکری در ادامه به روند مصرف انرژی 
در جهان اشاره کرد و بیان داشت: از سال ۱۸۵۰ تا ۲۰۱۰ جمعیت 
جهان پنج برابر شد، درحالی که رشد مصرف انرژی ۲۰ برابر بود.وی، 
دلیل این رشد را افزایش رفاه جهانی و توسعه هرچه بیشتر دانست و 
خاطرنشان کرد: با این حال، از سال ۱۹۷۵ بحران های انرژی ظهور 

کرد و توجه به مصرف انرژی جلب شد.
معاون فناوری و پژوهش وزیر نفت اضافه کرد: ظهور بحران های 
نفتی، گرمایش جهانی و تغییــرات اقلیمی، مهمترین چالش های 
انرژی است که براین اساس اکنون جهان به سمت گذار از انرژی به 

حرکت در آمده است.
شــاکری، گذار از انرژی را رهایی از انرژی فســیلی و توســعه 
انرژی های تجدیدپذیر دانست و افزود: جهان آینده جهان انرژی های 
تجدیدپذیر است.وی گفت: البته توسعه تجدیدپذیرها نیاز به ذخیره 

سازها دارد تا بتوان از این نوع انرژی بهتر استفاده کرد.
معاون وزیر نفت درباره چالش های صنعت نفت کشورمان گفت: 
افت تولیدچاه ها، کمبود منابع مالی و سرمایه گذاری و محدودیت 
در دسترسی به فناوری های نوین عمده ترین این چالش ها است.

شــاکری بر تلاش برای رفع این چالش ها تاکید کرد و به توســعه 
فناوری  ها در صنعت نفت اشــاره کرد.وی، عمده ترین مزیت های 
کشور در صنعت نفت را داشتن ۱۰ درصد ذخایر نفت جهان برشمرد 
و گفت: کشورمان ظرفیت تولید ۲۷۰ میلیارد متر مکعب گاز را دارد 

و بزرگترین تولیدکننده گاز جهان است.
معاون فناوری و پژوهش وزیر نفت ادامه داد: همچنین پتانسیل 
تولید روزانه ۶ میلیون بشکه نفت را داریم و توسعه فناوری در این 

صنعت به سرعت در حال پیشرفت است.

شــاکری با بیان اینکه هدف اصلی این گذار، مقابله با تغییرات 
آب وهوایی و ایجاد یک سیستم انرژی پایدار در کره زمین است، اظهار 
کرد: عوامل متعددی برای تحقق این هدف ضروری هستند، ازجمله 
می توان به توسعه فناوری های ذخیره سازی انرژی، خودروهای برقی، 
پذیرش فناوری های جدید از ســوی جوامع، توسعه زیرساخت های 

مرتبط با هیدروژن و توزیع انرژی اشاره کرد.
وی تصریح کرد: بر اســاس گزارش های بین المللی، آینده انرژی 
جهان به ســمت کاهش مصرف سوخت های فسیلی پیش می رود، 
هرچند این منابع همچنان نقش محدودی در تأمین انرژی خواهند 
داشت. سال ۲۰۱۳، مؤسسه مرکزی مدیریت، که از مؤسسات برجسته 
بین المللی محسوب می شود، گزارشی درباره فناوری های ذخیره سازی 
انرژی و تأثیرات آن منتشر کرد که نشان دهنده اهمیت نوآوری های 

فناورانه در مسیر دستیابی به انرژی پایدار است.
معاون امور مهندسی، پژوهش و فناوری وزیر نفت با اشاره به اینکه 
کشورهای پیشرفته در حال تدوین برنامه های راهبردی برای استفاده 
از فناوری های نوین انرژی و کاهش وابستگی به سوخت های فسیلی 
هستند، گفت: این تغییرات در راستای حفاظت از محیط زیست و 
توسعه پایدار جهانی انجام می شود و مهندسان در این مسیر نقش 

کلیدی ایفا خواهند کرد.

  استحصال 33 درصد گاز دنیا با استفاده از فناوری های 
پیشرفته

شــاکری با بیان اینکه در سال ۲۰۲۵ فناوری های پیشرفته در 
حــوزه نفت و گاز، که در ســال ۲۰۱۳ پیش بینی شــده بود تأثیر 
بســزایی در آینده دنیا خواهند داشــت و همچنــان به روند رو به 
رشــد خود ادامه می دهند، گفت: در آن زمان، مؤسسه های خارجی 
پیش بینــی کرده بودند که ارزش بازار این فناوری ها بین ۱۴ تا ۳۳ 

تریلیون دلار خواهد بود.
وی با اشــاره به اینکه امروز ارزش بازار فناوری های پیشرفته در 

اکتشاف و استحصال نفت به ۱۰۰ تا ۵۰۰ میلیارد دلار رسیده است، اظهار کرد: نفت اضافی که با استفاده 
از فناوری های حفاری هیدرولیک و مانیتورینگ مایکروســافت تولید شده، ۶.۲ میلیارد بشکه افزایش 
یافته اســت. پیش بینی ها نشان می دهد تا سال ۲۰۴۰ ، ۳۳ درصد گاز دنیا از فناوری های پیشرفته از 
محل شیل های گازی به دست می آید، در حالی که در آمریکای شمالی این مقدار به ۸۰ درصد می رسید. 

تأثیرات انقلاب فناوری در حوزه نفت و گاز بر بازارهای جهانی محسوس است.
معاون امور مهندســی، پژوهش و فناوری وزیر نفت ادامه داد: برخی تحلیل گران معتقدند آمریکا، 
روسیه و اوکراین را وارد جنگ کرد تا بتواند روسیه را از بازار گاز اروپا خارج کند، از سوی دیگر تغییرات 

اقلیمی و دیجیتالی  شدن جهان نیز از دیگر چالش هایی هستند که با آنها مواجه هستیم.

   موفقیت ایران در ساخت کاتالیست های نفت و گاز
شــاکری با بیان اینکه صنعت نفت ایران با چالش هایی از جمله افت تولید میدان های نفت و گاز، 
تحریم ها، کمبود منابع مالی و سرمایه گذاری و دسترسی به فناوری پیشرفته مواجه است، تصریح کرد: 
ایران با داشــتن ۱۰ درصد ذخایر نفت جهان و ظرفیت تولید روزانه ۶ میلیون بشکه نفت، بزرگ ترین 

دارنده ذخایر نفت و گاز در مجموع جهانی محسوب می شود.
وی افزود: برای دستیابی به اهداف برنامه هفتم، نیاز به سرمایه گذاری  ۱۵۰ میلیارد دلاری در بخش 
بالادست و پایین دستی است. شرکت های ایرانی در سال های اخیر در حوزه فناوری و نوآوری در صنعت 
نفت دستاوردهای زیادی از جمله ساخت پمپ های چندفازی و مبدل های تجهیزات با فناوری بالا که 

سبب کاهش وابستگی به واردات شده اند.
معاون امور مهندسی، پژوهش و فناوری وزیر نفت افزود: در حوزه کاتالیست نیز موفقیت های بزرگی 

به دست آمده و همکاری های مؤثری با دانشگاه ها و صنعت نفت برقرار شده است.

تقویت زنجیره فناوری در صنعت نفت؛ راهکاری برای توسعه پایدار
شــاکری گفت: در راستای توســعه فناورانه و بهره برداری بهینه از ظرفیت های داخلی، استفاده از 

رویکردهای نوین در حوزه تحقیق و توسعه و بهره گیری از فناوری های بومی ضروری است.
وی با بیان اینکه سرمایه گذاری مؤثر و کارآمد نیازمند نگرشی عمیق به فرآیندهای توسعه فناورانه 
اســت، اظهار کرد: در مراحل ابتدایی، تحقیقات و توســعه نقش کلیدی ایفا می کنند، اما در مواجهه با 

فناوری های بالغ، باید بر بومی سازی و توسعه دانش فنی تمرکز کرد.
معاون امور مهندسی، پژوهش و فناوری وزیر نفت افزود: نمونه ای از این رویکرد در طرح ملی خط 
انتقال به نمایش گذاشته شد؛ جایی که توسعه فناوری به عنوان بخشی از فرآیند اجرایی مدنظر قرار گرفت.

  بهره گیری از اکوسیستم فناوری برای توسعه میدان نفتی آزادگان
شــاکری با اشاره به اینکه یکی از مهم ترین ابزارهای تحقق این هدف، پیوست فناوری است که در 
گذشــته برای انتقال دانش فنی از شرکت های خارجی به شرکت های ایرانی در قراردادهای بین المللی 
پیش بینی شــده بود، گفت: هرچند این فرآیند به طور کامل اجرا نشــد، اما همچنان ظرفیت های قابل 

توجهی برای بومی سازی فناوری وجود دارد.
قرار گرفتن واحدهای پژوهشی در کنار بخش های مهندسی و عملیاتی می تواند امکان بهره گیری از 

ظرفیت های قانونی و توسعه فناوری در پروژه های بزرگ را فراهم سازد.
وی ادامه داد: در همین راستا، شورای اقتصاد در مصوبه خود برای توسعه میدان نفتی آزادگان، بر 
لزوم بهره گیری از اکوسیستم فناوری تأکید کرده است. یکی دیگر از سازوکارهای مورد استفاده، مدل 
»بار اول« اســت که تاکنون نزدیک به ۱۸۰ میلیون دلار قرارداد را به تولیدکنندگان داخلی اختصاص 
داده است. این مدل، هم رسانی عرضه و تقاضای فناوری را تسهیل کرده و از طریق پنل های تخصصی، 

دسترسی به اطلاعات، مقررات خرید، بیمه و کیفیت کالا را ممکن می کند.
معاون امور مهندسی، پژوهش و فناوری وزیر نفت تصریح کرد: همچنان چالش هایی در مسیر توسعه 
فناوری وجود دارد. بسیاری از شرکت های توانمند داخلی به دلیل کوچک بودن، نیازمند تجمیع و همکاری 
برای ایجاد یک ســطح بالاتر از توانمندی هســتند. در بازنگری نظام نامه پژوهش نفت در سال ۱۳۹۶، 
تأکید بر ایجاد یک اکوسیستم منسجم بین وزارت نفت، شرکت های ملی، دانشگاه ها، مؤسسات پژوهشی 
و شــرکت های خدماتی و سازنده تجهیزات شد که این همکاری به زنجیره ای منسجم منتهی می شود 

که افزون بر توسعه فناوری، امکان بومی سازی تجهیزات اختصاصی صنعت نفت را نیز فراهم می کند.

 راه اندازی صندوق پژوهش و فناوری نفت و گاز 
شــاکری با اشاره به اینکه در سال های اخیر، گام های مهمی در این مسیر برداشته شده و صندوق 
پژوهــش و فناوری نفت و گاز راه اندازی شــده اســت، افزود: با وجود این، بــرای تکمیل این زنجیره، 
همکاری های فناورانه باید در قالب یک شــبکه منســجم شکل بگیرد. ایجاد بستر مناسب برای جذب 
فناوری، هم افزایی بین شــرکت های توســعه دهنده و عرضه کننده فناوری و بهره گیری از توان داخلی، 
می تواند به افزایش ضریب بازیافت در میدان های نفت و گاز، توسعه اشتغال مفید، صدور خدمات فنی 

و مهندسی و افزایش درآمد ملی منجر شود.
وی بیان  داشــت: تحقق این اهداف نیازمند تعامل و همکاری گســترده میان بخش های مختلف 
صنعت نفت اســت تا با ایجاد ظرفیت های جدید، زمینه رشــد و شــکوفایی فناوری های بومی در این 

صنعت راهبردی فراهم شود.
 ســومین همایش پتروتک با محوریت کاربرد هوش مصنوعی در صنعت نفت ایران آغاز شــد. این 
همایش با هدف معرفی و بررســی تازه ترین دستاوردهای فناوری، مهندسی و پژوهش در صنعت نفت 

کشور، بستری مناسب برای تبادل نظر و بهبود همکاری های علمی و صنعتی فراهم می آورد.

بهره گیری از توان 
مهندسان خلاق در 
 مسیر کاهش 
ناترازی انرژی

 رئیس جهاد دانشگاهی در پیامی با تبریک فرا رسیدن زادروز دانشمند بزرگ و مهندس فرهیخته ایرانی، خواجه نصیرالدین طوسی که به نام روز ملی مهندسی نام گذاری شده است، از 
بهره گیری از توان مهندسان خلاق این نهاد برای کاهش ناترازی های انرژی در کشور سخن گفت.

حسن مسلمی نائینی در آستانه پنجم اسفندماه؛ روز مهندس، این مناسبت را فرصتی ارزشمند برای قدردانی از تلاش های خستگی ناپذیر مهندسانی دانست که با دانش، خلاقیت و 
مسئولیت پذیری، زیربنای پیشرفت و توسعه کشور را استوار ساخته اند.

وی تصریح کرد: مهندسان، با تکیه بر دانش و روحیه نوآورانه، نقشی اساسی در تحقق شعار »ما می توانیم« ایفا می کنند. همان طور که رهبر معظم انقلاب اسلامی تأکید فرموده اند؛ آن ها باید 
مسئله »ما می توانیم« را به مردم نشان دهند و به دنبال کارهایی باشند که نیاز و خلأ کشور را برطرف کنند. این سخن، رسالت خطیر جامعه مهندسی کشور را در مسیر توسعه پایدار و تحقق 
خودکفایی به روشنی ترسیم می کند.مسلمی نائینی تاکید کرد: در عصر حاضر که پیشرفت های علمی و فناوری از ارکان اصلی استقلال و اقتدار ملی به شمار می روند، نقش مهندسان ایرانی 
در عرصه های صنعتی، علمی و اقتصادی بیش از هر زمان دیگری اهمیت یافته است. آنان نه تنها سازندگان زیرساخت های کشور، بلکه معماران آینده ای درخشان برای ایران اسلامی هستند.

خاموشــی های »اعلام نشــده« و قطع برق در بخش خانگی که ظاهراً فقط برای 
شرکت »توانیر« برنامه ریزی شده، سر و صدای مشترکان برق را درآورده است. برخی 
شهروندان در تماس با »ایران« نسبت به بروز خاموشی در ساعات مختلف روز گلایه 
کردند. یکی از شهروندان از کرج در این باره عنوان کرد که »هر روز در ساعت خاصی 
به مدت دو ساعت، برق قطع می شود. آن هم بدون اعلام قبلی یا تماس پیامکی که 
شــرایط را ســخت تر می کند.« شهروند دیگری از استان قزوین می گوید که »قطع 
برق و خاموشــی خانگی به صورت منظم انجام می شود و در فاصله زمانی دو ساعته 
شرایط سختی ایجاد می کند.« این شهروند می گوید که بارها شده که مثلًا صبح از 
خواب بیدار شده و برق قطع بوده. در حالی که هیچ اطلاعی هم از این موضوع نداشته 

است. نبود اطلاع رسانی خاموشی ها نیز کار را سخت تر کرده است.
هر سال میزان مصرف برق حدود ۵ تا ۷ درصد افزایش می یابد. امسال میزان کسری 
برق در کشــور به ۲۵ هزار مگاوات رســید. بررسی ها نشان می دهد بخش قابل توجه 
این ناترازی به علت کمبود برق است که وزارت نیرو به عنوان متولی تأمین برق باید 

راهکارهایی در خصوص جبران این کمبود ارائه دهد.
خاموشی های صنایع و مشترکان خانگی همانند سال های گذشته با ورود به فصل 
گرم از هفته اول تیرماه آغاز شــد که مشــکلات و انتقادات متعدد را به همراه داشت. 
این قطعی های ناگهانی نه تنها به اختلال در روند عادی زندگی افراد منجر شــد بلکه 

کاهش میزان تولید صنایع را نیز به همراه داشت.
این قطعی ها همچنان ادامه داشــت به طوری که با وجود کاهش دما، شــهروندان 
همچنان با قطعی برق مواجه بودند و تنها تفاوت آن این بود که معضل قطع برق که 
در روزهای ابتدایی بدون اطلاع رســانی به مشــترکان صورت می گرفت پس از مدتی 
برنامه مشخصی برای آن درنظر گرفته و اطلاع رسانی شد. در اوایل پاییز کارشناسان 
یکی از دلایل آلودگی هوا را مازوت سوزی نیروگاه ها اعلام کردند. از همین رو در جلسه 
کارگروه ملی آلودگی هوا که ۱۶ آبان ماه در ســازمان حفاظت محیط زیســت برگزار 
شد، معاون اجرایی رئیس جمهور دســتور پزشکیان در خصوص توقف مازوت سوزی 
در نیروگاه ها را اعلام کرد.یکی از دلایل قطعی برق در فصل ســرد ســال کمبود گاز 
اســت که به تازگی با افزایش مصرف، بیشتر دیده می شود. زیرا در فصول سرد میزان 

مصرف گاز در خانوارهــا به منظور گرمایش افزایش می یابد، بنابراین گاز تحویلی به 
نیروگاه های تولیدکننده برق کاهش می یابد و طبیعتاً میزان تولید برق نیز دستخوش 
کاهش می شــود. از سوی دیگر با توقف مازوت سوزی در نیروگاه ها، باز هم به کاهش 
تولید دامن زده شد. بنابراین شاید بتوان یکی دیگر از دلایل خاموشی ها را همین امر 
دانست، زیرا چنین اقدامی به کاهش تولید برق در شبکه توزیع منجر می شود.قطعی 
مکرر و بدون اطلاع قبلی برق صنایع موجب شد فعالان این بخش آسیب هایی را تجربه 
کنند، به طوری که پیش بینی می شد با خاموشی ها و توقف تولید، اقتصاد کشور بحران 
جدیدی را تجربه خواهد کرد. از همین رو دولت چهاردهم به منظور جلوگیری از ورود 
اقتصاد به بحرانی جدید، در برنامه ای منظم از قطع برق صنایع جلوگیری کرد، اما روال 
قطع برق همچنان برای ادارات و مشترکان خانگی ادامه داشت. تنها تفاوت آن این بود 
که این بار وزارت نیرو با اعلام جدولی، زمان و مدت خاموشی ها را به اطلاع مشترکان 
می رساند. اما این خاموشی ها برای تهران چند ماه متوقف شد و فقط در ۲۳ بهمن ماه 
برخی مناطق تهران خاموشــی دوساعته بدون اطلاع رسانی را تجربه کردند که همان 
نیز ســر و صدای زیادی به پا کرد. درحالی که خاموشی ها برای دیگر شهرهای کشور 

حتی مناطق اطراف تهران همچون کرج، شهریار، اسلامشهر و... همچنان ادامه دارد.
شهروندان ساکن در شهرهای دیگر نه تنها به خاموشی ها معترض هستند بلکه عنوان 
می کنند این خاموشی ها بدون اطلاع و اعلام جدول خاموشی صورت می گیرد. در این 
میان وزارت نیرو اعلام کرده جداول خاموشی هر شهر در سایت توانیر قرار داده شده 

و شهروندان می توانند با مراجعه به آن از زمان و مدت خاموشی برق مطلع شوند.

  استخراج رمزارز به ناترازی منجر نمی شود
وزارت نیرو در اخبار متعدد یکی از دلایل ناترازی را اســتخراج رمزارز و ماینینگ 
عنــوان کرد؛ در حالی که فعالان این حوزه در این باره نظر عکس دارند. دبیر کارگروه 
استخراج رمزارز انجمن بلاکچین ایران در گفت و گو با خبرنگار روزنامه ایران بیان کرد: 
»نمی توان گفت استفاده از ماینرها منجر به افزایش مصرف برق می شود، زیرا میزان 
مصرف برق یک دستگاه ماینر حدوداً ۳.۲ کیلو وات بر ساعت، یعنی ۳ هزار و ۲۰۰ وات 
در ساعت است. بر اساس تخمین ها احتمالاً حدود ۱۵۰۰ مگاوات ماینینگ زیرزمینی 
وجود دارد که آنها نیز تنها ۱ تا ۱.۵ درصد از تولید برق کشــور را به خود اختصاص 
می دهند. بنابراین نمی توان گفت کمبود برق موجود در کشور به علت استخراج رمزارز 

)چه به صورت مجاز و چه به صورت غیرمجاز( است.«
مسیح علوی تأکید کرد: »با توجه به افزایش قیمت دلار، قدرت خرید مردم کاهش 
پیدا کرده که برخی افراد برای جبران آن به استخراج رمزارز اقدام می کنند و به علت 
اینکه بخش های قانونی به خصوص تعرفه گذاری وزارت نیرو، تسهیل نشده اغلب اقدام 
به اســتخراج غیر قانونی رمزارز می کنند. بنابراین در این حوزه هر روز با مشــکلات 
متعددی مواجه خواهیم شــد.«وی اظهار کرد: آخرین تعرفه برق که توســط توانیر 
در ۲۸ بهمن امســال اعلام شــده ۳۸۰۰ تومان تعرفه پایه به اضافه ۱۰ درصد ارزش 
افزوده، ۱۰ درصد مالیات، تبصره ۱۴ گاز نیروگاهی و آبونمان اســت که این مبلغ ۴ 
هزار تومان یعنی حدود ۸ سنت می شود.علوی افزود: افزایش و کاهش قیمت نرخ ارز 
دیجیتال تأثیری در میزان مصرف برق ندارد، اما زمانی که قیمت ها صعودی می شود 
تعداد بیشــتری اقدام به ماینینگ زیرزمینی می کنند، زیرا هر چه قیمت بیت کوین و 

دلار افزایش می یابد این بازار برای افراد جذاب تر می شود.

غافلگیری شهرستانی ها با خاموشی ها

اقتصاد ایران دارای 
بیماری مزمن است

دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت ایران گفت: آقای همتی چوب جادو ندارد و حل برخی مشکلات نیازمند تصمیم گیری در سطوحی بالاتر از وزارت امور اقتصادی و دارایی است.
آرمان خالقی درخصوص مطرح شدن موضوع استیضاح عبدالناصر همتی، وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به تاریخچه استیضاح وزرا در کشور اظهار داشت: در کشورمان وقتی شرایط 

خاصی پیش می  آید، مجلس به منظور رسیدگی یا جلب توجه دولت یا در جهت پاسخ گویی به فشار افکار عمومی یا کنترل هیجانات جامعه، سراغ گزینه استیضاح می رود.
وی بیان داشــت: وقتی وزیری کم کاری، تخلف یا فعل غیرقانونی و ... انجام داد، مجلس به منظور رســیدگی به مســاله وزیر مربوطه را مورد پرسش قرار می دهد و آنچه مهم است باید 
قدرالسهم تقصیر وزیر در آن زمینه ها مورد توجه قرار گیرد.خالقی ادامه داد: با اینکه هنوز ۶ ماه از عمر وزارت آقای همتی نگذشته و کشور در شرایط ویژه ای قرار دارد، تحریم ها تداوم داشته 
و با اتفاقات پیش آمده، کشور در شرایط جنگی قرار گرفته و حتی درگیری و عملیات نظامی واقعی شکل گرفت؛ به عبارت دیگر نبرد در میدان جنگ و جنگ اقتصادی را همزمان تجربه 
کرده ایم، همچنین تغییرات ژئوپولیتیک در کشورهای همسو با ما شکل گرفته و تمرکزی عجیب از سوی بیگانگان برای تخریب اقتصادی کشورمان وجود دارد و همه این مسائل سبب شد 

تا نتوانیم به اقتصادمان به درستی سر و شکل بدهیم، اما برخی در مجلس به دنبال استیضاح وزیر اقتصاد هستند.
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ایران زمین 

 شتر، کشتی نجات دامپروری بوشهر 
در صحرای کم آب و علف

 موضوع تأمین نیاز بشر و تحقق امنیت غذائی یکی از راهبردی ترین اهداف 
فعالیت بخش کشاورزی و دامداری است طوریکه در جهان امروز جمعیت و 
غذا به منزله دو رویداد بحران زا تلقی و محـدودیت منـابع تـامین غـذایی 

و افزایش روزافزون جمعیت، سبب افزایش نیاز های تغذیه ای شده اسـت.
با توجه به وسعت بیابانی اراضی به دلیل تغییرات اقلیمی در دنیا، پرورش 
شتر مورد توجه قرار گرفته تا جایی که بیشترین تحقیقات مربوط به آمریکا 
و کشــورهای اروپایی به دلیل کاربرد و اهمیت شــتر است در حالیکه این 
موضوع در ایران مغفول باقی مانده بود و به تازگی به عنوان صنعتی پرمزیت 
با ویژگی های مهم و کم نظیر چون مقاوم بودن، سودآوری و نیز خواص دارویی 
که برای شــیر و دیگر فراورده های آن بر می شــمارند، فعالیت هایی را برای 

توسعه آن آغاز کرده اند.
یکـــی ازشاخص های مهم که برای تجزیه و تحلیـل وضـعیت تولیـد و 
مـصرف غـذا در کشور کـاربرد اساسـی دارد شاخص" سرانه مصرف پروتئین " 
است که حرکت و تحول اساسی در زیر بخش امور دام همگام با سیاست های 
جدید اقتصادی همواره مدنظر مسئولان و دست اندرکاران این بخش بوده و 
هست که با توجه به این سیاست ها متولیان امور دام کشور ضمن حمایت 
بیشتر از تولیدکنندگان، مشکلات و موانع موجود بر سر راه تولید را برداشته 

و گام موثری را در جهت بهبود و افزایش تولید در کشور برداشته اند.
در این ارتباط برای توســعه و پایداری مناطق گرمســیری، باید به بهره 
بـرداری منطقـــی و پایـدار و حفـظ منابع برای آیندگان توجه داشت زیرا 
نزدیک به نیمی از مراتع کشور فقیر و به علت شرایط اقلیمی، بیشتر در آنهـا 
گیاهـان شورپـسند و نباتـات خـاردار می روید و شتر مهمترین حیوانی است 

که با این اقلیم، تطابق یافته و تولیدمثل و بازده اقتـصادی دارد.
پرورش این دام طی چند سال گذشته فقط برای تولید گوشت، کرک و شیر 
آن رواج پیدا کرده است و مردم مناطق خشک و نیمه  خشک بخاطر شرایط 
اقلیمی و تطابق شتر با شرایط جغرافیائی و بافت روستاها و همچنین وضعیت 
خاص بدنی شتر به پرورش آن اشتغال داشته و توانسته  اند در تولید پروتئین 
حیوانی نقش موثری ایفا کنند.اســتان بوشهر به دلیل داشتن شرایط خاص 
اقلیمی و مرتعی جایگاه مناسبی برای پرورش و نگهداری شتر محسوب می 
شود و شترداری و پرورش شتر از دیرباز در این استان رواج داشته و امروزه 
به عنوان یکی از ظرفیت های ارزشمند استان محسوب می شود که در جهت 
افزایش سودهی، نیازمند یک رویکرد جدید است.این استان با داشتن مناطق 
شوره زار، آب و هوای گرم و خشک، گرم و مرطوب و گونه های خاص گیاهی، 
از دیر باز یکی از نواحی مستعد زیست و پرورش شتر بوده است، این نوع دام 
با مشخصات زیستی و صفات پرورشی و تولیدی مختص به خود،برای تولید 
محصولات دامی با بازده اقتصادی مطلوب، گزینه مناسبی با توجه به شرایط 
اقلیمی و جغرافیایی استان بوشهر است.مقاومت بالای شتر، در مقابل اغلب 
بیماری های عفونی و عوامل بیماری زا و در نتیجه، کاهش تلفات این دام، نیز 
یکی از مزیت های پرورش شتر در این استان محسوب می شود و با توجه به 
موارد یاد شــده می توان دریافت که با بها دادن به نگهداری و پرورش شتر، 
می توان در راستای اشتغال زایی و ارتقای سطح اقتصادی و درآمد بهره برداران 
و تامین بخشی از پروتئین مورد نیاز جامعه، گام های اساسی در استان بوشهر 
برداشت.قدرت تولید و زیستی شتر در شرایط سخت و تولید محصولات دامی 
ارگانیک از جمله عواملی اســت که پرورش و نگهــداری این دام را در این 
استان به طور کامل توجیه می کند، برخی از ویژگی های شتر مانند توانایی 
بالا در تحمل کم آبی، تغذیه از علوفه های خشک و گیاهان مرتعی و بیابانی، 
مقاومت بالا در برابر بیماری ها، هزینه های درمانی اندک در مقایسه با دیگر 
دام ها، متابولیسم پایین، افزایش وزن روزانه مناسب و دوره پرواربندی کوتاه 
همچنین برگزرای مســابقات شتر سواری و به عنوان جاذبه گردشگری این 

حیوان را از منظر اقتصادی و ارزش افزوده به صرفه کرده است.
پرورش شتر در شرایط خشکسالی هم با توجه به ویژگی کم توقع بودن این 
دام می تواند فرصتی باشد که در سایه حمایت می توان از آن بهره برد و البته 
با تقویت تولید محصولات این بخش و صدور آن به بازارهای مختلف کشورهای 

منطقه نسبت به افزایش درآمد ارزی و ایجاد اشتغال کمک شایانی کرد.
بروز پدیده خشکســالی، ســبب کاهش تولید مواد علوفه ای در تغذیه 
نشخوارکنندگان و به تبع آن موجب کاهش تولید دام، سقط جنین و غیره شده 
است به همین دلیل بسیاری از دامداران مبادرت به فروش دامهای خود کرده 
اند که این امر به نوبه خود سبب کاهش جمعیت دام سبک استان بوشهر شد.

  شتر کم مصرف اما پر بهره
کارشناســان امور دام، اقلیم وآب و هوای استان بوشهر را یکی از مزایای 
این استان در پرورش شتر و استفاده از محصولات متعدد آن از گوشت گرفته 
تا پشم و شیرـ با توجه به بازده مناسب اقتصادی این دام سنگین می دانند.

به گفته آنان اگر مشکلاتی که پرورش دهندگان شتر در شهرهای مختلف 
اســتان بوشــهر با آن مواجه هستند بر طرف شود، این دام می تواند به یکی 
از اصلی ترین مولفه های تحول در اقتصاد این اســتان جنوبی کشور تبدیل و 
جای دام های دیگر را بگیرد زیرا بازار مناســبی بویژه در کشورهای حاشیه 
خلیج فارس برای آن وجود دارد، از این رو آنان دســتگاه های مســئول را به 

حل این معضل فرا می خوانند.
این کارشناسان می گویند: پرورش شتر ظرفیتی ویژه از نظر تولید گوشت 
و شیر مرغوب و عاری از هرگونه آنتی بیوتیک و داروهای شیمیایی و نقش 
بسزایی در سلامت و درمان بیماری های مختلف در انسان ایفا می کند، طوریکه 
فرارورده های این دام بیشترین سهم را در بخش تولیدات دامی ارگانیک دارند.

استفاده از علوفه های خشک مراتع و استفاده نکردن از غذاهای مرغوب از 
دیگر مزیت های پرورش شــتر است زیرا مهم ترین دامی است که می تواند با 

توجه به عادات چرایی، باعث حفظ واحیای مراتع شود.
کارشناســان امور دام با اشاره به این ویژگی ها و اهمیت پرورش شتر در 
استان بوشهر، پرداختن به فعالیت های تحقیقاتی در زمینه شناسایی وضعیت 
پرورش، ویژگی ها و عملکــرد این دام بومی، بهبود مدیریت پرورش، تغذیه 
مناسب و ارائه شاخص های انتخاب برای بهبود تولید و تولیدمثل و در نهایت 
توســعه پرورش شتر و همچنین حمایت از پرورش دهندگان آن را ضروری 
می دانند.افشین قطبی می گوید: بهبود شرایط محیطی شامل تغذیه دستی، 
اقدامات بهداشتی و درمانی برای کاهش مشکلات، توجه به ثبت رکوردهای 
وزن، شیر و آموزش و ارائه برنامه های اصلاح نژادی، گام برداشتن در راستای 
بهبود مدیریت پرورش، عملکرد شتر و اقتصادی کردن آن، تأمین آب شرب 
بهداشــتی، احداث آب انبارهای ذخیره باران، ایجاد جایگاه های نگهداری در 
مراتع، تجمیع گله ها می تواند به شترداران و فعالان این عرصه کمک کند.

وی افزود: توسعه کشت گیاهان مرتعی )بومی مناطق( به صورت طرح های 
پایلوت، فرهنگ سازی و توسعه مصرف شیر و گوشت شتر در استان بوشهر ، 
حمایت از تولیداتی مانند دوغ، به دلیل خواص درمانی غیرقابل انکار آن نیز 

برای حمایت از پرورش دهندگان لازم است.

  خواص درمانی فراورده های شتر
تحقیقات نشان داده است که نوشیدن شیر شتر باعث کاهش قند خون 
و بهبود حساســیت به انسولین در افراد مبتلا به دیابت نوع ۱ و ۲ می شود، 
طوریکه براســاس اگر کســی دست کم یک یا ۲ ماه به طور مرتب شیر شتر 
بنوشد، می تواند دیابت را با کنترل سطح قند خون، بهتر کنترل کند، چون 
گفته می شــود شیر شــتر حاوی فیبر زیادی است که به کنترل قند خون 

پرورش شتر ظرفیتی 
ویژه از نظر تولید 

گوشت و شیر 
مرغوب و عاری 
از هرگونه آنتی 

بیوتیک و داروهای 
شیمیایی و نقش 

بسزایی در سلامت 
و درمان بیماری های 

مختلف در انسان 
ایفا می کند، طوریکه 

فرارورده های این دام 
بیشترین سهم را در 
بخش تولیدات دامی 

ارگانیک دارند.

      در دو دهه اخیر که بر اثر خشکسالی و کم بارشی مراتع بوشهر به شوره زارهای بی آب و علف تبدیل شده و جمعیت دام های سبک این استان رو به کاهش 
گذاشته است، توسعه پرورش شتر به عنوان حیوانی مقاوم با فراورده های گوشتی و پروتئینی کم نظیر و خواص درمانی و مزیت های دیگر در بخش تولید 

صنایع دستی و گردشگری در کانون توجه قرار گرفته است.

 تاکید شهردارکرج برضرورت فضاسازی 
شهر

متناســب با فرا رسیدن بهارقرآن وبهار 
طبیعت

کــرج-  محمد رنجبرکهن: شــهردار کرج بر 
ضرورت آذین بندی ســطح مناطق و ایجاد فضای 
معنوی برای فرا رســیدن بهار طبیعت و ماه بهار 
قرآن تاکید کرد و از مدیران خواســت در روزهای 
پایانی سال پاسخگوی مراجعات شهروندان باشند.

به گزارش پایگاه خبری مدیریت شهری کرج ، 
مهرداد کیانی در جلسه شورای برنامه ریزی که در 
سالن جلسات شهرداری برگزار شد با پرداختن به 
موضوعات مختلفی از جمله فضاسازی شهردر ایام 
نوروز و ماه مبارک رمضان گفت: برخی از الِمان هایی 
که پیش از این در مناطق استفاده شده مناسب است 
امــا برخی دیگر از مناطق در این خصوص نیاز به 
رسیدگی دارند، وی از مدیران خواست تا آذین بندی 
و اجرای طرح های متناسب با این ایام را با همکاری 

سازمان زیباسازی مورد توجه ویژه قرار دهند.
انجام حفاری پس از آســفالت معابر به طنزی 

تلخ شباهت دارد
شــهردار کرج در بخش دیگری از گفته های 
خود در این جلســه به یکی از مشکلات رایج در 
شهر پرداخت و گفت: متاسفانه اتفاق عجیبی در 
شــهر رخ می دهد که بیشتر شبیه یک طنز تلخ 
است؛ شهرداری بعد از ۲۰ سال معبری را آسفالت 
می کند و چند روز بعد دستگاه های خدمات رسان 

در آن معبر اقدام به حفاری می کنند
وی با تصریح بر اینکه دستگاه های خدمات رسان 
باید در این زمینه از شهرداری مجوز بگیرند، اذعان 
کرد: مدیران مناطق باید در این خصوص پاسخگو 
باشــند که چرا چنین مجوزی صادر شــده و اگر 
بدون اجازه شهرداری انجام شده علت چه بوده و 

چرا جلوگیری نشده است.
بسیاری از مراجعات مردم به مرکز در مناطق 

قابل رفع است
کیانی در بخش دیگری از صحبت های خود که 
خطاب به مدیران و مسئولان حوزه تحت مدیریت 
مطرح شد، به افزایش مراجعه های مردمی به ستاد 
مرکز اشاره کرد و این معضل را ناشی از بی توجهی 

برخی مدیران در مناطق و سازمان ها برشمرد.
این مسئول خاطرنشــان کرد: بسیاری از این 
مراجعات در سطح منطقه قابل حل است و اگر در 
اتاق مدیران رو به مردم و مراجعه کنندگان باز باشد، 

با چنین چالش هایی مواجه نخواهیم شد.
کیانی بیان کرد: درِ اتاق بنده هر ساعت از روز که 
مراجعه کننده ای وجود داشته، رو به مردم باز بوده 
و تلاش کردم هر کجا و هر ساعتی که ارباب رجوع 
درخواستی داشته مطابق قانون عمل کرده و اقدام 

مورد نیاز را به اجرا دربیاورم.
شهردار کرج با تاکید بر اینکه حتی اگر به دلایل 
قانونی قادر به اجرای درخواست مردم نیستیم باید 
در کمال ادب و احترام با آنان برخورد کنیم، تصریح 
کرد: متاسفانه برخی مدیران با رفتارهایی خلاف 

شأن مردم، با آنها رفتار می کنند.
وی هشــدار داد: هر نوع رفتاری که به مفهوم 
بی توجهی به ارباب رجوع باشد نباید از سوی مدیران 

و مسئولان انجام شود.
این مسئول، از مجموعه تحت امر خود خواست 
هنگام برخورد با مردم، با تمام توجه به رفع دغدغه 

مراجعه کنندگان بپردازند.
خاموشی ها مانع خدمت رسانی به مردم نشود

شهردار کرج، به خاموشی ها و مشکلات ناشی 
از قطع و وصل برق در ســاعات اداری نیز اشاره و 
بیان کرد: مدیران همه تلاش خود را به کار گیرند 
که خاموشی ها به قطع سیستم ها نیانجامد و مردم 

در مناطق و سازمان ها سرگردان نشوند.
حضور مســتمر مدیران در محل کار بویژه در 
روزهــای منتهی به عید نــوروز از دیگر تاکیدات 
شــهردار به حاضران بود و از مســئولان مناطق 
خواست تا در ساعات شبانه روز سرکشی مستمر 
بــه خیابان ها و نقــاط مختلف منطقه داشــته 
 و اولیــن نفری باشــند که چالش هــای مناطق

 را احصاء می کنند.

اصلاح ساختار ستاد احیای دریاچه ارومیه
 استاندار آذربایجان  غربی و دبیر کارگروه ملی 
نجات دریاچه ارومیه از اصلاح ساختار ستاد احیا 
خبــر داد و گفت: در کنار اجرای طرح های قبلی، 
با زمان بندی های مشــخص به دنبال راهکارهای 
جدید احیای دریاچه ارومیه هستیم و در این زمینه 

برنامه ریزی ریزی های لازم در حال انجام است.
 رضا رحمانی در جلســه ستاد استانی احیای 
دریاچه ارومیه با اشــاره به لزوم اســتفاده از همه 
ظرفیت هــا و همت همگانی بــرای احیای نگین 
آبی منطقه، افزود: همه ســازمان های مردم نهاد 
و گروه های مردمی در اســتان دغدغه احیای این 
دریاچه را دارند که باید در این مسیر ضمن تبیین 
این دغدغه ها، از ظرفیت مشــورتی آنان نیز برای 
دریافت راهکارهایی احیایی بیش از پیش استفاده 

شود.
وی بهره گیری از نظرات کارشناسی اساتیدی 
دانشگاه، فرهیختگان و نخبگان حوزه های مرتبط در 
احیای دریاچه ارومیه را ضروری دانست و اضافه کرد: 
دکتر پزشکیان رییس جمهور کشورمان و معاون اول 
رییس جمهور به صورت مستمر و با جدیت پیگیر 

روند احیای دریاچه ارومیه هستند.

افزایش بی رویه 
 تعداد وکلا باید
 چاره اندیشی شود

کمک می کند. یک لیتر شیر شتر حداقل ۵۲ تا ۵۵ واحد انسولین دارد که در 
شیر هیچ دام دیگری یافت نمی شود و نیز حاوی میزان قابل توجهی "روی" 

است که می تواند به بهبود حساسیت به انسولین کمک کند.
از دیگــر خواص این فرآورده دامی می تــوان به آثار غیرقابل انکار آن در 

تقویت مقاومت سیستم ایمنی بدن در مقابل بیماریهای مختلف اشاره کرد.
شــیر و ادرار شتر در درمان بیماری هایی چون دیابت، آسم، آلرژی، فشار 
خون، سرطان، زردی نوزادان و انواع بیماری های آلرژی مانند سرماخوردگی 

موثر است.

  نقش مهم شتر در امنیت غذایی
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان بوشهر گفت: اقدامات و تمهیداتی برای 
اجرای طرح راه اندازی پرورش شتر، اصلاح نژاد شترهای بومی استان بوشهر 

برای افزایش تولید گوشت، شیر و کرک آنها انجام گرفته است.
مرتضی بحرانی افزود: شتر به دلیل نداشتن وابستگی به خارج کشور نقش 
بسزایی در برقراری امنیت غذایی دارد و استان بوشهر داشتن مناطق شوره زار 
و بیابانی، آب و هوای گرم و مرطوب و گونه های خاص گیاهی مزیت های لازم 
برای پرورش شتر را داراست .وی با بیان اینکه سه نژاد شتر در استان بوشهر 
وجود دارد ادامه داد: شتر به منابع کمتری از نظر آب و خاک نیاز داشته و به 
علت از بین نبردن مراتع، سبب بیابان زایی هم نخواهد شد.رئیس سازمان جهاد 
کشاورزی استان بوشهر بیان کرد: مقاومت بالا در مقابل بیماری های عفونی و 
عوامل از در شرایط سخت و تولید محصولات دامی با بازده اقتصادی مطلوب 
از دیگر امتیازهای پرورش شــتر است.بحرانی با اشاره به اینکه پوشش عمده 
علوفه ای و مراتع بیابانی استان بوشهر را گیاهان شورپسند از خانواده سالسولا 
تشکیل می دهد ادامه داد: این علوفه، نمک اضافی موجود در خاک را کاهش 

و سبب بیان زدایی می شود و برای مصرف شتر مناسب است.
وی با بیان اینکه امســال شاهد کاهش شدید بارندگی در استان بوده ایم 
گفت: کاهش چشمگیر آمار جمعیت دام سبک استان در یک دهه اخیر از یک 
میلیون و ۷۵۰ رأس به ۹۵۴ هزار رأس، نشان دهنده ی تأثیر شدید خشکسالی 
بر صنعت دامپروری این اســتان است.رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان 
بوشهر بیان کرد: اقدامات و تمهیداتی برای اجرای طرح راه اندازی پرورش شتر، 
اصلاح نژاد شترهای بومی استان برای افزایش تولید گوشت، شیر و کرک آنها 
انجام گرفته اســت.وی تاکید کرد: حرکت و تحول اساسی در زیر بخش امور 
دام استان و کشور، همگام با سیاست های جدید اقتصادی لازم است تا بتوانیم 

در صادرات رقیب جدی برای کشورهای حوزه خلیج فارس باشیم.

  بوشهر از مناطق مهم پرورش شتر در کشور
معاون بهبود تولیدات دامی ســازمان جهاد کشاورزی استان بوشهر گفت: 
هم اکنون این اســتان یکی از مناطق مهم در زمینه پرورش شــتر در کشور 
اســت و شترهای این استان از نژادهای دشتی یا زبه، عربی، ترکی وآمیخته 
ســه نژاد هستند که از نظر رنگ و فنوتیپی از همدیگر متمایز بوده و از نظر 
تولید گوشت وشیر نیز متفاوت هستند.ابوتراب نکیسا افزود: نژاد های دشتی 
به عنوان شتر کرکی شناخته شده و ۶۰ درصد شتر استان بوشهر را به خود 
اختصاص داده اســت، نژاد عربی نیز ۲۰ درصد شــترهای استان را در بر می 
گیرد و نژاد ترکی متعلق به استان بوشهر نیست و به همراه عشایر کوچ رو از 
استان  های مختلف در موقع قشلاق وارد این استان شده است و از نظر جمعیت 
تعداد آنها در استان کم و به یک درصد کل شتر استان می رسد.وی ادامه داد: 
به علت تلاقی های صورت گرفته ۱۹ درصد شــترهای استان بوشهر دو رگه 
هایی هستند که از این سه نژاد حاصل شده اند و از نظر تولید شیرشان قابل 
توجه اســت اما تولید کرک خوبی ندارد.نکیسا گفت: استان بوشهر در حال 
حاضر دارای پنج هزارو ۵۴۵ نفر شــتر است که در قالب ۹۶ گله نگهداری و 
پرورش داده می شوند و سبب ایجاد اشتغال برای ۶۹۳ نفر به طور مستقیم، 
در روستاهای استان شده است،وی افزود: همچنین این استان دارای قابلیت 
افزایش ظرفیت شتر تا دو هزار نفر دیگر است که محقق شدن این مهم می 
تواند سبب ایجاد اشتغال مستقیم ۲۵۰ نفر دیگر شود.نکیسا اظهارکرد: عمده 
تراکم شــترهای استان، در شهرستان های دیر، دشتی و بوشهر است و مردم 
این مناطق به دلیل برخورداری از امکانات اقلیمی و شــرایط تطابقی دام با 
منطقه و فرهنگ آنها و به لحاظ کســب درآمد و اقتصادی بودن و ســنتی و 
موروثــی بودن این حرفه اقدام به نگهــداری و پرورش این دام کرده اند زیرا 

شتر در تامین پروتئین حیوانی کشور سهم بسزایی دارند.

  ضرورت حمایت از شترداران در اجرای اقتصاد مقاومتی
معاون بهبود تولیدات دامی ســازمان جهاد کشاورزی استان بوشهر گفت: 
توجه به قشر شتردار و حمایت از آنها و اقدام عملی در این زمینه برای دستیابی 
به اقتصاد مقاومتی ضروری است.بر اساس آمار رسمی صادره از اداره کل منابع 
طبیعی، اســتان بوشهر در سال ۱۳۹۳ دارای یک میلیون ۲۶۲ هزار و ۹۹۷ 
هکتارمرتع از نوع درج ۱، ۲ و ۳ است که ۸۶۲ هزارو ۹۹۷ هکتار از آن )۶۸"( 
از نوع درجه ۳ )فقیر( به شمار می رود و قریب به ۳۳۰ هزار هکتار از مراتع 
مذکور در حاشیه خلیج فارس قرار دارد که بیشتر شوره زار و باتلاقی بوده و به 
علت بالا بودن سطح آب های زیرزمینی و شوری شدید خاک، پوشش عمده 
گیاهان این منطقه را گیاهان شورپسند از خانواده سالسولا، تشکیل می دهند.

نکیسا بیان کرد: این علوفه، قابلت مصرف برای دام هایی نظیر بز، گوسفند و 
گاو نــدارد و نگهداری این نوع دام ها در این مناطق، تولید اقتصادی نخواهد 
داشــت اما این گیاهان برای تعلیف شتر مناسب است و این دام به خوبی از 
علوفه این مراتع استفاده کرده و تولید مناسبی هم دارد به هین دلیل ضرورت 
اســتفاده بهینه ازمنابع غذایی موجود در این مناطق و لزوم افزایش تولید با 
توجه به افزایش جمعیت و نیاز روز افزون به گوشــت و سایر مواد پروتیئنی، 
خشکســالی های مدوام در اســتان و نبود کارایی و توان تولیدی سایر دام ها 
در شــرایط سخت خشکسالی و کویری و سازگار بودن شتر به این شرایط و 
همچنین کمبود علوفه، ایجاب می کند که پرورش و نگهداری شــتر بیش از 

پیش مورد توجه قرار گرفته و رونق یابد.

چهارباغ - محمد رنجبرکهن: حجت الاسلام والمسلمین مهدی دربانی با بیان اینکه شهید 
سیدحسن نصرالله، به اسلام عزت داد گفت: این شهید بزرگوار استکبارستیزی فوق العاده ای 

در دنیا بوجود آورد و تمثیلی از نکته ی قرآنی»اشداه علی الکفار« شد.
امام جمعه چهارباغ در خطبه های نماز جمعه این هفته ضمن دعوت خود و همگان 
به رعایت تقوای الهی، گفت: از آخرین روزهای ماه شعبان، به نحو احسن استفاده نماییم 
و طبق توصیه ای از امام رضا علیه السلام، بسیار دعا و استغفار و توبه کنیم، قرآن بخوانیم، 
بدهی ها و امانت ها را بدهیم، کینه ها را از دل بیرون کنیم، گناهان خود را ترک و خود 

را برای ورود به ماه مبارک رمضان آماده کنیم.
حجت الاسلام دربانی افزود: تمام دنیا و آخرت ما، وابسته به تقوای الهی است و خداوند 
اسباب تقوای الهی را فراهم کرده است، حضور در نماز جمعه یکی از اسباب تقوای الهی 
و پاکیزگی انسان است،طبق روایات، حضور در نماز جمعه، باعث بخشیده شدن گناهان 

انسان می شود.
امام جمعه چهارباغ با اشاره به افزایش مظاهر بی تقوایی، خاطرنشان کرد: انسان های 
باتقوا مانند خورشید می درخشند، هر چه که به آخرالزمان نزدیک می شویم، ظلم ظالمان 

و استقامت مجاهدان، ظهورمی کند و صف بین حق و باطل بیشتر جدا می شود.
وی با اشاره به شصت ویکمین کنفرانس امنیتی مونیخ، اظهار داشت: تمام تلاش آمریکا 
بعد از جنگ جهانی دوم، عدم ایجاد هیچگونه قدرتی مقابل خود بود و این کنفرانس که 

تاکنون زیر سیطره ی آمریکا برگزار می شد، در نشست امسال خود، اختلافات مشهودی 
بین اروپا و ایالات متحده داشــت و اســتقلال دفاعی اروپا در آن مطرح شــد که بیانگر 

فروپاشی دنیای استکبار است.
حجت الاسلام دربانی خطاب به جوانان تاکید کرد: تاریخ بخوانیم، اگر از تاریخ بی اطلاع 
باشیم، دچار تکرار حوادثی خواهیم شد که در تاریخ اتفاق افتاده است، دشمن در حال 

تحریف تاریخ است و ما باید تاریخ واقعی جهان و ایران عزیزمان را بدانیم.
خطیب جمعه چهارباغ یادآور شــد: یکی از مقاطع مهم تاریخی کشــور ما، کودتای 

سوم اسفند رضاخانی در سال ۱۲۹۹ است که مقام معظم رهبری در این باره می فرماید، 
استبداد دوم، از زمان سلطنت رضاخان شروع نشد، بلکه از کودتای سوم اسفند آغاز گردید، 
قــوای قزاق از قزوین به تهران حرکت کرده و بدون هیچ مانعی تهران را تصرف کردند، 
ناصرالدین شاه ترسید و رضاخان را فرمانده کل قوا کرد و پس از مدتی، انگلیسی ها او را 

بر روی کار آوردند.
وی اضافه کرد: امام خمینی)ره( بنیانگذار انقلاب اسلامی، سوم اسفند سال ۶۷، بیانیه 
منشور روحانیت را صادر کرد و در آن، وصایای ایشان خطاب به روحانیت، گنجانده شده 
که شامل چهار بخش است، امام)ره(، در این منشور، روحانیت را به دو گروه تقسیم کرده 
است، روحانیت در خط و روحانیت واپس گرا یا فریب خورده، ایشان در این منشور، رنج هایی 
را که از برخی واپس گراها، متحمل شده اند، بیان کرده اند ، دلیل عبور انقلاب از این گذرگاه 

ها، رنج ها و آلودگی ها، روحانیون در خط امام و مومنین پیرو آنها در خط مقدم بودند.
امام جمعه چهارباغ گفت: شهید سید حسن نصرالله از روحانیون تراز جبهه مقاومت بود، 
مقام معظم رهبری مدال پرافتخاری بر سینه ی این شهید بزرگوار میزنند و می فرمایند: 
»او حقا و انصافا به اسلام عزت داد« و استکبارستیزی فوق العاده ای در دنیا به وجود آورد 
و تمثیلی از یک نکته ی قرآنی »اشداه علی الکفار« شد، از این رو، در دو نقطه از شهرستان 
چهارباغ، مراسم تجلیل و بزرگداشت از این شهید بزرگوار همزمان با شب دفن پیکر مطهر 

ایشان و شهید صفی الدین در نظر گرفته شده است.

امام جمعه چهارباغ:

شهید سیدحسن نصرالله به اسلام عزت داد

 رییس کانون وکلای دادگستری آذربایجان شرقی افزایش بی رویه تعداد وکلا را چالش بزرگ و تهدید جدی این نهاد بیان کرد و خواستار چاره اندیشی در این زمینه شد.
 حسین فرهودی نیا روز یکشنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه به مناسبت فرا رسیدن سالروز ارایه لایحه استقلال کانون های وکلا در سال ۱۳۳۱، با انتقاد از اجرای قانون 
تسهیل مجوزهای کسب و کار، اظهار کرد: متاسفانه بر اساس این قانون، شغل حساس و مهم وکالت به عنوان کسب و کار فرض شده است و با اجرای آن شاهد افزایش روز افزون 

تعداد وکلا در سراسر کشور هستیم که این موضوع به نهاد وکالت لطمه وارد می کند.
به گفته وی در حالی که تا ســه ســال پیش و در عمر ۷۰ ســاله تعداد اعضای کانون وکلای دادگستری آذربایجان شرقی حدود ۲ هزار نفر بود، این آمار با افزایش های بی رویه 
اکنون به حدود چهار هزار نفر رسیده است.فرهودی نیا با اشاره به تذکرات و پیشنهادات کانون وکلای دادگستری آذربایجان شرقی برای حذف نهاد وکالت از قانون یاد شده، یادآور 
شد: بر این اساس رایزنی و مکاتبات مختلف با نهادهای مربوطه به انجام رسیده است که امیدواریم این شکایات منتج به نتیجه شده و وضعیت نادرست و نامطلوب کانون های وکلا 

به شرایط پیش از اجرای قانون تسهیل کسب و کار برگردد.
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۷
۵ بازیکن در آستانه مصدومیت داریم!

با اینکه سازمان لیگ رسماً با درخواست استقلال برای تعویق دربی پیش رو مخالفت کرده اما آبی ها همچنان دنبال این هستند تا هر طور شده 
مقابل پرسپولیس حاضر نشوند و با تمام قوا به مصاف النصر بروند.

استقلال با شــلیک لحظه آخری به الریان قطر خود را به 
مرحله یک هشتم نهایی لیگ نخبگان آسیا رساند. در شرایطی 
که استقلال برای صعود به برد مقابل این تیم، نیاز مبرم داشت، 
شاگردان بختیاری زاده در دوحه کار الریان را تمام کردند تا با 
۹امتیاز در رده ششــم قرار گرفته و مأموریت خود در مرحله 
گروهی لیگ نخبگان آســیا را با صعــودی دقیقه نودی تمام 
کنند. آبی پوشان ایران و زردپوشان عربستانی قبل از این ۳ بار 
مقابل یکدیگر قرار گرفته اند که ۲ برد ســهم النصری ها و یک 

برد سهم استقلالی ها بوده است.
اولیــن تقابــل این دو تیم به ۲۴ اســفند ۹۸ برمی گردد؛ جایــی که النصر نتیجه بازی را ۲بریک بــه نفع خود تمام کرد. 
 دومین دیدار این دو تیم هم ۲۱اردیبهشــت ۱۳۹۰ بوده که این بار اســتقلال ۲بریک نماینده عربســتان را شکســت داد

 تا همه چیز برابر شود.
 در شرایطی که دو تیم در تقابل های رودررو شرایط یکسانی داشته اند، آخرین دوئل استقلال و النصر همین ۳ماه پیش بود 
که شاگردان پیولی در مصافی حساس استقلال را با یک گل در خانه شکست دادند. بنابراین نمانیده عربستان در مصاف های 
رودررو فقط یک برد بیشتر از استقلال در چنته دارد اما چیزی که برای استقلالی ها نگران کننده است، رکورد شکست ناپذیری 

زردپوشان عربستانی در هفت تقابل اخیر خارج از خانه خود در این رقابت ها است.
النصر درحال حاضر در رقابت های داخلی عربســتان فاصله ای چندامتیازی با صدر دارد و با ۴۴امتیاز و اختلافی ۸امتیازی 
نســبت به تیم الاتحاد با صدر جدول فاصله داشــته و فعلًا در رده چهارم جدول جا خشــک کرده است. تیم استقلال هم که 
برخلاف صعود به لیگ نخبگان آسیا، اوضاع چندان مناسبی در لیگ برتر ندارد فعلًا با ۲۳امتیاز در رده دهم جدول لیگ برتر 

قرار دارد و حداقل تا اینجای فصل جزو مدعیان لیگ نیست.
در شــرایطی که کریســتیانو رونالدو بازیکن ســال های نه چندان دور رئال مادرید و ستاره این روزهای النصر برای تقابل با 
پرسپولیس در مرحله گروهی لیگ نخبگان آسیا به تهران نیامد، حالا با توجه به حساسیت این بازی به احتمال زیاد به همراه 

کاروان تیم النصر مجدداً راهی ورزشگاه آزادی خواهد شد تا در این دیدار به کمک تیمش بیاید. 
این می تواند خبری خوش برای هواداران ایرانی مشــتاق ســتاره تیم عربستانی باشد تا بعد از تابستان پارسال دوباره شاهد 

حضور رونالدو در ایران باشند.
بعد از برگزاری بازی رفت در تهران، بازی برگشت دو تیم هم ۲۰اسفند در ورزشگاه ملک سعود ریاض برگزار خواهد شد 

تا تکلیف یکی از تیم های صعودکننده به مرحله یک چهارم نهایی مشخص شود.

شاید شناخت بیشتر کارتال در دربی پیش رو نسبت به ماتزاری 
و دستیارانش برگ برنده سرمربی ترکیه ای نسبت به مرد ایتالیایی 
و همکارانش باشــد چرا که تماشای یک بازی و دیدن فیلم های 
چند بازی شــاید نتواند ســرمربی یک تیم را به آگاهی کافی و 
آشــنایی لازم برای حساس ترین بازی فصل یعنی دربی برساند. 
البته کارتال هم باید تغییراتی در ترکیب تیمش به وجود آورده 
و با بهترین ترکیب به مصاف حریف برود تا درصد آزمون و خطا 
را به حداقل برســد. کارتال با پیروزی در دربی می تواند خاطره 
خوبی برای هواداران پرســپولیس در شروع کارش پس از حذف 

در لیگ نخبگان و جام حذفی از خود برجای بگذارد و همین مسأله اهمیت پیروزی در دربی را برای او بیشتر هم خواهد کرد.
کارتال در چند بازی ابتدایی حضورش بهترین ترکیب ممکن را با توجه به توانایی های پرســپولیس انتخاب کرد و ســعی 
داشت تا با قرار دادن بیشترین عناصر تهاجمی، تیمش را با بهترین ترکیب ممکن به مصاف حریفان بفرستد اما در چند بازی 
اخیر نفراتی مانند فرجی و از همه مهم تر گولسیانی از ترکیب اصلی دور ماندند که این مهم بشدت عملکرد و مهره چینی مربی 
ترکیه ای را زیر سؤال برده است. بدون شک یکی از دلایل اصلی نتیجه نگرفتن در بازی های اخیر همین نکته بوده که موجب شد 
تا پرسپولیس حتی در مهم ترین بازی های خودش نتیجه نگیرد و بعد از سال ها تنها کسب یک جام را برای خودش میسر ببیند.

امید عالیشــاه بازی قبل از دربی را به دلیل مصدومیت از دســت داد اما بازگشت کاپیتان می تواند برای دربی اتفاق خوبی 
باشد چرا که او سابقه گلزنی در چند دربی مهم از جمله فصل قبل را در کارنامه اش دارد. جدا از این شاید بازگشت اورونوف 
برای پرســپولیس ارزش زیادی داشــته باشد. البته به دلیل مصدومیت شدیدی که این بازیکن پشت سر گذاشت، حضور او در 
ترکیب اصلی آن مسابقه هم یک ریسک خطرناک است و به همین دلیل به نظر نمی رسد کارتال، سورپرایز بزرگ حضور ثابت 
اورونوف که مدتی اســت از شــرایط بازی دور بوده را در دربی به جان بخرد و به نوعی یک بازی را فدای بازی های دیگر کند. 
البته این نکته را هم باید در نظر گرفت که اورونوف بازیکنی اســت که حتی شــاید چند دقیقه حضورش در میدان هم بتواند 

شرایط خوبی را برای پرسپولیس در دربی به وجود بیاورد.
اگر عالیشــاه و اورونوف در این مســابقه به میدان بروند، زوم کردن روی نقاط ضعف استقلال مانند استفاده از فضای پشت 

مدافعان کناری اش شاید بتواند پرسپولیس را به موفقیت در دربی امیدوار کند.
باید این نکته را در نظر داشــت که برد در دربی پیش رو برای پرســپولیس و کارتال بسیار پراهمیت و البته بسیار متفاوت 
نســبت به ســال های قبل است. درست است که دربی در سال های قبل هم همواره برای پرسپولیس اهمیت داشته اما از این 

جهت که تنها شانس پرسپولیس در کسب جام لیگ برتر خواهد بود، برد در دربی ارزش مضاعف و خاصی پیدا می کند.

کارتال ریسک بازی دادن به اورونوف را قبول می کند؟ کفه سنگین ترازو به نفع شاگردان پیولی

 احتمال قضاوت بنیادی فر در دربی
طبق شنیده ها موعود بنیادی فر داور باسابقه 
کشــورمان گزینه اصلی قضاوت دربی است. در 
شرایطی که طبق برنامه سازمان لیگ قرار است 
دربی سرخابی ها دوشنبه ۹اسفندماه برگزار شود، 
حالا این طور که شنیده می شود بنیادی فر که قبل 
ازاین هم ۳بار تقابل استقلال و پرسپولیس را سوت 
زده بــود، قضاوت این بازی را هم برعهده خواهد 
داشت. البته که باتوجه به صعود استقلال به مرحله 
یک هشتم نهایی لیگ نخبگان آسیا و حضور در سه 
تورنمنت لیگ برتر، جام حذفی و لیگ نخبگان، 
آبی ها فعلًا درخواســت تعویق بازی را داده اند که 
تا این لحظه با مخالفت سازمان لیگ مواجه شده 
است. حالا باید دید در روزهای آینده چه اتفاقی 
در این زمینه خواهد افتاد و آیا در وهله اول دربی 
تهران برگزار خواهد شد و سوت قضاوت بار دیگر در 

دستان بنیادی فر قرار خواهد گرفت یا نه؟
 

AFC کار سخت رونالدو به تعبیر سایت 
سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا تقابل النصر با 
استقلال در ورزشگاه آزادی را نبردی سخت برای 
 AFC کریستیانو رونالدو و تیمش عنوان کرد. سایت
در گزارشی به مرور دور گروهی لیگ نخبگان آسیا 
پرداخته اســت که در این میان دوئل استقلال و 
النصر در مرحله یک هشتم این رقابت ها را آزمونی 
سخت برای رونالدو و یارانش دانسته. آبی پوشان 
ایران و زردپوشان عربستانی ۱۳اسفند در بازی رفت 
این رقابت ها در ورزشگاه آزادی به مصاف یکدیگر 
می روند. بازی برگشت هم ۲۰اسفند در ورزشگاه 

ملک صعود ریاض برگزار خواهد شد. 

 ذوبی ها شاکی دربی اصفهان
باشــگاه ذوب آهن در خصوص قضاوت وحید 
کاظمی در دربی اصفهــان بیانیه ای صادر کرده 
است. در این بیانیه آمده :»پس از شاهکار داوری 
در بازی با پرسپولیس و عدم اعلام پنالتی از سوی 
وحید زمانی و پس از آن ۱۰ نفره کردن ذوب آهن 
مقابل هوادار با اشتباه مرتضی منصوریان، حالا بار 
دیگر شاگردان محمد ربیعی از اشتباه عجیب وحید 
کاظمی در دربی اصفهان و جدال مقابل سپاهان 
ضرر دیدند. در حالی که این بازی با نتیجه یک بر 
صفر به سود سپاهان در جریان بود، در دقیقه ۳۸ 
صحنــه ای رقم خورد که از همان ابتدا معلوم بود 

چه اتفاقی رخ داده است. 
حالا سیدمهدی سیدعلی، کارشناس محترم 
داوری در یکی از برنامه های تلویزیونی درباره این 
صحنه معتقد به خطای شدید، اخراج پیام نیازمند 
و اعلام یک ضربه پنالتی به ســود ذوب آهن بود.  
در صحنه ای دیگر به خوبی مشخص است استیون 
انزونزی با کف پا روی ساق پای محمود قائدرحمتی 
ضربه وارد می کند و طبق قوانین داوری این خطا 
باید با کارت قرمز داور همراه باشد و باز هم وحید 
کاظمــی به راحتی از آن گذشــت. اینگونه و بار 
دیگر حق کارگران، بازیکنان، کادر فنی و عوامل 
ذوب آهن در یک بازی بزرگ با اشــتباه غیرقابل 

باور   ضایع شد.«

 هر هفته بهتر می شویم
کاظمی: فولاد هیچ مشکلی ندارد

محمدعلی کاظمی درباره برد فولاد مقابل هوادار 
اینطور حرف می زند: »خدا را شکر توانستیم سه 
امتیاز مهم این بازی را کسب کنیم. بازی سختی 
بود، چون هوادار تیمی خوب و قابل احترام است 
و مقابل ما بســته بازی می کرد. با این حال، طبق 
برنامه های کادر فنــی و تمریناتی که انجام داده 
بودیم، موفق شدیم نمایش خوبی ارائه دهیم و به 
پیروزی برسیم.« او درباره وضعیت تیمش می گوید: 
»در تیم ما آرامش وجود دارد و هیچ مشکلی در 
این زمینه نداریم. کادر فنی فولاد بسیار باتجربه و 
حرفه ای است و نیازی به تعریف من ندارد، چرا که 
سابقه آنها گویای همه چیز است. ما سعی می کنیم 
هر هفته بهتر از قبل باشیم و بهترین نتایج ممکن 

را کسب کنیم.«

 فرصت های ســوخته و تلاش بی اثر 
روانخواه

سقوط هوادار، میراث رحمتی
مهدی رحمتی کارش را با هوادار در حالی شروع 
کرد که این تیم در ســه دوره گذشته رقابت های 
لیگ برتر، نسبتاً وضعیت خوبی داشت و توانسته بود 
بدون اما و اگر به کارش در این رقابت ها ادامه دهد. 
کسب رتبه هایی مثل دهم و یازدهم در دوره های 
گذشته نشــان می دهد که این تیم توانسته بود، 
جایــگاه ثابتی در لیگ برتر پیدا کند. اما رحمتی 
با این تیم نه تنها خوب شروع نکرد بلکه هفته به 
هفته وضعیت هوادار با رحمتی بدتر شد و در نهایت 
او بعد از از دست دادن فرصت های زیاد، هوادار را 
ترک کرد تا روانخــواه جای او را بگیرد. هر چند 
روانخــواه هم بعد از رحمتی نتایج خوبی نگرفت 
اما به نظر می رسد اگر روانخواه و یا مربی دیگری 
زودتر هدایت هوادار را برعهده می گرفت شــاید 
می شد از سقوط این تیم جلوگیری کرد، اما حالا 
وضعیــت این تیم حتی با وجود برد و بازی خوب 
هوادار، چندان امیدوارکننده نیست و در حقیقت 
باید ســقوط این تیم را میراث رحمتی دانست تا 
جایی که تلاش های امیــد روانخواه برای احیای 
هوادار هم فایده ای ندارد و در حالی که هوادار یک 
 برد خوب را کسب کرده بود، در هفته بیستم مقابل 
فولاد مدعی بازی را واگذار کرد و شکست سنگینی 

را متحمل شد.

سرنوشت ماتزاری 
هنوز نامعلوم است

برخی از رســانه های ترکیه ای به کسب نتیجه ضعیف این تیم مقابل آلومینیوم 
اراک پرداختند.

تیم فوتبال پرسپولیس در هفته بیستم رقابت های لیگ برتر روز گذشته شنبه چهارم 
اسفند رو در روی تیم آلومینیوم قرار گرفت که این بازی در پایان با نتیجه تساوی یک بر 
یک همراه شد. پس از این دیدار هواداران پرسپولیس در فضای مجازی نسبت به عملکرد 
بازیکنان تیم خود گلایه مند بودند که این موضوع در رسانه های ترکیه ای بازتاب داشت.

رسانه »yenisafak« نوشت: پرسپولیس از قهرمانی دور شد. تیم فوتبال پرسپولیس با 
هدایت اسماعیل کارتال در هفته بیستم لیگ برتر ایران مقابل آلومینیوم اراک با نتیجه 

یک بر یک متوقف شد و فاصله این تیم با صدر جدول به ۶ امتیاز رسید.
عملکرد پرنوســان سرخ پوشان در هفته های اخیر باعث نارضایتی هواداران شده و 
آن ها انتقادات خود را متوجه کادر فنی و مدیریت باشگاه کرده اند. کارتال نیز پس از 
این دیدار با موجی از اعتراضات در فضای مجازی روبه رو شــد و فشــارها بر سرمربی 

پرسپولیس افزایش یافت.
رسانه »yenicaggazetesi« نوشت: تیم کارتال در پرسپولیس امتیاز از دست می دهد. 

پرسپولیس با هدایت اسماعیل کارتال در هفته بیستم لیگ برتر ایران مقابل آلومینیوم 
اراک با نتیجه یک بر یک متوقف شد تا روند پرنوسان این تیم همچنان ادامه داشته 
باشــد. در این دیدار که با گل های دو تیم همراه بود، پرسپولیس نتوانست سه امتیاز 

حساس را کسب کند و بار دیگر از کورس قهرمانی فاصله گرفت.
کارتال از زمان حضورش در پرسپولیس ۶ بازی را هدایت کرده که حاصل آن تنها 
یک پیروزی، سه تساوی و دو شکست بوده است. این نتایج باعث شده تا پرسپولیس پس 
از تساوی برابر آلومینیوم اراک، با ۳۸ امتیاز و فاصله ۶ امتیازی نسبت به تیم صدرنشین 

تراکتور تبریز، شرایط سختی را در مسیر قهرمانی تجربه کند.
این روند نتیجه گیری باعث نارضایتی هواداران شــده و پس از این دیدار، انتقادات 
زیادی نسبت به عملکرد اسماعیل کارتال و تیم پرسپولیس در فضای مجازی مطرح شد. 
حالا کارتال و شاگردانش برای جبران امتیازات از دست رفته، نیاز به کسب پیروزی در 
بازی های آینده دارند تا همچنان شانس خود را برای رقابت در بالای جدول حفظ کنند.

بازتاب عملکرد ضعیف پرسپولیس در رسانه های ترکیه ای

در حال حاضر هنوز نیمکت استقلال سرنوشت مشخصی ندارد و این باشگاه هنوز به صورت رسمی خبر آغاز همکاری با والتر ماتزاری، سرمربی سابق جنوا و ناپولی را اعلام نکرده 
است. این عدم قطعیت باعث بروز سؤالات و نگرانی هایی برای هواداران و بازیکنان تیم شده است.

پژمان ماندگاری، مدیر روابط عمومی باشگاه استقلال، درباره وضعیت مذاکرات با ماتزاری تأکید کرده است که توافق خوبی صورت گرفته است. با این حال، او نیز بر این نکته 
تأکید دارد که تا زمانی که قراردادی به امضا نرسد، هیچ یک از دستیاران ماتزاری به ایران نخواهند آمد. این موضوع وضعیت تیم را در شرایط حساسی قرار می دهد، بویژه با نزدیک 
شــدن به دربی.بی تردید، نداشــتن یک سرمربی مشخص در آستانه بازی های حساس می تواند بر عملکرد بازیکنان تأثیر بگذارد. بازیکنان باید از حمایت و رهبری استراتژیک یک 

سرمربی بهره مند شوند تا بتوانند به خوبی در زمین بازی عمل کنند.
در این شــرایط، عدم وجود یک رهبر قوی بویژه در آســتانه دیدار های حســاس استقلال مقابل رقیب سنتی و النصر ممکن است موجب سردرگمی و نگرانی در تیم شود و اثر 

منفی بر روحیه بازیکنان بگذارد.

استقلال در نامه خود به سازمان لیگ پیشنهاد داده بود دربی ۹ اسفندماه لغو و به ۲۳ اسفندماه 
موکول شود اما سازمان لیگ با این خواسته مخالفت کرد. روز پنجشنبه هفته گذشته این سازمان 
در نامه خود به استقلال اعلام کرد به دلیل فشردگی مسابقات و حضور این تیم در سه جام )لیگ 
نخبــگان، جام حذفی و لیگ برتر( به هیچ عنــوان امکان جابه جایی دیدار دربی وجود ندارد. ضمن 
اینکه به اســتقلال اعلام شــده در تقویم بازی ها، فاصله زمانی استاندارد برای مسابقات استقلال در 

نظر گرفته شده است.
در جواب به درخواست دوباره استقلالی ها، مصطفی لشکری مدیر روابط عمومی باشگاه پرسپولیس 
در یک برنامه تلویزیونی گفت: »تقویم وحشتناک بهمن و اسفندی که ما داشتیم، باعث شد سوپرجام 
و جام حذفی را از دســت بدهیم و از لیگ نخبگان کنار برویم. یکی از دلایل این اتفاقات، فشردگی 
مسابقات و آسیب دیدگی بازیکنان بود. ما پنج بازیکن مان را در این بازی ها نداشتیم. فشردگی مسابقات 
و سفرهای متعدد باعث شد ما آسیب ببینیم. ما ۱۲ بهمن با فولاد مسابقه داشتیم. ما یازدهم رفتیم، 
دوازدهم بازی داشــتیم، ســیزدهم از اهواز به ریاض رفتیم و با پنج مصدوم در آن شرایط با الهلال 
بازی کردیم. پس از آن برگشــتیم و با گل گهر بازی کردیم، ۱۳۰ دقیقه با ســپاهان در جام حذفی 
بازی کردیم و پس از آن با النصر بازی داشتیم. ما دو بار درخواست تعویق مسابقه مان را داشتیم اما 
سازمان لیگ اعلام کرد با توجه به فشردگی مسابقات، امکان این کار نیست و ما هم تمکین کردیم. 
منافع ملی فقط برای یک باشــگاه خاص نیســت و برای همه باشگاه ها است. اگر بحث منافع ملی 
است، آن زمان اگر با درخواست موافقت می شد، چه بسا ما نتایج متفاوت تری می گرفتیم؛ مصدومان 

ما می رسیدند و اتفاقات بهتری می افتاد.«
لشکری گفت: »شما ببینید ما در این تقویم چقدر سفر داشتیم، این سفرها آسیب زیادی به تیم 
می زند، در صورتی که الان دربی در تهران برگزار می شود و بازی النصر هم در تهران است و مثل ما 
سفرهای متعدد و آنقدر مصدوم ندارند. الان باشگاه استقلال اعلام می کند پنج بازیکن ما در آستانه 
مصدومیت هســتند، ما در آستانه محرومیت شنیده بودیم اما در آستانه مصدومیت نشنیده بودیم. 
ما که با پنج مصدوم در مسابقات شرکت کردیم. وقتی سازمان لیگ مخالفت کرد، تمکین کردیم و 
الان هم درخواست مان این است که باشگاه استقلال تمکین کند. ما هم نامه زده بودیم و اگر بحث 

شرایط یکسان و عدالت است، باید برای همه باشد.«
رضا درویش هم در جمع خبرنگاران در این باره صحبت کرد: »اتفاقاً ما با اســتقلال اختلاف نظر 
نداریم و هم عقیده هستیم. تیم استقلال اظهاراتش و نامه اش درست است، بازی بسیار مهمی دارند، 
اما ما هم عین همین نامه را نوشتیم. فرقش این است که هر سه بازی استقلال در تهران است، ولی 
ما به شهرستان ها می رفتیم و برمی گشتیم. خوشبختانه بازی های آنها در تهران است و از نظر فشار 
هوا و آمادگی بیشتر می توانند استراحت داشته باشند. ما هم حرفی غیر از آنها نزدیم؛ ما نوشتیم که 

این یک بحث ملی است و وقتی باشگاه ها در آسیا بازی می کنند مثل بازی ملی است. 

پیشکسوت باشگاه استقلال در ارزیابی از عملکرد آبی پوشان 
به ایسنا گفت: اصلا به بازی با النصر نباید فکر کرد، ممکن است 
از نظر مالی صعود به دور بعد برای ما خوب باشد اما بازیکنان 
باید تمام توان خود را روی داربی و جام حذفی بگذارند. استقلال 
تیم بزرگی است و اگر قرار باشد در هر بازی فقط چند بازیکن 
روز خوب داشته باشند، این به استقلال نمی تواند کمک کند.

تیم فوتبال استقلال در چارچوب رقابت های هفته بیستم 
لیگ برتر از ســاعت ۱۸:۳۰ روز گذشته )شنبه، ۴ اسفند( در 
ورزشگاه آزادی میزبان نساجی مازندران بود که این دیدار در 

نهایت با نتیجه یک بر صفر به ســود اســتقلال به پایان رسید.شاهین بیانی، پیشکسوت باشگاه استقلال در ارزیابی از عملکرد 
این تیم گفت: بازی خوبی بود، استقلال یک تیم کامل نبود و خیلی از بازیکنان را در اختیار نداشت اما مهم این بود که نتیجه 
بگیرد. فکر می کنم با این شرایطی که استقلال دارد، قبل از داربی و بازی با النصر این پیروزی می تواند برای آن ها خوب باشد. 
مضاف بر اینکه بازیکنان آســیب دیده به ترکیب برگردند چرا که اگر این اتفاق صورت نگیرد اســتقلال مشکل خواهد داشت، 
مخصوصا حضور جلال الدین ماشــاریپوف که خیلی تاثیر گذار اســت. حسینی روز خوبی داشت. با اینکه داربی با همه بازی ها 
فرق می کند اما پیروزی قبل از این بازی مهم اســت. پیشکســوت باشگاه استقلال درباره عملکرد بازیکنان در چند بازی اخیر 
اســتقلال بیان کرد: در اســتقلال همه بازیکنان باید روز خوبی داشته باشند، استقلال تیم بزرگی است و اگر قرار باشد در هر 
بازی فقط چند بازیکن روز خوب داشــته باشــند، این به استقلال نمی تواند کمک کند. زمانی می توانیم موفق باشیم که تمام 
بازیکنان اســتقلال روز خوبی داشــته باشند. امیدوارم مصدومان استقلال برگردند و آن ها با تیم کامل به زمین بروند. اگر هم 
قرار اســت که داربی عقب بیفتد برای اســتقلال خوب است چرا که مصدومان باز خواهند گشت.بیانی درباره وضعیت نیمکت 
استقلال اظهار کرد: ماتزاری اگر بیاید برای این چند بازی نمی تواند تاثیرگذار باشد. مربی خارجی که شناخت ندارد نمی تواند 
در یک تا دو هفته روی تیم تأثیر بگذارد، شاید بتواند از نظر روحی و روانی تیم را رشد دهد اما از نظر شناخت به آخر فصل 

خواهد رسید و برای فصل آینده می تواند به استقلال کمک کند. 

سرمربی موقت تیم فوتبال استقلال با ابراز خرسندی از پیروزی 
تیمش برابر نساجی گفت: خوشحالم که با کسب این سه امتیاز 
توانستیم به شرایط خوبی برسیم و هواداران را خوشحال کنیم.

 آخرین دیدار از هفته بیستم رقابت های فوتبال لیگ برتر از 
ساعت ۱۸:۳۰ دقیقه امروز شنبه بین تیم های استقلال و نساجی 
در ورزشگاه آزادی تهران آغاز شد که این دیدار با برتری یک بر 
صفر آبی های تهران به پایان رسید. علیرضا کوشکی)۵۶( برای 

استقلال گل زد.
محمد نوازی در نشســت خبری پــس از این دیدار گفت: از 

بازیکنان تیمم و هواداران تشکر می کنم که در این سرما تیم را حمایت کردند. نساجی هم فوتبال خوبی را به نمایش گذاشت. 
با این حال ما می توانستیم گل های بیشتری هم بزنیم اما خستگی باعث شد که نتوانیم گل های بیشتری بزنیم. با این حال 

از همه آنها تشکر می کنم که با وجود خستگی تلاش کردند.
وی در مورد دلایل جدایی بختیاری زاده گفت: از سهراب بختیاری زاده تشکر می کنم که در این مدت تیم را از نظر روحی 
و روانی بالا آوردند و کمک کردند تا در این دیدار به برتری برســیم. حمایتی که باید از ایشــان صورت می گرفت انجام نشد. 
مخصوصا از طرف پیشکسوتان خودمان. نمی خواهم در این مورد صحبت کنم اما برخی دوستان در فضای مجازی شرایطی 

درست کردند که باعث ناراحتی بختیاری زاده شد و او رفت.
بختیاری زاده در مورد زمان حضور دستیاران ماتزاری گفت: در این مورد من اطلاعی ندارم و مدیران باشگاه باید صحبت 
کنند. سعی کرده ام در کنار تیم باشم و کمک حال بازیکنان. ما شرایط خوبی نداشتیم و با چند بازیکن جوان به میدان رفتیم 

که اسکندری اولین بازی اش را در ورزشگاه آزادی انجام داد.
وی در مورد دربی هم گفت: این بازی شرایط خاص خودش را دارد و بازیکنان خاص خودش را می خواهد. امیدوارم بتوانیم 
در این بازی هم بدرخشیم و سه امتیاز را بگیریم.پرسپولیس شاید انگیزه خوبی برای برد در جام باشگاه های اسیا باشد و ما 

را به مراحل بالاتر ببرد .

النصر نه، استقلال باید به فکر جام حذفی باشد! از بختیاری زاده حمایت نشد
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 -   معاون وزیر نفت با تاکید بر اهمیت بهینه سازی مصرف انرژی، اعلام کرد: رفع ناترازی و تامین خوراک پایدار صنایع، نیازمند همکاری گسترده 
همه بخش های جامعه و تغییر رفتار مصرف کنندگان است.

ظرفیت تولید 
پتروشیمی کشور 
هم اکنون بیش از 

۹6 میلیون تن 
است، اما حدود 23 
درصد این ظرفیت 

خالی است

نقش کلیدی صنعت پتروشیمی در بهینه سازی مصرف انرژی

  عکس نوشت

در روز اول فروردین ماه، به مناسبت عید باستانی نوروز، 
ساز تار ایرانی با ۲ نوازنده ایرانی، در اپرای مارینسکی روی 

صحنه می رود.

 اپرای مشهور مارینسکی واقع در شهر سن پترزبورگ 
روســیه همان مکانی اســت که آهنگســازانی چون 
موسورسکی، کورســاکف، چایکوفسکی، راخمانینوف، 
شوستاکوویچ و ده ها آهنگساز بزرگ جهان آثار خود را 
روی صحنه برده اند. آیدین علیانسب و مهسا خراطیان 
سولیست های منتخب این کنسرت ویژه نوروزی خواهند 

بود.»پارسیان«، نام کنسرتو برای ۲ تار و ارکستر سمفونیک 
است که علی رهبری آن را بر پایه موسیقی و ریتم اصیل 
ایرانی در ۳ قسمت آهنگسازی کرده است.کرشمه، رقص 
لوتی، و سرمست )با الهام از زنگ شتر استاد ابولحسن صبا( 
سه قسمت خلق شده توسط علی رهبری هستند که به 

آیدین علیانسب نوازنده منتخب ایرانی اهدا شده است.

 تار ایرانی به اپرای 
مارینسکی می رود

  
اینفوگرافیک 

پسماند یا همان 
زباله به مواد گفته 

می شود که به 
صورت مستقیم و 

غیرمستقیم نتیجه 
فعالیت های انسان 

است و موادی 
زائد به حساب 

می آیند. در این 
اینفوگرافیک به 

هزینه های پسماند 
و انواع پسماند 

اشاره شده است.

  

رونمایی از 
اولین خط 

اتوبوس های 
برقی در تهران

  

نشست خبری 
رهبران ادیان 

توحیدی به 
مناسبت تشییع 

سید حسن 
نصرالله در 

کلیسای حضرت 

 حسن عباس زاده در آیین قرعه کشی پویش کاهش ۱۰ درصدی مصرف انرژی گفت: ظرفیت تولید پتروشیمی کشور هم اکنون بیش از ۹۶ میلیون تن است، اما 
حدود ۲۳ درصد این ظرفیت خالی است، در حالی که ۱۸ میلیارد دلار سرمایه گذاری در این بخش انجام شده است.وی افزود: بر اساس برنامه هفتم پیشرفت، ظرفیت 
تولید پتروشیمی کشور به ۱۳۱ میلیون تن می رسد و با بهره برداری از طرح های جدید، این صنعت رشد چشمگیری را تجربه می کند.مدیر عامل شرکت ملی صنایع 
پتروشیمی ادامه داد: کمیته های تخصصی برای تامین خوراک صنعت پتروشیمی تشکیل شده است و به صورت مداوم این موضوع را پایش می کنند. یکی از اقدام های 

   ساخت نخستین موزه »داوینچی« در آمریکای شمالی
نخستین موزه »لئوناردو داوینچی« در آمریکای شمالی پاییز امسال در پوئبلو واقع در کلرادو افتتاح می شود.

 نخستین موزه انحصاری »لئوناردو دایونچی«  در آمریکای شمالی، شامل نمایشگاه های تعاملی و ماکت های ساخته شده بر اساس طرح ها 
و نقاشی های داوینچی خواهد بود. رویکرد آن بر علوم، فناوری، مهندسی، هنر و ریاضیات )STEAM( متمرکز خواهد بود تا به عنوان راهنمای 

آموزشی در حل مسئله عمل کند.
مرکز سابق Professional Bull Riders در نزدیکی Historic Arkansas Riverwalk به خانه جدید موزه لئوناردو داوینچی آمریکای شمالی 
تبدیل خواهد شد و یک کافه فضای باز نیز در کنار آن قرار خواهد گرفت. برنامه های مربوط به این مؤسسه جدید سرانجام تأییدیه نهایی 

کمیسیون توسعه اقتصادی »کلرادو« را دریافت کردند.
جو آریگو، رییس هیات مدیره مرکز علوم جنوب کلرادو، به Colorado Springs Gazette گفت: »این تأییدیه به ما امکان می دهد برنامه های 
خود را برای ایجاد یک تجربه تعاملی و آموزشی که نبوغ لئوناردو داوینچی را تکریم می کند، پیش ببریم. ما معتقدیم این موزه یک فضای 
تحول آفرین برای جامعه پوئبلو در حوزه آموزش STEAM خواهد بود و بازدیدکنندگان زیادی را از سراسر آمریکای شمالی جذب خواهد کرد.«

پیش تر، رویداد ماشین ها و روبات های داوینچی که شامل بیش از ۶۰ ماشین و آثار بازسازی شده 
بر اســاس کارهای این نابغه بود، در سال ۲۰۲۲ در مرکز هنرها و کنفرانس سانگره د کریستو در 

پوئبلو برگزار شده بود.
کارزارهای جمع آوری کمک های مالی نیز در روزهای آینده برای تأمین هزینه های بازسازی آغاز 
خواهند شد.»داوینچی«  که اغلب با لقب »مرد رنسانس«  شناخته می شود، در زمینه های مختلفی 
مهارت و تخصص داشت که از جمله آن ها به مهندسی،  اختراع،  طراحی،  نقاشی و معماری می توان 
اشــاره کرد. با اینکه تعداد زیادی از کارنامه هنری او به شهرت جهانی رسیده اند، اما تابلو نقاشی 
»مونالیزا«ی این هنرمند که زنی را با لبخندی محو به تصویر می کشد، مشهورترین اثر هنری او 
محسوب می شود. »داوینچی« همچون بسیاری از هنرمندان معاصر خود، نقاشی هایی با موضوعات 
مذهبی خلق کرد که از جمله آن ها به »مریم مقدس و کودک به همراه حنای قدیس« می توان اشاره 

کرد. خودنگاره »تصویر مردی با گچ قرمز« نیز از دیگر آثار شناخته شده او است.

مهم، تسهیل حضور و مشارکت شرکت های پتروشیمی در توسعه میدان های بالادستی است.
عباس زاده، درباره استفاده از انرژی های تجدیدپذیر در صنعت پتروشیمی اظهار داشت: استفاده 
از پنل های خورشــیدی به طور جدی در حال اجرا اســت. به زودی شرکت متانول کاوه یکی از 
مزارع خورشیدی خود را افتتاح می کند و مزارع دیگری نیز در کرمان، یزد، اصفهان و خراسان به 
بهره برداری می رسند، همچنین نیروگاه های بادی در سیستان و بلوچستان با ظرفیت اولیه حدود 

۵۰۰ مگاوات برق بادی و ۸۰۰ مگاوات برق خورشیدی در حال ساخت هستند.
وی تصریح کرد: صرفه جویی در مصرف گاز به تأمین گاز مورد نیاز صنعت پتروشیمی کمک 
می کند، در این راستا رفتار مصرفی مردم باید اصلاح شود تا منابع بیشتری به صنایع اختصاص یابد.

مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی ادامه داد: صنعت پتروشیمی در راستای جمع آوری 
گازهای مشــعل اقدام های گسترده ای انجام داده است. به تازگی با سرمایه گذاری هلدینگ های 
پتروشیمی تعدادی از مشعل ها خاموش شده اند، همچنین با سرمایه گذاری ۱.۱ میلیارد دلاری 
پالایش گاز بیدبلند ۵۵ مشعل خاموش می شود که به صرفه جویی حدود ۱۷ میلیون مترمکعب 
گاز می انجامد.عباس زاده افزود: تا پایان امسال ۱۴ مشعل دیگر خاموش می شود و طرح جمع آوری 

گازهای همراه نفت در قالب پروژه NGL۳۱۰۰ دهلران نیز در آستانه بهره برداری قرار دارد.
وی تأکید کرد: در قالب برنامه هفتم توسعه، شرکت های سرمایه گذار در جمع آوری گازهای 
مشعل، اولویت برداشت دارند و پتروشیمی ها به طور فعال در توسعه میدان ها و جمع آوری این 
گازها مشارکت می کنند.مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی گفت: بهینه سازی مصرف گاز 
در بخش های خانگی، گلخانه ها و مرغداری ها اهمیت زیادی دارد. مطالعات نشان داده است با 
صرفه جویی در این بخش ها می توان بخش قابل توجهی از گاز مورد نیاز صنایع را تأمین کرد. 
شــرکت های پتروشیمی نیز آمادگی دارند در این زمینه مشارکت کنند.علی ربانی، سرپرست 
مدیریت بهینه ســازی شرکت ملی صنایع پتروشیمی در این آیین گفت: استان های مازندران، 
خراسان جنوبی و اصفهان در سه هفته نخست اجرای پویش کاهش ۱۰ درصدی مصرف انرژی 
بیشــترین مشــارکت را در این طرح ملی به خود اختصاص داده اند.وی اظهار داشت: کشور ما 
به عنوان دومین دارنده ذخایر گاز و ســومین تولیدکننده بزرگ گاز در جهان با چالش ناترازی 
گاز روبه رو اســت. این در حالی است که مقدار تولید به ۸۶۰ میلیون مترمکعب در روز رسیده 
و با مدیریت مصرف، می توان هم نیازهای گرمایشی منازل و هم خوراک صنایع را تأمین کرد.

سرپرست مدیریت بهینه سازی شرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشاره به روند نابهینه مصرف 
انرژی در کشور، تصریح کرد: افزایش مصرف در بخش  خانگی، تجاری و صنایع منجر به اعمال 
محدودیت  در تأمین خوراک گازی صنعت پتروشیمی شده است. شرکت های فعال در صنعت 
پتروشیمی با ۵۰ میلیون مترمکعب محدودیت گاز روبه رو شده اند که این محدودیت نه تنها سبب 
کاهش تولید و صادرات محصولات پتروشیمی می شود، بلکه درآمد دولت از محل فروش گاز با 

قیمت بالاتر را کاهش می دهد و تعطیلی واحدهای تولیدی و افزایش بیکاری را دامن می زند.
ربانی ادامه داد: کل مصرف صنایع پتروشــیمی ۹۰ میلیون مترمکعب است، اما محدودیت 
۵۰ میلیــون مترمکعبی، هزینه ای معــادل ۱۰ همت در ماه برای دولت و در نهایت برای مردم 

به همراه دارد.

   دلار ۹3.۱۰۰     یورو   ۹۷.۸۵۰    پوند ۱۱۸.4۵۰     درهم  2۵.6۵۰      لیر 2.6۰۰     سکه ۷6.4۰۰.۰۰۰      سکه بهار آزادی۷2.۱۵۰.۰۰۰      نیم سکه 42.۹۰۰.۰۰۰   ربع سکه 22.2۰۰.۰۰۰   سکه  گرمی۱۱.۱۵۰.۰۰۰  طلای ۱۸ عیار  6.۷3۰.۰۰۰   طلای 24 عیار۹.۰۱۰.۰۰۰ 

  از جنگ در جنوب لبنان تا ۵۰ ســال 
مستأجری

محمدرضا داوودنژاد، بازیگر سینما در گفت وگویی 
به نکات جالبی درباره زندگی اش اشاره کرده است. او 
گفته که یک سال و نیم در جنوب لبنان و سازمان 
فتح جلوی اسرائیلی ها جنگیده و در کردستان هم 
ســال ها در دفتر عمران امام بوده است. داوودنژاد با 
اشــاره به اینکه بیش از ۵۰ سال است که مستأجر 
است و با موتور رفت و آمد می کند، افزوده: »مسئولان 
فکر کنند داوودنژاد که به سمت ۷۰ سالگی می رود، 
چرا باید مستأجر باشد؟ چون نمی خواهد دزد باشد؟«

  اجرای نوروزی علی رهبری در روسیه
کنســرت ویژه نوروزی علی رهبری آهنگساز و 
رهبر بین المللی ارکستر روز اول فروردین ماه ۱۴۰۴، 
به مناسبت عید باستانی نوروز با اجرای »پارسیان« 
و حضور ۲ نوازنده تار ایرانی برای اولین بار در اپرای 
مارینسکی سنت پترزبورگ روسیه به روی صحنه 
خواهد رفت. »پارسیان«، نام کنسرتو برای ۲ تار و 
تنظیم شده برای ارکستر سمفونیک است که علی 
رهبری آن را بر پایه موسیقی و ریتم اصیل ایرانی 
در سه قسمت کرشمه، رقص لوتی و سرمست )با 
الهام از زنگ شتر استاد ابوالحسن صبا( آهنگسازی 

کرده است.

  رکوردزنی کنســرت »لئو روخاس«
 در تهران

 لئو روخاس نوازنده و موزیســین سرشــناس 
جهانی که با لقب »پسر خورشید« در جهان فعالیت 
می کند، قرار اســت از ۱۳ اسفندماه در تالار وزارت 
کشور در تهران به روی صحنه برود. این کنسرت با 
فروش حدود ۱۸ هزار بلیت، در آستانه ثبت رکورد 
در موسیقی ایران است. کنسرت لئو روخاس پس 
از اتمام تمامی بلیت های تاریخ ۱۳ اسفند، با اقدام 
محمود شبیری تهیه کننده برنامه، تمدید شد و علاوه 
بر این تاریخ، ۱۴ و ۱۵ اســفند نیز در سالن وزارت 

کشور روی صحنه خواهد رفت.

   انتشار سریال »مسیح پسر مریم« با 
نامی جدید در نمایش خانگی

مینی سریال »دختران کوچه غم« )»مسیح پسر 
مریم«( از دوشنبه، ۱۳ اسفند ماه در شبکه نمایش 
خانگی منتشر می شود. مینی سریال سه قسمتی 
»دختران کوچه غم« به کارگردانی علی جعفرآبادی 
و تهیه کنندگــی مهدی فرجــی و زنده یاد جلیل 
شــعبانی از دوشنبه، ۱۳ اسفند به صورت هفتگی 
در پلتفرم  فیلم نت منتشــر خواهد شد.»دختران 
کوچه غم« به نویسندگی علی جعفرآبادی و امیر 
ابیلی محصول ســازمان هنری رسانه ای اوج است 
و قصــه ای از دهه ۵۰ شمســی را روایت می کند.

امیر نوروزی، پانته آ پناهی ها، بهرام ابراهیمی، المیرا 
دهقانی، پاوان افسر، منصور نصیری، گلنوش قهرمانی، 
مهرداد ضیایی، حمید ابراهیمی، الهام شعبانی، مریم 
ماهور، نینل یعقوبی، محرم زینال زاده، مجتبی لاله 
 زاری، یاسر ساغری و دریک تکدیان بازیگران این

 مینی سریال هستند.»دختران کوچه غم« پیش از این 
با نام »مسیح پسر مریم« و در نسخه سینمایی تولید 
 شده بود و پس از سه سال توقیف، به صورت سریال 

ارائه می شود. 

  ارکستر مجلسی سنت پیترزبورگ به 
تالار وحدت می آید

ارکستر مجلسی نوین ســازمان فیلارمونیک 
ســنت پیترزبورگ روســیه با رهبری یاروســلاو 
زابویارکین به همراهی ارکستر سمفونیک تهران، 

۶ اسفندماه در تالار وحدت روی صحنه می رود.
ایــن برنامه در چهارچوب پــروژه فرهنگی پل 
موســیقایی تهران - سنت پیترزبورگ، با حمایت 
بنیاد ابتکارات هنری نهاد ریاست جمهوری روسیه 

و همکاری بنیاد رودکی برگزار می شود.

هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

 دکتر مریم رباط 
قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 

زیر نظر شورای سیاست گذاری 
سردبیر : عرفان حمیدی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : ۴۹۱۰۵۱۱۱-۰۲۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک ۶۱


